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OB NAŠIH PRIIMKIH 
IN IMENIH

1 Vsak človek im a v m oderni dob i spe
cifična znam en ja  svoje osebne identitete a li  istovetno
sti. To velja na jp re j za  im e in  p riim ek. Slednji je  s ta r šele 
več stoletij, sa j se p re j p ra vzap ra v  sploh n i uporablja l. V 
a n tik i so znane razne vrste po im enovan ja  oseb, v sred
njem veku tudi. Tu se, recimo, ja v lja jo  z las ti k ra jevna  
im ena  k o t oznake  za  p o im e n o v a n ja  oseb (Tom až  
A kv in sk i po  ro jstnem  g ra du  Acptinu), A la n u  iz  L ille  
(mesto severne Francije), B e rna rd  iz  Chartresa (znano  
srednjeveško središče v F ra n c iji)  itd. Sicer p a  je  znana  
tu d i raba la tin sk ih  imen, recim o Gallus za Petelin itd. 
Pa pustim o  iskanje p o  nekdan jih  po im enovan jih  oseb...

Naša današn ja  im ena  so seveda predvsem  odraz  
izvora, tu d i narodnega, posam eznika. Zato  j i h  vsakdo 
že osebno spoštuje in  ohran ja  zvest svo jim  izročilom . V 
20. sto letju p a  smo p riča  neverjetnemu in  nenaravne
m u oz. nasilnem u sp re m in ja n ju  tako  im en k o t p r i i 
m kov in  k ra jevn ih  im en (topon im ov).

To smo z las ti o b ču tili p r im o rs k i Slovenci v obdobju  
faš izm a v I ta l i j i , k i je  nasilno sprem in ja l slovenska oseb
na in  kra jevna  im ena v ita lijan sko  o b liko ! In  to se še 
danes pozna... P rem nog i Slovenci so s i zlastipokvečene  
p riim k e  sp rem enili že v p r v i  p o v o jn i dobi, ko  je  b ilo  to 
že m ožno nared iti. Podobno velja za osebna imena, če
p ra v  gre tu  oz. je  šlo za daljše postopke. Danes p a  im a 
mo Slovenci p red  seboj odobren zašč itn i zakon, k i  tu d i 
predvideva v rn ite v  p o ita lijan če n ih  p r iim k o v  in  im en v 
iz v irn o  slovensko obliko. Vse to določa ta z las ti zašč itn i 
zakon št. 38  iz  leta 2001 v členu 7 in  zakon št. 482 iz  
leta 1999 v členu 11. N ekateri naši ro ja k i pa  si žcd ne 
nam eravajo p o p ra v iti popačenih imen. Izgova rja jo  se 
na razne načine. Tako nekateri trdijo, da j im  m ora d rža 
va k a r  sama p o  sebi v rn it i  im e oz. p r iim e k  v iz v irn o  
slovensko obliko, češ da je  to n jena dolžnost. A li p a  se 
m orda za tem ne skriva  neka udobnost oz. lenoba, pa  
še k a j drugega...?

D ru g i spet so se z las ti p re jšn ja  leta m orda neupra
vičeno bali, da b i z a ra d i spremembe osebnega im ena  
a li p r iim k a  v slovensko ob liko  ne iz g u b ili d ržavne a li 
kake druge ja v n e  službe. Danes b i m ora lo  b il i  vse to 
m im o ! Poglejmo le m alo  naokrog. Med ju ž n im i T iro lc i 
gotovo ne bomo naš li takih, k i  b i s i o bd rža li ita li ja n 
sko ob liko  imena. P rim e r M agnago (z n a n i ju ž n o tiro l-  
s k ip o lit ič n i vod ite lj) je  seveda drugačen, ke r v tem p r i 
meru ne gre za po ita lijančeno  nemško im e oz. p riim ek. 
Nekaj podobnega je  tu d i v D o lin i Aosta. To velja z lasti 
za kra jevna  pa  tu d i za osebna imena, k i  so še danes 
samo francoska, ko t npr. Saint-Vincent, Courmayeur, 
Verres itd. Fašizem je  sicer načrtova l tu d i ita lijanske  
oblike, npr. za  p re j om enjeno letovišče Saint-V incent 
obliko  San Vincenzo Terme... s t r a n  2

ANDREJ BRATUŽ

D R AG A  20 0 2  JE ZA  N A M I

V OSPREDJU MANJŠINSKI IN 
PRIMORSKI TRENUTEK

IVAN ŽERJAL

Sedemintrideseti študijski 
dnevi Draga 2002 so za nami. 
Tridnevno dogajanje pod šoto
rom v parku Finžgarjevega 
doma na Opčinah bo prav go
tovo predmet nadaljnjih pogo
vorov v prihodnjih tednih in 
mesecih, saj so bile letošnje 
teme aktualne, kar je dokaza
la tudi bogata razprava, tako 
pred mikrofonom kot v oseb
nih pogovorih.

Brez dvoma lahko rečemo, 
da je na letošnji Dragi pred
njačil naš, zamejski oz. manj
šinski (kakorkoli mu že pravi
mo), poleg tega pa še širši pri
morski trenutek. To bodisi za
radi predavateljev, ki so vsi 
prihajali iz tega prostora, kot 
predvsem po glavnih temah, ki 
so bile letos na sporedu. Štu
dijski dnevi Draga sicer nimajo 
nekega enotnega tematskega 
sklopa, neke rdeče niti, ki po
vezuje vsa predavanja, lahko 
pa mirne duše zatrdimo, da je 
bila naša zamejska in primor
ska problematika v ospredju. 
Okrogla miza Manjšinske poli
tične dileme, ki je bila v petek, 
30. avgusta (govorili so zgodo
vinar Jože Pirjevec, urednik Pri
morskega dnevnika Bojan Bre
zigar, publicist in raziskovalec

' s m e  ra v n a t i

it«

Jakob Ukmar

FOTO KR O M A

Aldo Rupel in predsednik ZSKP 
Damjan Paulin), in razprava, ki 
se je  razvila ob njej, sta še 
enkrat pokazali na dejstvo, da 
v naši skupnosti obstajajo raz
lični koncepti, različna gleda
nja na vprašanje vloge sloven
ske narodne skupnosti v Italiji, 
na pomen narodnosti in tudi 
na vprašanje vloge matične 
države Slovenije in odnosov z 
njo. Gre pač za nekatera vpra
šanja, s katerimi se v zamejstvu 
soočamo že cel povojni čas:

najprej je tu šlo za ideološko 
konfrontacijo, nato pa za vpra
šanje, ali je bolje, da smo Slo
venci v svoji stranki, ali pa to, 
da se vključujemo v italijanske 
stranke in znotraj njih skušamo 
opozarjati na našo problema
tiko. Poleg tega so tudi različ
na gledanja na to, kaj nam po
meni narodnost in kaj nam 
pomeni Slovenija: je naša po
kroviteljica ali pa do neke mere 
že "tu ja" država, ki naj v naš 
prostor posega prvenstveno ' STRAN 6

PRED N O V IM  SOLSKIM LETOM

To je naše voščilo vsem ti
stim, ki se bodo v ponedeljek, 
9. t.rn., ponovno ali pa prvič 
podali v slovensko šolo in tako 
začeli novo šolsko leto.

Šolarjem želimo, da bi v čim 
večjem številu prišli skozi vra
ta slovenskih šol in bi se v raz
redih od Milj do Trbiža poleg 
znanja iz šolobveznih predme
tov naučili tudi prijaznosti in 
kulture srca, da bi se naučili 
pristnosti, iskrenosti, resnico
ljubnosti in dobrosrčnosti, vseh 
lepih kreposti, ki jih današnji 
svet odraslih še kako potrebu
je, da bi postajali iz dneva v dan 
bolj zvesti slovenski besedi.

Da, radi jim zaželimo, da bi 
ob slovenski besedi pri pouku 
v naših šolah začutili, kje so 
njihove korenine, da bi se lah
ko v dijaških letih polnokrvno

POGUMNO NAPREJ!
JURIJ PALJK

odločili za slovensko identite
to in bi jo  zato skušali v pol
nosti živeti v življenju naše 
narodne manjšine in v življe
nju duhovne domovine Slove
nije. Želimo jim , da bi se po
leg spoštovanja in izvrševanja 
državljanskih dolžnosti naučili 
tudi nekaj tiste nevsiljive, a za
to tudi ne hlapčevske, prijaz
nosti, ki jo  vsi danes še kako 
pogrešamo.

Našim šolnikom iz srca že
limo veliko uspehov, saj jih bo
do gotovo potrebovali pri vsak
danjem delu z našimi otroki, 
katerim bodo iz dneva v dan 
polagali na srce tako znanje

kot plemenite slovenske bese
de. Vemo, da nimajo lahkega 
dela, in to tudi zato ne, ker je 
našim šolarjem dano živeti v 
italijanskem okolju, v okolju 
večinskega jezika, ki še kako 
vdira v pogovorni in miselni 
svet njihovih šolarjev in dija
kov. Pa smo vseeno prepriča
ni, da bodo znali našim šolar
jem vcepiti tisto radoživost do 
sveta, ki je potrebna, da se 
šolar nauči za življenje vsega 
lepega, kar naredi iz šolarja 
odraslo in zrelo osebnost.

Našim šolnikom želimo tudi 
to, da bi jih pri vsakodnevnem 
delu sprem ljalo potrpljenje 
tako s šolarji kot z njihovimi 
starši, ki znamo biti včasih prav

naprej!

I D an ije l D evetak /  in te rv ju  
BRANKO ČERNIČ

j Jože Faganel
! IN M EM ORIAM: JOŽE POGAČNIK

| T J |  Ivan Ž erja l
POSVET SKLADA MITJA CUK

j  M ara Petaros
; PODRAŽITVE SO PRED VRATI!
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na kulturni, ne pa tudi na po
litični ravni? Naša skupnost se 
v političnem smislu torej še 
ni odrešila vsega balasta, ki 
se je nabral v zadnjih deset
letjih, in sprememb zadnjega 
desetletja verjetno ni niti po
polnoma dojela. Tako je sou
deležba civilne družbe v po
litičnem življenju, ki je tako 
značilna za italijansko stvar
nost zadnjih let, pri nas še ved
no nezadostna.

nesramno popustljivi do svojih 
otrok in mislimo, da bo šola 
dala našim otrokom tudi tisto 
vzgojo, za katero bi morali sa
mi poskrbeti za domačimi zi
dovi.

Našim političnim predstav
nikom in vsem izvoljenim pred
stavnikom v naši sredi kličemo, 
naj ne pozabijo na šolnike, na 
šolarje in na slovensko šolo in 
naj se na našo šolo ne spom
nijo samo takrat, ko morajo 
pred javnostjo povedati o nje
nem pomenu nekaj lepih be
sed, katerim pa navadno ne 
sledijo dejanja!

Naša šola je naša prihod
nost in dejansko vse, kar ima
mo! Prav zato kličemo vsem, 
ki jim bo v ponedeljek zazvo
nil šolski zvonec: "Pogumno

i  go jenc i SCGV Emil Komel v Klancu 
I " IM A M O  SE ZARES LEPO!"

Vljudno ste vabljeni 
na Travnik 25  
v Gorico,

k je r  im a jo  sedež 
KATOLIŠKA KNJIGARNA, 
ZADRUGA GORIŠKA 
MOHORJEVA,
GORIŠKA MOHORJEVA 
DRUŽBA,
NOVI GLAS,
PASTIRČEK,
GALERIJA ARS
in KATOLIŠKO TISKOVNO
DRUŠTVO.

Blagoslov in odprtje
prenovljen ih
p ro s to ro v
bosta v ponedeljek,
9. septembra 2002,
ob 19. u ri.

Politična volja rešila Jeremitišče

Tik pred zaprtjem redakcije smo 
izvedeli, da je Brancatijeva goriška 
občinska uprava zamrznila razlastitev 
slovenske zemlje in domačij 
v Jeremitišču. Več prihodnjič.
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NOVI GLAS /  ST. 34 2002

S LA V N O S T N I ZAČETEK V TRSTU

RES V R O Č A  P O L IT IČ N A  JESEN

VELIK JAVNI PRIMANJKLJAJ
37. SEMINAR ZA SLOVENSKE 

ŠOLNIKE

VRH V JO H A N N E S B U R G U

GOSPODARSKA RAST IN 
SPOŠTOVANJE OKOLJA

Tik pred obnovitvijo parla
mentarne dejavnosti je gospo
darsko m inistrstvo po trd ilo  
novico, da je javni primanjkljaj 
v letošnjem avgustu znašal 2,8 
milijarde evrov, v prvih leto
šnjih osmih mesecih pa kar 34 
milijard. V primerjavi z lanskim 
letom se je stanje v tem pogle- 
du poslabšalo za nad 60%. 
Vsemu temu navkljub gospo
darski minister Tremonti za
gotavlja, da bo vlada izpolni
la vse obljube, ki jih  je bila za
pisala v svoj program, med nji
mi tudi zmanjšanje davkov za 
tiste, ki imajo nizke dohodke. 
Kako se bo ta njena obljuba 
izpolnila, ni jasno. Dejstvo je 
namreč, da javni primanjkljaj 
nastaja predvsem zato, ker iz
kupiček davčnih dajatev ni to
likšen, kakršnega so predvi
devali. Levosredinska opozici
ja seveda zahteva, naj vlada 
nemudoma poroča parlamen
tu o novem položaju.

Sindikalni organizaciji CISL 
in UIL odločno zavračata pro
gramirano inflacijo 1,3%, ki jo 
predlaga vlada kot osnovo za 
nove delovne pogodbe. Sindi
kata poudarjata, da bosta pro
glasila stavko, če bo vlada vz
trajala pri svojih stališčih. Naj
močnejša sindikalna zveza 
CGIL pa se pripravlja na mno
žično manifestacijo za zaščito 
temeljnih delavskih pravic, med 
njimi zlasti 18. člena statuta de
lavcev, ki določa, da deloda
jalec ne more odpustiti delavca

brez upravičenega vzroka. Tako 
sindikati kot ekonomisti pa re
sno dvomijo, da bo splošnemu 
gospodarskemu in socialnemu 
stanju v državi koristil sklep vla
de, da se za tri mesece zamrz
nejo tarife za elektriko, vodo in 
telefon. Vlada je namreč tako 
ravnala, da bi se zaustavilo 
višanje inflacije.

Vladna večina je trdno od
ločena spraviti pod streho tudi 
zakona, ki sta za opozicijo in 
tudi za marsikaterega pravne
ga izvedenca zelo sporna. Gre 
za zakonski predlog, ki tako 
spreminja kazenski postopnik, 
da ima obtoženec pravico zah
tevati, naj se določi nov sodnik, 
če obstaja upravičen sum o sod
nikovi nepristranskosti. O zah
tevi odloča kasacijsko sodišče. 
Opozicija očita vladi, da hoče 
na ta način pomagati samemu 
predsedniku Berlusconiju in 
nekaterim njegovim prijate
ljem, ki imajo opravka s sodi
ščem, ker so obtoženi, da so 
zmagali zelo važno pravdo s 
tem, da so podkupili sodnika. 
Drug zakonski predlog je t.i. 
konflikt interesov, ki osebno 
zadeva samega predsednika 
vlade. Ta je tudi televizijski in 
založniški mogotec ter s tem 
močno vpliva na oblikovanje 
javnega mnenja, da gmotnih 
koristi niti ne omenjamo. Take
ga primera, kot je italijanski, ne 
pozna nobena resnično demo
kratična država na svetu.
 —— DL

Tudi letos je stekel tradi
cionalni seminar za vzgojite
lje, učitelje in profesorje šol s 
slovenskim učnim jezikom v 
Ita liji in za vzgojitelje in uči
telje dvojezičnega šolskega 
centra v Spetru. Prirejata ga 
slovensko in italijansko m ini
strstvo za šolstvo, koprska e- 
nota Zavoda za šolstvo Re
publike Slovenije in deželni 
šolski urad za Furlanijo-Julij- 
sko krajino. Program semi
narja koordinira pedagoška 
svetovalka za slovenske šole 
v Italiji Andreja Duhovnik An
toni, vodi pa ga nadzornica 
Lučka Barej.

Uradno odprtje seminarja 
je bilo v torek, 3. t.m., v Kultur
nem domu v Trstu ob množi
čni udeležbi šolnikov ter ob 
prisotnosti številnih predstav
nikov slovenskih in ita lijan
skih šolskih oblasti. Uvodno 
predavanje je imel Zoran Pav
lovič, direktor Pedagoškega in
štituta v Ljubljani, ki je sprego
voril na temo Kaj otrokove pra
vice vnašajo v šolski prostor?

Predavatelj je med drugim 
podal oris značilnosti, ki otro
ke ločujejo od odraslih (ne 
priznavajo se jim  odgovor
nost, razum in svobodna vo
lja), zato so do določenega 
leta starosti zanje odgovorni 
starši oz. učite lji, kar je za 
šolo bistvenega pomena. Se
veda ima otrok pravice (te so

N O G O M ET /  ITALIJA-SLOVENIJ A

ŠE O "PRIJATELJSKI" 
TEKMI V TRSTU

Med športniki je lepa nava
da, da se občasno pomerijo 
med sabo. Tako so se domeni
li za netekmovalno nogomet
no srečanje med Italijo in Slo
venijo minulega 21. avgusta na 
stadionu Rocco v Trstu. Obe 
zadevni moštvi sta bili namreč 
izpadli iz junijskega svetovne
ga prvenstva v Tokiu oziroma 
Južni Koreji. Tržaško srečanje 
naj bi zato pokazalo njuno tre
nutno stvarno moč. Toda na
mesto sproščene tekme je 
prišlo, kot znano, do neljubih 
dogodkov, ki nimajo nič skup
nega s športom in ki jim je bo
trovala medsebojna nestrp
nost najbolj ekstremnih na
vijačev. Res je, da je v tem pri
meru izstopala skupina najbolj

skrajnih navijačev iz Slovenije, 
vendar če se malo globlje za
mislimo, lahko ugotovimo, da 
do izgredov ni prišlo kar tako 
nepričakovano. Če odmislimo 
predhodne ukrepe, ki bi jih lah
ko sprejeli varnostni organi 
obeh strani, ne moremo spre
gledati dejstva, da je že mote
nje igranja državnih himn od
ražalo stvarno ozračje med 
najbolj razgretimi navijači. Po
dobno lahko rečemo o geslih 
na transparentih, ki so bili izra
zito politične narave in niso ni
kakor imeli namena prispevati 
k rednemu odvijanju tekme.

Vsa ta in še druga nešport
na dejanja gre nedvoumno 
obsoditi, a po drugi strani mo
ramo na celotno zadevo gleda

ti tudi v širšem pogledu, upo
števajoč vse, kar je posredno 
in neposredno pripomoglo k 
zaostritvi ozračja v Trstu tudi 
v dnevih pred tekmo, ko so 
mnogi ocenjevali za neprimer
no igranje omenjene tekme v 
Trstu in namigovali na morebit
ne motilne pojave.

Iz povedanega se da sklepa
ti, da stanje v Trstu res ni to
liko demokratično zrelo, da bi 
se brez predsodkov sprejema
le vse drugačnosti in najbližji 
sosedi. Kako naj si drugače raz
lagamo nekulturno podrtje Ko
sovelovega kipa v mestnem 

i  parku in nedavno spremembo 
izčrpne zgodovinske razlage 
pod sliko o požigu Narodnega 
doma (Balkana) v muzeju Re- 
voltella. Če že takšne malenko
sti marsikaterega meščana 
motijo, potem z mestom res 
nekaj ni v redu.

■ AT

NOVI

GLAS
UREDNIŠTVO 

IN UPRAVA

34170 G O RI C A ,  P.ZZA V I TTORI A- TRAVNI K  25 
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tudi formalno zapisane v kon
venciji Združenih narodov o 
pravicah otroka), katerih kon
cepcija pa nikakor ne sme pri
vesti do antagonizm a med 
otroki, starši in šolo. Pavlovič 
je nadalje orisal konvencijo 
ZN o pravicah otroka, pri če
mer se je  zaustavil pri pravici 
do brezplačnega in obvezne
ga osnovnega izobraževanja. 
Po njegovih besedah imajo 
starši prvenstveno in najbolj 
odgovorno vlogo pri vzgoji 
otrok, pri čemer je omenil po
men partic ipacije  v m ikro- 
okoljih, kjer otroci živijo.

Današnjem u uradnem u 
odprtju  je sledil sprejem, ki 
ga je za šolnike pripravil Ge
neralni konzulat Republike 
Slovenije v Trstu. Seminar se 
nadaljuje v teh dneh z delom 
po skupinah in seznanjanjem 
z različnimi tematskimi sklo
pi. V začetku prihodn jega 
tedna pa je že predviden za
četek novega šolskega leta. 
— ——  i ž
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5 1. STRANI

OB P R IIM K IH

In tako imamo danes v tej 
lepi alpski avtonomni deželi 
pravzaprav parifikacijo jezika 
(francoskega z italijanskim), kar 
pomeni, da se uradno lahko 
uporablja en ali drug jezik. Vse 
to je lepo vidno tudi na raznih 
krajevnih in mestnih uličnih na
pisih ter deželni palači v me
stu Aosta.

Vse te zadeve so tesno po
vezane med seboj. Problemi, ki 
so nujen del vsake manjšinske 
problematike in se v nji mora
mo vsi - tudi in zlasti primorski 
Slovenci - prepoznati!

BREDA SUSIC

Na svetovnem vrhu o trajno
stnem razvoju v Johannesbur
gu se je sklepnega dela zaseda
nja udeležilo preko 100 pred
sednikov in visokih diplomat
skih predstavnikov držav z vse
ga sveta. Generalni sekretar 
Združenih narodov Kofi Annan 
je voditelje držav in vlad spom
nil na 13 milijonov stradajočih 
v Afriki in opozoril, da je treba 
nujno sprejeti odločne korake 
za rešitev velikih svetovnih pro
blemov.

Države, ki se udeležujejo 
svetovnega zasedanja, pa se le 
s težavo prebijajo do takih od
ločitev. Na koncu zasedanja 
bodo sprejeli dokument o traj
nostnem razvoju. Delegati so 
pri pripravi dokumenta po eni 
strani dokazali določeno pri
pravljenost za odpravo raznih 
vzrokov pomanjkanja v svetu, 
predvsem pa onesnaževanja 
planeta, po drugi strani pa so 
izpričali tudi huda nesoglasja 
med industrijsko razvitim sve
tom in državami v razvoju. Tako 
zaenkrat nekatera vprašanja o- 
stajajo odprta, na primer glede 
dostopa ljudi do zdravstvene o- 
skrbe. Evropska zveza je zahte
vala, da bi do leta 2010 na sve
tu pridobivali kar 15% energije 
iz obnovljivih virov. Temu na
sprotujejo predvsem ZDA, ki se 
jim zdijo ti načini pridobivanja 
energije zelo dragi.

ZDA so se na vrhu ponovno 
uprle tudi ratifikaciji Kjotskega 
protokola, ki določa, da bi do 
leta 2012 zmanjšali emisije to
plogrednih plinov za 5,2 od
stotka. Zato, da bi protokol sto
pil v veljavo, bi ga moralo ratifi
cirati 55 držav, ki v ozračje spu
ščajo največ emisij. Zato so 
delegati v Johannesburgu po
zvali k ratifikaciji protokola. 
Med velikimi državami, ki tega 
še niso storile, pa sta tudi Rusi
ja in Kanada. Na vrhu sta pred

stavnika obeh držav potrdila, da 
bosta vlada oziroma parlament 
o tem kmalu odločala.

Na zasedanju pa kljub vse
mu vlada optimistično vzdušje, 
saj so se predstavniki držav le 
dogovorili o nekaterih ključnih 
točkah: do leta 2015 bodo raz
polovili število oseb, ki preje
majo manj kot dolar na dan o- 
sebnega dohodka, razpolovili 
bodo število oseb, ki nimajo do
stopa do pitne vode, počasi bo
do odpravili subvencije na kme
tijskem in na vseh tistih podro
čjih, ki izkrivljajo - skoraj vedno 
na račun držav v razvoju - tržne 
mehanizme. Dogovorili so se, 
da bodo do leta 2010 zmanjšali 
ritem izumrtja rastlinskih in ži
valskih vrst, do leta 2020 pa 
bodo prepovedali oziroma od
pravili uporabo vseh strupenih 
kemičnih snovi. Kar pa se tiče 
uporabe energije iz obnovljivih 
virov, je v dokumentu govor sa
mo o povečanju te uporabe.

Na začetku tedna so se pred 
mikrofonom svetovnega foru
ma zvrstili državniki vplivnih in 
manj vplivnih držav in potrdili, 
da na svetovne poglede gledajo 
na različne načine in da imajo 
različne prioritete. Italijanski 
premier Berlusconije na primer 
v svojem govoru napovedal, da 
bo Italija črtala 5 milijard dolar
jev dolga nerazvitim državam, 
200 milijonov pa bo dala za boj 
proti AIDSu.

Kako zelo drugačen odnos 
do vseh omenjenih problemov 
imajo ZDA, pa je bilo razvidno 
že iz dejstva, da se predsednik 
Bush vrha ni udeležil, pač pa je 
namesto njega velesilo zastopal 
državni sekretar Colin Povvell. 
Zaradi tega so bile ZDA delež
ne ostrih kritik.

"Naj nas pogled v jasno, 
modro nebo ne preslepi o tem, 
daje vse v najlepšem redu. Vse 
ni tako," je zgovorno dejal Kofi 
Annan.

POVEJMO NA GLAS JANEZ POVSE

EDINA SMISELNA POT JE 
SOLIDARNOST

Srečanje, kot na primer svetovni vrh o Zem
lji v johannesburgu, sodi med največje dogo
dke, kar jih  poznamo v novejši zgodovini. Gre 
namreč za razmišljanje o svetu v celoti ne gle
de na zemljepisno lego, politično ureditev ali 
stopnjo civilizacije. Gre za skupno reševanje 
problemov, ki bodo sicer prizadevali človeštvo 
v celoti. Na prvem mestu grožnja vse bolj one
snaženega okolja, ki spodkopava naše zdravje, 
spreminja podnebje in nas vodi v negotovo 
prihodnost. Potem sta tu revščina oziroma lako
ta, iz katerih lahko vdrejo v vsa območja sveta 
bolezni pa tudi nasilje, kot se je  zgodilo z lan
skim napadom na New York. In slednjič je  tu še 
neuresničen nadzor nad oborožitvijo, ki jo  lepo 
število držav premore na ravni strašne rušilne 
moči. Več kot dva m ilijona ljudi, večinoma 
otrok, letno umre v svetu zaradi nečiste pitne 
vode. Razkol med revnimi in bogatimi je  vse 
večji, odprtih problemov je ogromno in zato se 
vse bolj postavlja vprašanje: kaj storiti in kako? 
je  sploh mogoče zares kaj spremeniti ?

Kot rečeno, je  spodbudno, da 189 držav na 
ta način sede za isto mizo. To pomeni, da se vsi 
zavedamo, da je  treba storiti nekaj tehtnega. 
Kot se tudi zavedamo, da do srečnih preobra
tov izjemno težko pride. Vse preveč namreč 
prevladujejo vidiki, ki razreševanje problemov 
celotnega sveta onemogočajo ali vsaj bistveno 
ovirajo. Razviti svet želi stopnjevati svoj napre
dek in slej ko prej vidi rešitev v uveljavitvi svojih 
načel po vsej zemeljski obli. Revnejši svet želi

živeti dostojnejše življenje, istočasno hoče ohra
n iti svojo civilizacijsko in narodnostno suvere
nost. Na takšnih izhodiščih je učinkovit skupen 
sporazum težko in skoraj nemogoče doseči in 
ni pretiran občutek, da smo se v tem trenutku 
vsi skupaj znašli v zares nelahkem položaju in 
da srečen izhod nikakor ni pri roki. Dokaz za 
takšno ugotovitev je  razmeroma močno pre
pričanje razvitega sveta, da je  nekatere proble
me mogoče rešiti le z vojno. In kadar je  vojna 
edini izhod, to pomeni, da je  zaupanje v druge 
možne izhode in rešitve omajano. Toda prav v 
johannesburgu se je močneje kot doslej oglasi
la Evropa in to je  več kot razveseljivo. Evropa je  
s svojo zgodovinsko izkušnjo namreč naravnost 
poklicana, da se zavzema za moč dogovarjanja, 
sporazumevanja ter mirnega in hkrati dejavne
ga odpravljanja vseh žgočih problemov.

Edina smiselna po t človeštva je  v dogo
varjanju in v solidarnosti, v resničnem pre
pričanju, da je  vsako človeško bitje del velike 
skupnosti, katere del smo vsi, smo tudi mi, sem 
tudi jaz. Edino solidarnost, resnična in iskrena 
solidarnost preseže morje sicer nepomirljivih 
nasprotij od tistih političnih do gospodarskih 
in civilizacijskih. Solidarnost preseže morje na
sprotij in sočloveku zares pomaga. In prav v tej 
dejavni pomoči vsem soljudem je  smisel za vse 
in je rešitev za vse, vse druge poti vodijo v nove 
napetosti in v vsesplošno poslabšanje ž i
vljenjskih pogojev človeštva v celoti.
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DVA VELIKA DOGODKA 
ZA VSO GORIŠKO

S septembrom se nova kulturna in družbena sezona na Goriškem začenja s polno paro. Pred nami sta 
dogodka, ki govorita o življenjskosti naše narodnostne skupnosti. V nedeljo, 8. t.m., bo slovenska sekcija 
Združenja prostovoljnih krvodajalcev v Sovodnjah praznovala 25-letnico obstoja; v ponedeljek, 9. t.m., 
pa bo uradna otvoritev obnovljene slovenske stavbe na Travniku št. 25, kjer sta tudi uredništvo in uprava 
našega lista. O  dveh podvigih smo se pogovorili z Brankom Černičem, ki je hkrati predsednik sovo- 
denjskih krvodajalcev in Katoliškega tiskovnega društva (KTD), ki je lastnik nepremičnine na Travniku.

DANIJEL DEVETAK

Zgodovinski dogodek za vso 
Goriško bo predaja namerni 
obnovljene stavbe v središču 
mesta. Kaj lahko poveste 
našim bralcem o tem projektu ? 
Veseli smo, da je stavba na Travniku 

prenovljena, in tega se moramo vsi za
vedati. Poslopje je pomembno za vso 
našo zamejsko skupnost. Katoliška 
knjigarna opravlja svoj posel že od za
četka 20. stoletja. Vsakdo, ki je na Go
riškem obiskoval slovenske šole, je go
tovo spoznal to knjigarno. Vsak sloven
ski kristjan ali izobraženec jo dobro po
zna, saj je v njej lahko našel in še najde 
marsikaj za svojo duhovno in intelek
tualno rast. Na kulturni, vzgojni in ver
ski ravni je odigraval in odigrava Trav
nik torej pomembno vlogo v naši zamej
ski stvarnosti. Zato si je odbor KTD-ja v 
zadnjem desetletju zamislil celotno 
obnovo naših nepremičnin v Gorici. 
Prednost smo najprej dali obnovitvi Ka
toliškega doma, kjer je danes v Kultur
nem centru Lojze Bratuž shajališče vse 
naše mladine in številnih društev. Trav
nik je prišel takoj za tem. Čeprav je šlo 
za veliko ekonomsko breme, smo teža
ve skupno in sproti reševali. Prišli smo 
do konca in z delom smo zelo zadovolj
ni; upamo, da bo z rezultati zadovolj
na vsa slovenska narodna skupnost. 

Prav je, da našim bralcem 
povemo, katere ustanove 
delujejo v tej stavbi.
V pritličju je Katoliška knjigarna, ki 

'ma smotrno urejene obnovljene pro
store, tako da lahko učinkoviteje oprav
lja svojo nalogo. Zelo pomembne so 
zame vse druge dejavnosti, ki so prej 
potekale v stavbi na Placuti. Bistvene
ga pomena za vse zamejske Slovence 
je tednik Novi glas; upam, da se boste 
v novih prostorih počutili bolje in da 
vam bo delovanje tudi v osebno zado
ščenje. Mislim, da vaš list vsi zamejci in 
tudi Slovenci v matični domovini zelo 
spoštujejo. Druga neobhodno potreb
na ustanova za našo družbo, ki ima se
daj sedež na Travniku, je Goriška Mo
horjeva družba, ki skoraj 80 let skrbi za 
izobrazbo naših ljudi prek izdajanja 
knjig. Novi glas in GMD si zaslužita pri
meren sedež v središču Gorice. Svoj 
prostorje tu našel tudi mesečnik Pasti
rček; otroška revija namreč pomaga o- 
trokom rasti v zavesti, da so člani slo
venske zamejske skupnosti. V lepih pro
storih ima sedež in galerijo tudi Društvo 
Ars, ki bo lahko nadaljevalo svoje po
slanstvo s predstavitvijo likovnih razstav 
in knjižnih novosti. Prepričan sem, da 
na Goriškem skoraj ni drugih tako le
pih in uporabnih prostorov s tako na
membnostjo. Urad na Travniku imata 
tudi Katoliško tiskovno društvo, ki skr
bi za naše stavbe, in Zadruga Goriška 
Mohorjeva, ki upravlja izdajanje Nove
ga glasa in knjig GMD.

Konec koncev je  bilo delo 
na Travniku narejeno
v razmeroma kratkem času.
Za to imajo gotovo veliko 
zaslugo zlasti nekateri člani 
vašega odbora, k i so vložili 
ogromno dragocenih energij 
in  časa v ta projekt...
Zelo pomembno delo z birokratske

ga vidika je opravila in še vedno oprav
lja prof. Franka Žgavec, ki se ji mora
mo vsi zahvaliti. Pri konkretnem vode
nju del pa moram izraziti posebno za
hvalo članu odbora KTD g. Marjanu 
Markežiču. Prav on je bil glavna gonil
na sila, ki je nam vsem dajala upanje, 
da bomo načrtu kos. V prejšnjih letih 
Je bilo več načrtov za obnovo stavbe, a 
manjkali so pravi zagon in prave moči, 
da bi delo izpeljali. Mirne duše lahko 
Pribijem, da smo projekt končali, ker je

bil v odboru Marjan, ker je bil pri delu 
vedno prisoten, je priganjal podjetja in 
delavce, da so se držali zastavljenih ro
kov itd.

Kdo je  avtor načrta obnovitve? 
Načrt je opravil arh. Lino Visintin, ki 

je tudi poskrbel, daje bil odobren pred 
spremembo občinskega regulacijskega 
načrta. Ko bi tega ne naredil do tistega 
roka, bi nam ne uspelo razširiti prosto
rov in imeti na razpolago toliko kubič
nih metrov. V zadnji fazi je nekaj za
ključnih del opravil arh. David Faganel, 
in to zlasti v vhodu v pritličju. Obema 
smo zelo hvaležni za sodelovanje. 

Preidimo k o tvoritv i 
obnovljene stavbe. Kaj lahko 
poveste o sporedu slovesnosti, 
ko boste v ponedeljek, 9. t.m., 
ob 19- u r i uradno preda li 
namenu nove prostore?
Šlo bo za preprosto in kratko otvori

tev. Svojo prisotnost je obljubil goriški 
nadškof msgr. De Antoni, naš sosed, ki 
bo stavbo blagoslovil. Naj mu na tem 
mestu izrazim zahvalo za to, ker nam 
je dal možnost dostopa do gradbišča s 
škofijskega dvorišča in nam tako moč
no olajšal delo; s tem smo prihranili ve
liko denarja in časa, saj smo lahko upo
rabljali dvorišče kot skladišče ter za do
voz in odvoz materialov. Upamo torej, 
da bo nadškof prišel; prav blagoslovi
tev prostorov bo osrednja točka veče
ra. V imenu KTD-ja bom pozdravil pri
sotne, Damjan Paulin pa bo kot pod
predsednik odbora povedal še kaj o 
našem projektu. Upamo, da se bosta 
našega praznika udeležila tudi predsed
nik pokrajinske uprave Brandolin in žu
pan Brancati. Po uradnem delu bomo 
na dvorišču za knjigarno nazdravili, na
to si bo vsakdo lahko ogledal prostore. 

Ob o tvoritv i bo Andrej Kosič 
razstavlja l svoja dela. Nam 
lahko ka j poveste o tem?
Kosič se je sam ponudil, da bi v no

vih prostorih razstavil okrog 25-30 svo
jih likovnih del iz vseh obdobij. Slike 
bodo na prodaj, izkupiček pa bo šel 
za stroške, ki smo jih imeli z obnovitvi
jo. Ponudbe smo bili zelo veseli in smo 
jo radi sprejeli. Njegovo umetniško de
lo poznamo in vsi vemo, da je kakovo
stno; kdor pa bo kupil njegovo sliko, 
bo imel večje zadoščenje, saj bo ve
del, da je tako pripomogel k obnovitvi 
te naše lepe stavbe.

lju d je  sprašujejo: ka j pa  
Plaču ta? Dolga desetletja je  
tam potekalo živahno 
ku lturno življenje, zdaj pa so 
okna in  vrata te zgodovinske 
stavbe za Slovence zaprta... 
Placuta je zelo zanimiv prostor, na

šim ljudem je zelo pri srcu in to razu
mem. V zadnjih nekaj letih pa smo že
leli prenoviti naše nepremičnine. Pla
cuta bo morala zaenkrat, žal, počaka
ti; to nam je jasno, več pa nismo odlo
čili. Prej moramo izplačati vse dolgo
ve. Glavne račune okrog Kulturnega 
centra Lojze Bratuž smo zaprli s pomo
čjo posojil, ki nam jih je dala dežela, 
še posebno pa s podporo naše matič
ne domovine. Zdaj nas čakajo dolgo
vi del na Travniku... Hvala Bogu ni bilo 
velike razlike med predračuni in kon
čnimi stroški. Tudi za to se moram spet 
zahvaliti Marjanu Markežiču, ki je bu
dno skrbel, da bi ostali zvesti predraču
nom, pa še sam je opravil veliko razno
vrstnih del in tako omogočil, da smo 
prihranili lepo vsoto; vsaka ura delav
ca oz. podjetja namreč stane. Zado
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voljni z izkušnjo na Drevoredu 20. sep
tembra, smo izbrali kamen in les. 

Preidimo k drugemu prazniku. 
Dan pred o tvoritv ijo  stavbe 
na Travniku bo v Sovodnjah 
slovesnost ob srebrnem  
jub ile ju  slovenske sekcije 
prostovoljnih krvodajalcev. 
Kako se spominjate 
začetkov združenja?
Tedaj sem že bil krvodajalec. Poz

nal sem predsednika sekcije iz Gradi
šča ob Soči, ki meje takrat nagovarjal 
in spodbujal, naj v Sovodnjah ustano
vimo sekcijo. Zato sem skušal izvede
ti, kdo je v naši občini še bil krvodaja
lec; združilo se nas je nekaj, ki smo se 
spomladi leta 1977 nekajkrat srečali in 
razpravljali o tem, kaj lahko naredimo. 

Kdo so b ili t i začetniki?
Dva sta žal že pokojna. Če me spo

min ne vara, smo bili Ladi Tomšič, Ivo 
Tomažič iz Rupe, Boris Černič iz Ga- 
brij, Ivo Boškin in jaz. Za našo zamisel 
smo začeli zbirati ljudi. Oktobra 1977 
pa smo priredili ustanovni večer. Že 
prej smo organizirali v Kulturnem do
mu v Sovodnjah nekaj večerov o zdrav
stvu in krvodajalstvu, da bi občane 
sensibilizirali. Veseli smo bili, ker je naš 
ustanovni večer zelo lepo uspel, saj je 
bilo prisotnih okrog 200 ljudi. Tisti ve
čer smo - skupno s podpornimi in čast
nimi člani - zbrali okrog 90 vpisanih. 
To je bil velik uspeh, ki nas je navdal z 
navdušenjem in voljo do dela.

Glavna pobudnika sva bila Ladi in 
jaz. Ko smo ustanavljali prvi odbor, on 
ni stopil vanj, ker je raje pustil mesto 
svoji gospe, Marinki Batič. Ta je že te
daj prevzela vse tajniške posle, ki jih 
še vedno zelo vestno opravlja in vodi. 
Tako se je začelo življenje naše sekcije. 
Vsako leto smo skušali prirejati naše 
praznike v različnih vaseh oz. zaselkih 
naše občine; večkrat smo se torej sre
čevali v Sovodnjah, potem na Vrhu sv. 
Mihaela, v Rupi, Rubijah, Gabrjah, na 
Peči itd.

Iz mojih podatkov izhaja, da so čla
ni naše sekcije leta 1977 darovali kri 47- 
krat; nekaj let je to število rastlo, nato 
pa deloma upadlo vzporedno z navdu
šenjem. V zadnjih letih pa smo obno
vili odbor. Pri tem se nismo držali sta
tuta pokrajinskega združenja, ki pred
videva, da mora imeti odbor samo o- 
sem članov; mi jih namreč imamo kar
18. To se je izkazalo za zelo dobro po
tezo. Zraven smo namreč povabili mla
de, da vidijo, kaj delamo v odboru, in 
da bodo tudi sami v prihodnje sposob
ni voditi z navdušenjem to človekolju
bno ustanovo. Mislim namreč, da mo
ra krvodajalstvo obstajati, vse dokler 
ne bo znanost našla primernejšega na
domestka...

Je to sploh možno?
Dejstvo je, da danes prisostvujemo 

izumom in iznajdbam, o katerih se 
nam je včasih zdelo, da ne bodo nikdar 
možne; naj omenim samo kloniranje.

Kakorkoli že, po 25 letih sem res 
zadovoljen, da je naše združenje tako 
živo in da dosega tako lepe uspehe, 
saj smo pri naši sekciji lani darovali kri 
kar 155-krat. To je v glavnem zasluga 
mladih. Nekdaj smo prirejali manife
stacije in vabili člane s pisnimi vabili. 
Odkar pa imamo ta odbor, smo se od
ločili za konkretno delo na terenu, in 
sicer: jaz pridem k tebi domov in se 
zmeniva, kdaj greva skupaj darovat kri. 
To so začeli naši mladi in so na tak na
čin pridobili v zadnjih treh letih 50 no
vih mladih članov! Vedno je v novih 
krvodajalcih prisoten začetni strah; 
sprašujejo se, kaj se bo zgodilo. V bi
stvu pa ne gre za noben problem, za
deva je enostavna, po darovanju krvi 
se človek še dobro počuti. Skratka, za
hvaliti se moram našim mladim, ki so 
z resnostjo sprejeli izziv in tudi uspeli.

Pa še nekaj številk. V 25 letih se je 
zvrstilo 50 odbornikov, od teh sva osta
la od začetka do danes samo ga. Ma
rinka in jaz. Naša sekcija šteje več kot 
230 članov, aktivnih je več kot polovi
ca. V četrtini stoletja smo darovali 887 
litrov krvi. To ni astronomska številka. 
Če pa bi vsaka občina prispevala toli
ko, sem prepričan, da bi vsa Italija ime
la dovolj krvi in bi ji ne bilo treba je 
uvažati in tako tvegati razne bolezni.

Vaša sekcija združuje
krvodajalce tud i iz drugih
občin, kajne?
Že nekaj časa spodbuja goriško po

krajinsko združenje - zanj tudi pred
sednik Bragagnolo - Števerjance, naj 
ustanovijo svojo sekcijo, ki bi obsega
la tudi bližnje vasi. Tam bi lahko res 
ustanovili lepo slovensko sekcijo, za 
kar je potrebno imeti vsaj 25 članov. 
Ne vem točno, koliko krvodajalcev je 
v Števerjanu, na Oslavju in v bližnjih 
vaseh. Dali smo jim možnost, da jih 
zaenkrat vpišemo v našo sekcijo; ko 
bo ustanovljena števerjanska sekcija, 
jih bomo radi "odstopili". Pomembno 
je namreč, da se čuti krvodajalec živ 
član neke skupine. Posamezniki se z 
lahkoto ohladijo, ne vztrajajo pri daro
vanju. Vedno pravim vsakomur, naj 
skuša darovati kri raje manjkrat, toda 
vsako leto, ne pa zelo pogosto, in to 
za malo let. Dal bo več, če bo dal vsako 
leto vsaj dvakrat, čeprav lahko daruje 
vsake tri mesece. Treba je najti oseben 
ritem, ki ga je mogoče ohranjati. Do
slednost pri tem je zelo pomembna. 
Iz izkušenj vem, da je precej novih kr
vodajalcev z navdušenjem darovalo 
vsake tri mesece; po nekaj letih pa jih

ni več nikjer. Važno je tudi, da greš da
rovat kri, ko si sproščen in se počutiš 
dobro; če si napet in nejevoljen, je bo
lje, da ostaneš doma. V tvojem dejanju 
mora namreč biti tudi zadoščenje. 

Vaše društvo p rire ja , tudi 
v sodelovanju z d rugim i 
ustanovami, uspešna 
izobraževalna in  družabna 
srečanja, k i združujejo ljudi... 
Pri združenju se nismo omejili sa

mo na krvodajalstvo. Od vsega zače
tka smo prirejali za vso našo skupnost 
strokovna predavanja o zdravstvu, in 
sicer o prvi pomoči, o preventivi pri 
rakastih obolenjih itd. Te pobude pri
kličejo ljudi, hkrati jih približajo svetu 
prostovoljnega krvodajalstva in pod
ročjem, ki so s tem povezana. Če komu 
daš možnost obiskovati tečaj prve po
moči, se bo čutil bolj gotovega in bo 
verjetno tudi postal bolj zvest krvoda
jalec. Dobro so bile sprejete tudi dru
ge naše pobude, kot npr. izdelava ike
ban ali kaj podobnega. Vse to s ciljem, 
da privabimo ljudi k naši krvodajalski 
dejavnosti.

S katerim i ustanovami 
gojite stike?
Veseli smo, ker lahko sodelujemo 

z veliko paleto društev in ustanov. Lepe 
stike imamo z osnovno, srednjo in vi
šjo šolo v Gorici, kjer redno prirejamo 
predavanja o krvodajalstvu, mamilih 
in podobnem. V Sovodnjah smo imeli 
predavanje dr. Viljema Ščuke o spolno
sti za odraščajočo mladino; začelo jih 
je osem, končalo pa 30. Naše društvo 
si namreč prizadeva ne le za darovanje 
krvi, ampak za povezovanje skupno
sti ljudi, ki jih združuje ideal darovanja 
za bližnjega in sodelovanje z njim. To 
se mi zdi zelo pomembno.

Dokler nisem tudi jaz začel delati v 
bolnišnici, sem imel drugačen odnos 
do sveta zdravstva. Zato vem, da se 
naši ljudje v glavnem bojijo stikov z 
zdravniki, zoprno jim je hoditi v bol
nišnico po informacije; če jim  ponu
diš nekaj resnega in preprostega, so 
zadovoljni s tem in premagajo svoje 
strahove. Odnos med bolnišnico in na
šimi občani zato uspešno vodimo mi 
in upamo, da ga bomo še vodili. Sku
šamo narediti, kar moremo.

Sovodenjska občina je pobratena 
z občino Škofja Loka, mi pa smo po
brateni z Rdečim križem iz istega kraja. 
Od njih smo dobili veliko moralne pod
pore in smo tudi sodelovali; prav tako 
z Rdečim križem iz Ajdovščine in Nove 
Gorice. RK nam je veliko pomagal zla
sti pri organizaciji vzgojnih predavanj 
po šolah, za kar smo odgovornim is
kreno hvaležni. Dobre stike imamo 
tudi z Zavodom za invalidno mladino 
iz Vipave; večkrat smo njihove člane 
povabili na naše praznike, kjer so ob
likovali kulturni program. Prav tako 
radi sodelujemo s Skladom Mitja Čuk 
z Opčin.

Kaj nam lahko poveste
o prazniku, k i bo 
prihodnjo nedeljo?
To bo veliko zadoščenje za vse naše 

krvodajalce, da smo vztrajali 25 let. Šlo 
bo za običajen praznik krvodajalstva. 
Ob 10. uri bomo imeli mašo v Sovo
dnjah, nato bomo šli s pihalnim orke
strom do spomenika, kjer se bomo 
poklonili vsem našim padlim; tudi oni 
so prelili kri, zato se jim želimo poklo
niti. V Kulturnem domu v Sovodnjah 
bo nato uradni del proslave. Poleg po
zdravov in predstavitve našega delova
nja bomo podelili zaslužnim krvodajal
cem tudi nekaj priznanj in odličij, sre
brnih in zlatih medalj. Teh se je kar 
nabralo, saj zadnji dve leti nismo ime
li običajnega praznika. Na koncu bo 
krajši kulturni spored, sledila bo zaku
ska za vse udeležence.

Kaj b i povedali ob koncu 
tega pogovora?
Iz srca se želim zahvaliti - tudi v ime

nu naše tajnice ge. Marinke - našim 
krvodajalcem in vsem, ki so na kate
rikoli način sodelovali pri tem, da seje 
naše društvo ohranilo živo in močno 
celih 25 let.
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KRISTJANI IN DRUŽBA

N O V O  PRI Z A L O Z B I D R U Ž IN A SVETO V N I D AN  M L A D IH V A B ILO  M L A D IM

S V E T O p iI S E M S K A R A Z M I Š L J A N J A

IfdHraH i m s i
V L rrn R G I Č N E M L E T U  A

VILJEM ŽERJAL

ŽLAH TEN  IZBOR BOŽJE BESEDE, 
NEDELJO ZA NEDELJO

23. NAVADNA NEDELJA, 
ANGELSKA

“J ih  posvari v mojem im enu!” (Ezk 33, 7).
“Ne zakrkn ite  svojih src!” (Ps 95, 8).
“Kdor namreč lju b i drugega, je  izpo ln il postavo” (Rim  

13, 8).
“Tam sem ja z  sredi med n jim i” (M t 18, 20).
Ob turških vpadih in pohodih so bili ljudje prisiljeni braniti 

sebe in svoje. Zažig kresa na hribih je bil znamenje, da se turška 
nevarnost približuje. Tako so se ljudje lahko pravočasno umak
nili v gozdove ali so hiteli v utrdbe in gradove, da so se uspešno 
borili. Straže so s kresom opozarjale na dolžnost obrambe.

Današnje prvo berilo se prav tako opira na straženje judo
vske domovine že pred več kot dvatisoč leti in pol. Straže so 
postavili vrh vzpetin, nad globelmi, pri prelazih zato, da bi ob 
bližajoči se sovražnikovi vojski sklicale državne voditelje in voj
sko, da so zgrabili za orožje.

Žal so ljudje večkrat zanemarili straženje. Zaradi tega so 
postali sužnji tujcev: v našem primeru Babiloncev s kraljem 
Nabuhodonozorjem na čelu.

Tedaj so preroki, takrat Jeremija in Ezekiel in drugi, posredova
li mogočno Božjo besedo, ki pa ni bila sladka, zato je niso ne vo
ditelji ne narod upoštevali. Tako so postali sužnji tujcev. Ti so 
dobršen del mladih borcev, cvet naroda, enostavno poklali, ostale 
pa odpeljali v sužnost. Babilonci so poleg tega razdejali ponos na

roda, t.j. čudoviti Salomonov tempelj, ga oropali vse dragoce
nosti, opustošili skoraj vso judovsko domovino za dobrih 49 let.

Jeremija je ostal doma, Ezekiel pa je deloval med izgnanci v 
Babilonu, kot "stražar Izraelove hiše" (Ezk 33, 7).

Bog pa ne neha braniti svojega ljudstva. Najprej ga iz ljubez
ni svari. Ni pa mišljeno samo politično suženjstvo, pač pa tudi in 
predvsem duhovno suženjstvo. Gospod svari pred duhovno in 
večno smrtjo, ki izhaja iz krivice. Napove mu, ako bo vztrajala v 
neveri: "Krivični, zagotovo umreš!" (Ezk 33, 8).

Tudi sv. Pavel bo pozneje pisal o tisti, "ki teka za užitki, (da) je 
umrla, kljub temu da živi" (1 Tim 5,6). Janez pa zapiše angelu 
(predstojniku - škofu) Cerkve v Sardah: "Imaš ime, da si živ, a si 
mrtev" (Raz 3,1), ker živi v grehu, ki je za smrt.

Odtod je razvidna potreba po opominjanju, svarjenju bliž
njega, ko gre za važne, težke zadeve. Take so npr.: zvestoba v 
zakonu, ohranjanje spočetega življenja, skrb za poštenje otrok, 
pravična plača, varovanje dobrega imena, ljubezen do materi
nega jezika, ljubezen do domovine idr.

Toda svarjenje ne pomeni obsodbe, marveč pomoč človeku, 
da se zave zgrešenosti svojega ravnanja. Zato je najprej prija
teljski pogovor. Po potrebi je posvet več izkušenih, poštenih lju
di; zlasti v družinskih zadevah je to beseda staršev. Nazadnje je 
skupna molitev, ki nam jo Jezus takole sporoča: "Resnično, po
vem vam tudi: Če sta dva izmed vas na zemlji soglasna v kateri
koli prošnji, ju bo uslišal moj Oče, ki je v nebesih. Kjer sta namreč 
dva ali so trije zbrani v mojem imenu, tam sem jaz sredi med 
njim i" (M t 18, 19-20).

Toda najti je treba pravi način opominjanja sočloveka. Vse
kakor mora biti nagib iz ljubezni. Ne iz užaljenosti ali jeze. Ker 
sicer človeško srce lahko zakrkne (Ps 95, 8).

Že sv. Pavel opominja očete, naj bodo previdni, očetovski, 
pri svarjenju otrok: "Ne jezite svojih otrok, temveč jih vzgajajte 
v Gospodovi vzgoji in opominjanju" (Ef 6, 4). In: "Očetje, ne

grenite svojih otrok, da ne zapadejo v malodušje" (Kol 3, 21). 
Drugje pravi tudi: "Nehajmo soditi drug drugega" (Rim 14,13).

Posebno Jakobovo pismo svari pred obsodbo brata (Jak 4, 
11-12; 5, 20). Apostol Peter pa je zapisal, da "ljubezen pokrije 
množico grehov" (1 Pt 4, 8). Evangelist Janez pa ga dopolni s 
stavkom: "Kajti Bog je ljubezen" (1 Jn 4. 8. 16.).

Vse zapovedi so namreč obsežene v ljubezni do Boga in do 
bližnjega (Rim 13, 8-10).

Ljubezen pa je iznajdljiva, zaradi tega pa gotovo ne bo ujedala 
in oponašala greh, ne bo gnjavila bližnjega z očitki in jezo.

Znana je stava med burjo, dežjem in soncem, kdo bo spravil 
popotniku klobuk z glave. Ko je zapihal oster veter, si je popot
nik pomagal z obema rokama, da je obdržal klobuk na glavi. 
Zatem je bil na vrsti naliv, a popotnik si je potlačil klobuk še 
trdneje na glavo. Tedaj ja posijalo toplo sonce. Začelo je tako 
prijetno greti, da si je mož moral brisati pot s čela in z vratu, 
dokler si ni še snel klobuka z glave.

Priznamo, da je Bog ljubezen. A včasih se zdi, da je prepočasna.
V resnici tudi je, je celo križana (1 Kor 2,2). Saj z nami vsemi veliko 
potrpi. Taka naj bo tudi naša ljubezen do sočloveka. Z vso Cer
kvijo, ki je prejela oblast zavezovanja in odvezovanja (tako Av
guštin), naj prav ljubezen ohranja čist, neomadeževan nauk in 
vso ljubezen. Čeprav se mora glede odveze in zaveze ravnati po 
cerkvenem učiteljstvu in prvotni tradiciji ter praksi. Le tako se grehi 
odpuščajo in ne po navdihu posameznikov ali po branju Sv. pi
sma ali po molitveni skupini. Odpuščanje in mir lahko deli samo 
pooblaščeni duhovnik z odvezo - "po službi Cerkve". Toda vsa 
Cerkev moli in prosi ter se trudi, da izpolnjuje Božjo voljo, saj 
ve, da je Gospod v naši sredi s svojim usmiljenjem (M t 18, 20).

Še posebna tolažba je v zavesti, da smo tudi mi enodušno 
vztrajni v molitvi, skupaj z vsemi vernimi pa povezani z Jezuso
vo materjo Marijo (Apd 1,14).

CERKEV O INTERNETU 
IN ETIKI

Založba Družina je v zbirki 
Cerkveni dokumenti (CD 96) 
izdala tri cerkvene dokumen
te, ki govorijo o internetu, nje
govi uporabi pri oblikovanju 
boljšega sveta ter pri oznanje
vanju, o njegovi negativni pla
ti in problemih, ki se pojav
ljajo z njegovo razširjeno u- 
porabo. Prva dva dokumen
ta z naslovom Cerkev in inter
net in Etika na internetu je iz
dal Papeški svet za družbeno 
obveščanje, tre tji pa je posla
nica Internet - novi forum za 
oznanjevanje evangelija pa
peža Janeza Pavla II., ki jo  je 
napisal ob 36. dnevu sredstev 
družbenega obveščanja, 12. 
maja 2002. Slovenski izdaji 
na pot je dodal kratko pred
stavitev in terneta, njegove 
vsebine, zgodovine in uporabe 
v Cerkvi mag. Božo Rustja, ki 
je poleg Mojce Šimenc ome
njene dokumente prevedel.

Cerkev in internet - Cerkev 
želi v odnosu do sredstev druž- 
benega obveščanja doseči 
dva cilja: spodbujati njihov 
pravilni razvoj v dobro člove
ka in v luči solidarnosti ter ko
m unikacijo  znotra j Cerkve. 
Dvosmerna komunikacija zno
traj Cerkve, d ialog in obve

ščenost sta sredstvi za prak
tično uresničevanje občestva 
v C erkv i...

Etika na internetu - doku
ment postavlja osebo in člo
veško skupnost v središče 
etičnega vrednotenja interne
ta. Naloga interneta je, da gra
di in zbližuje ljudi ter spodbuja 
solidarnost, ne pa grobega in
dividualizma in užitkarstva ...

Internet - novi forum za oz
nanjevanje evangelija - papež 
opredeli internet kot mejo, ki 
je "mešanica nevarnosti in 
obljub, ne brez čuta za pusto
lovščino, ki je značilna za dru
ga velika obdobja sprememb". 
Papež se sprašuje, ali bi to 
"čudovito sredstvo, ki je bilo 
zasnovano v okviru vojaških 
dejavnosti, moglo delovati v 
službi miru? Ali lahko pospe- 

j šuje kulturo dialoga, sodelo
vanja, so lidarnosti...?" In od
govarja: "Cerkev verjame, da 
je mogoče." Za Cerkev je nov 
svet kibernetskega prostora 
klic k nalogi, da izkoristi njego
ve možnosti za oznanjevanje.

Cena novega dokumenta 
je 980 SIT. Na vo ljo  je pri 
Družini in v vseh knjigarnah, 
kjer prodajajo verski tisk.

OGNJIŠČE: NOVOST 
PRVA KNJIGA O IKONAH  
V SLOVENŠČINI

Tomaš Špidlik in Marko Ivan 
Rupnik: PRIČEVANJE SVETIH 
IKON

Reprodukciji ikone sledi 
duhovno-teološka razlaga teo
loga Tomaša Špidlika in slikarja 
ter teologa Rupnika. Knjiga z

razlago svetih podob, ki so vse 
bolj domače tudi vernikom 
zahodne Cerkve, je novost na 
slovenskem knjižnem trgu. Ko
risten je tudi uvod v ikonopisje, 
izdelovanje in teologijo svetih 
podob.

144 strani, barvne repro
dukcije ikon, cena 2.400 SIT

OGNJIŠČE: VTISK U
PISMA MLADIH - ob 70-let- 

nici glavnega urednika Franca 
Boleta

Nepogrešljiva vsebina vsa
ke številke našega mesečnika 
Ognjišče so pisma bralcev, 
predvsem mladih, ki jih  naj
dete na dveh mestih: Pismo 
meseca in Pisma. Nekaj teh

pisem in urednikovih odgovo
rov je izšlo leta 1977 v knjigi 
Pisma uredniku. Ob sedem
desetletnici našega glavnega 
urednika Franca Boleta izide 
izbor Pisem meseca, ki obrav
navajo nekatera vedno pere
ča vprašanja ter druga, ki jih 
s seboj prinašajo novi časi.

ŠE EN ODMEV IZ TORONTA
JAN C R U D IN A

Čudovita izkušnja. To je 
prvi stavek, ki ga izrečem, ko 
me kdo vpraša, kako je bilo v 
Kanadi. Bila je izkušnja izred
nega bogastva, iz katere smo 
mladi lahko črpali "ž iv ljen j
sko moč" in začutili pravo lju
bezen.

Kanada je za nas vse sim
bol daljne dežele, kjer živijo 
drugačni ljudje, ki imajo dru
gačne navade. Ko pa smo pri
šli tja, smo se zavedeli, da so 
tam kajšnji ljud je  nam zelo 
podobni; začutili smo njiho
vo bližino in imeli občutek, da 
smo kot doma. To še poseb
no v M ontrealu, ko so nas 
"kanadski Ita lijani" sprejeli in 
pogostili na tak način, da smo

ostali "šokirani", seveda v do
brem smislu. Začutili smo, 
kako so nas vz ljub ili, in na 
nekaterih obrazih starejših 
ljudi sta se pokazali sreča in 
ganjenost, ki so ju  oni doži
veli pred polovico stoletja, ko 
so prvič prišli v novi svet, pol
ni upanja in hrepenenja po 
boljšem življenju.

V Torontu smo imeli zelo 
lepo srečanje pred glavnimi 
dnevi Svetovnega dneva mla
dih, ko smo se srečali z mla
dimi "sonarodnjaki" in s to
rontskim škofom, kardinalom 
Ambrožičem (na sliki). Bil je 
zelo lep trenutek, ker smo se 
čutili zelo dobro sprejete od 
kardinala. Zdelo se je, da je 
kard. Ambrožič eden izmed 
nas, poln veselja in mladost

niškega duha. Po katehezi smo 
se tudi osebno srečali z njim 
in mu darovali v spomin to, 
kar sta sovodenjski in dober- 
dobski župana darovala zanj.

Med mašo je kardinal po
vedal, da se velike in močne 
osebnosti nikoli ne bojijo ne
soglasja. Če hočeš nekaj sto
riti za skupnost, moraš imeti 
pogum, da to, kar misliš na
rediti, tudi izvedeš. Ne zara
di svoje slave, ampak za do
bro ljudi, ki potrebujejo idej 
in osebnih pričevanj.

Za zaključek bi rad pouda
ril, da nas je srečanje s pa
pežem in z vsemi mladimi z 
vsega sveta močno ganilo in 
napojilo z novimi močmi in 
upanji.

STIČNA
2002

V soboto, 21. septembra, 
bo v Stični srečanje mladih, t.i. 
Festival vere in upanja. Glav
ni nameni shoda so doživeti 
lepoto in veselje v občestvu, 
omogočiti mladim medseboj
na srečanja in spoznati mož- 
nosLi za ustvarjalno krščansko 
življenje mladih v domačem 
okolju, omogočiti mladim, da 
se srečajo z osebnostmi, ki 
pričujejo o pomenu krščan
stva v svojem življenju, doži
veti povezanost mladih v Cer
kvi na Slovenskem ter poveza
nost s slovenskimi škofi. 
VABILO MLADIM ZAMEJCEM

Štandreška dekanija-mla- 
dinska pastorala vabi na sre
čanje v Stično. Odhod ob 7. 
uri s slovenske strani mejne
ga prehoda v Rožni Dolini, vr
nitev v večernih urah, hrana iz 
nahrbtnika, prispevek za avto
busni prevoz 8 evrov.

Podrobnejše informacije in 
vpis (do ponedeljka, 16. t.m.) 
pri Ani ali Tanji (tel. 0481- 
534004) v večernih urah.
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S K U P IN A  S H A LO M  IZ TRSTA NA O D D IH U

DNEVI DUHOVNE ZBRANOSTI 
V ŽABNICAH

V mesecu avgustu smo bili 
roladi iz Trsta (skupina Shalom) 
na dnevih duhovne zbranosti 
y Žabnicah pri šolskih sestrah, 
'n sicer od 11. do 15. avgusta. 
Pridružilo se nam je tudi pet mla
dink iz Slovenije. Vsi smo se po
čutili kot ena družina, saj nas 
je med seboj povezovala želja - 
srečati se s svojim Gospodom v 
premišljevanju Božje besede, 
rnolitvi, tihoti in v prijateljskem 
'zmenjavanju misli in doživetij.

Čeprav nas je v Žabnicah pri
čakalo precej kislo, bolj jesen
sko kot poletno vreme, nam ni 
vzelo veselja in poguma. V tem 
nedeljskem popoldnevu smo 
veselo zakorakali v nov teden. 
Sonce, ki smo ga pustili doma, 
je že naslednji dan pripotova
lo za nami in nas razveselilo s 
svojo svetlobo in toploto.

V vsako jutro smo vstopili z 
molitvijo Hvalnic in se tako Go
spodu zahvalili za mirno preži
veto noč in mu v varstvo izroči
li nov dan. Po lepih premišlje
vanjih g. Karla Bolčine, ki nam 
je posredoval nekatere odlom-

A

ke iz papeževega govora mla
dim v Torontu, smo vstopili v 
uro samote. Namenjena je bila 
vsakemu posamezniku, da je 
premišljeval citirane odlomke 
iz Sv. pisma, o svoji prihodno
sti, da se je v miru pogovarjal 
s svojim Očetom. Tako smo 
tudi mi poskušali v samoti za
čutiti tisti Gospodov mimo
hod, ki pride v rahlem vetru,

skoraj neopazno, vendar pride 
in se te dotakne. Morda najbolj 
začutiš Njegovo sapo takrat, 
ko to najmanj pričakuješ. Ti
šina in nato pogovor, dve stva
ri, ki smo jih v teh nekaj dne
vih vsi vzljubili. V uri tišine je 
vsak izmed nas nekaj doživel, 
med pogovorom pa smo te 
občutke in doživetja podarili še 
ostalim. Kako lepo je, če svoja

občutja in doživetja lahko z 
nekom deliš. Biti sol in luč, to 
je bila rdeča nit, ki nas je vse 
dni povezovala in vodila naše 
misli tudi v urah tišine. Takrat 
smo imeli priložnost premiš
ljevati, ali smo sol ali smo luč.

Kaj pomeni biti današnjemu 
svetu sol in luč? Predvsem to, 
da se kot kristjani trudimo žive
ti tako, kot je živel Kristus, več
na luč. Ni lahko biti dober kri
stjan v današnjem svetu, tega 
se zavedamo vsi. Naša govori
ca mora imeti priokus dobrega, 
lepega, poštenega, začinjena 
mora biti z ljubeznijo, za njo mo
rajo stati dobra dejanja, da ne 
bo sprijena, ampak da bo pri
čala, da želimo biti Jezusovi u- 
čenci, da želimo hoditi za Njim, 
ki je Pot, Resnica, Življenje.

Ne prestrašimo se! Hodimo
v Gospodovi luči in se oklepaj
mo plamena, ki gori v vsaki mla
di duši. Ta plamen, ki ga nosi 
vsak človek s seboj, nam daje 
poguma, da bomo v vsak nov 
dan vstopili z vero, da naše pri
čevanje ni brez pomena, ampak, 
da je potrebno, s h a l o m , dragi 
prijatelji, ne bojimo se, saj ima
mo zagotovilo, da nas bo Go
spod vedno in povsod spremljal.

MANJA

Knjiga z naslovom Še več Bo
ga je izbor navdihujočih zapi
skov Američanke Patti Galla- 
gher Mansfield. Bila je izdana 
v Ljubljani v svetem letu 2000 
pod okriljem Prenove v Duhu. 
Jo je katoliško gibanje, razšir
jeno po vsem svetu, ki poudarja 
prisotnost Svetega Duha in nje
govih darov v našem vsakda
njem življenju. Patti Gallagher 
je poročena žena, mati štirih 
otrok in skupaj z možem Allom 
Nasfieldom služita v pasto
ralnem vodstvu rednih teden
skih srečanj Prenove v Duhu, pri 
delu z mladimi, z zakonci in z 
vodenjem seminarjev o Svetem 
Duhu. Kot voditeljica je tako s 
poučevanjem, pisanjem in pa
storalno službo služila že od 
prvih dni v novonastalem giba
nju. Kot govornica, sposobna 
poučevanja in vnašanja duhov
nih resnic v vsakdanje in družin
sko življenje, pogosto potuje na 
konference in duhovne vaje za 
laike in duhovnike po Združe
nih državah Amerike in po sve
tu. Zakonca Mansfield sta tudi

KNJIGA ZA BOLJ IN MANJ MLADE DRUŽINE

SE VEC BOGA
MARTIN MARUSSI

nosilca papeškega odlikovanja 
Pro ecclesia e t Pontifice.

Patti ja napisala tri knjige. 
Oznanjajte Njegova čudežna 
dela nas uvaja v osebno pri
čevanje, Še več Boga je sestav
ljena iz navdihujočih člankov, 
ki jih je objavila v reviji Nova 
zaveza, tretja pa nosi naslov 
Kot na nove binkošti: dramatič
ni začetek katoliške karizmatič
ne Prenove z uvodom kardina
la Suenensa.

Knjiga je zelo preprosta in 
primerna za vsakega bralca, še 
posebno za mlade in manj mla
de družine. V njej so številne za
pisane vsakdanje zgodbe pred
vsem o dogajanju v družini in 
medsebojnih prijateljskih odno
sih, v katerih se Bog razodeva 
kot Oče, vedno pripravljen po
slušati vsakega izmed nas in 
nas sprejemati za svoje otroke.

! Bogata izkušnja družinskega 
življenja daje pisateljici veliko 
pobud za razmišljanje o prisot
nosti Boga v vsakodnevnih si
tuacijah.

Zanimiva je zgodba, ko se 
je družina Mansfield odpravlja
la na počitnice. Patti si je zelo 
močno želela teh počitnic, kajti 
za njo je bilo obdobje velikega 
pastoralnega dela. Prijatelji so 
jim  dali na posodo prijetno hi
šico za prenočevanje zraven je
zera v mirnem kraju. Vendar so 
se počitnice v nekaj dneh spre 
menile v pravo polomijo: zara
di slabega vremena so morali 
ostati ves teden stalno v hiši, 
komarji pa sojih noč in dan ne  
prenehoma napadali. Starši so 
se odločili prekiniti obupno le  
tovanje. Ko pa so se odpravljali 
domov, je najmlajši sin Peter za
čel brenkati po svoje na kitaro 
in si je pel pesem, ki je zvenela 
takole: "Jezus, hvala ti za vse

dogodke, ki mi jih nalagaš na 
moji poti". Ob teh besedah, pra
vi Patti v knjigi, "sem spoznala, 
da se moram ponovno prepu
stiti Jezusu in se mu izročiti in 
se mu neprenehoma zahva
ljevati za vse, kar mi ohranja na 
življenski poti".

Večkrat se nam zdi, da smo 
v zvezi z Bogom doživeli vse, 
kar se je lahko dalo doživeti. Zdi 
se nam, da smo prepolni Boga, 
in to toliko, da smo ga že sko
raj siti, torej prenasičeni. Vse, 
kar slišimo o Njem, se nam zdi 
že zdavnaj znano in doživeto.
V resnici Boga takrat šele za
čenjamo odkrivati, le da nam 
naša ošabnost in napuh ne do
volita odkrivati nadaljnje poti. 
Knjiga Še več Boga, kot že v sa
mem naslovu pove, nam bo 
pomagala odkriti Njega v še 
večji ponižnosti in skromnosti.

Na koncu naj še opozorim 
bralca, naj ga pri branju ne mo
tijo nekateri "tehnični" izrazi pi
sateljice, ki so lastni gibanju 
Prenove v Duhu.

PRIČEVANJE IZ SVETE DEŽELE

PISMO IZ IZRAELA (3)
TEREZA SREBRNIC

Nekako na nasprotnem po
bočju Ain Karema leži cerkev 
Marijinega obiskanja. Pater oz. 
brat Majkl iz Gane sedi pred 
svetiščem - brezposeln, saj ro
marjev - turistov že skoraj dve 
leti ni več. Zapleteva se v pogo
vor, nato poiščem na steni pred 
cerkvijo ploščo s slovensko ob
liko čudovite Marijine hvalnice 
Magnifikat. Kako posebno zve- 

v meni vsaka beseda - v mo
jem materinem jeziku. Misli, še 
vedno sodobne, sijejo skozi sto
letja in govorijo o preprostosti 
'n veličini nazareške deklice. 
Pred cerkvijo sv. Janeza Krstni
ka srečam Elijasa. To je 24-letni 
fant iz Betlehema, ki je v službi 
Pri frančiškanih, kjer prodaja 

je prodajal) spominke in 
°pravlja druge zadolžitve. Poz

namo se že od lani, ko nas je pe
ljal v Betlehem, kjer smo tudi 
obiskali njegovo družino. So ka
toličani in težko shajajo, a prija
teljice in mene so sprejeli z vso 
gostoljubnostjo. Elijasovočeje 
izgubil službo, a tudi fantu so 
morali patri frančiškani znižati 
plačo, saj kupcev ni, a družina 
je sedaj odvisna od tega, kar on 
zasluži. Doma je še mlajši brat, 
sestri sta poročeni in preskrblje
ni. Elijas mi pravi, kako hudo je 
bilo ob zasedbi cerkve Jezusove
ga rojstva in Betlehema. Izrael
ska vojska je bila vsepovsod pri
sotna s tanki in vojaki, v svetišču 
pa Palestinci bojevniki, ki so tam 
ostali okrog 40 dni. Patri in re
dovnice so ohranili mirno kri, da 
se je težaven položaj le rešil. A 
prestali so izredno težke dni in 
častitljiva cerkev je bila ob kon
cu bolj podobna hlevu - tako je

vse zaudarjalo, saj je v njej pre
bivalo okrog 200 ljudi. K sreči 
je šlo vse mimo in vonj kadila 
je znova napolnil svetišče.

20. julija - Po zajtrku srečam 
s. Suzan, ki me vpraša, ali sem 
nekaj ur prosta. Seveda sem, in 
povabi me s seboj v Betlehem. 
Z nekaterimi sodelavci se naba- 
samo v kombi in že se vozimo 
proti Jezusovemu rojstnemu 
kraju. Pravzaprav je obisk veliko 
darilo, saj si nisem nadejala, da 
bom letos obiskala ta sveti kraj, 
ker je prehod ponavadi zaprt. 
Tistega dne so ga za nekaj ur 
odprli. Betlehem je, kot znano, 
palestinsko ozemlje. Izraelski 
vojak - mlad še otroški golobra
dec, a z brzostrelko v roki - po
kuka v naše vozilo. Vsi smo Ev
ropejci, ni strahu, in dovolj mu 
je kontrola enega samega pot
nega lista. Dva zaprašena tan
ka, prekrita z mrežami, čakata 
na prehodu. Redki avtomobili 
s palestinsko registracijo potr
pežljivo čakajo v vrsti na po
dobne preglede. Vojaki so mrki,

a ne z nami. Počasi spuščajo vo
zila mimo. Že vozimo proti me
stu. Povsod veliko vrveža, a le 
domačini na ulicah. Oskrbujejo 
se z živežem in vsem potreb
nim, saj je občasno še v veljavi 
policijska ura, ko nihče ne sme 
na ulice. Sestra Suzan nas pelje 
v zavod, ki ga vodi njena sose- 
stra Sofija. Tam je sirotišnica pa 
tudi porodnišnica in oddelek za 
predčasno rojene otroke. Se
stra Sofija je pred časom zaslo
vela v Italiji zaradi poguma, ki 
ga je pokazala med zasedbo, ko 
je neustrašeno vodila svojo 
ustanovo dalje. Drobna, pre
prosta redovnica. Iz oči ji sije 
dobrota. Vodi nas po hodnikih 
in razlaga o svojem delu. V vrt
cu nas obkrožijo čudovito lepi, 
veseli otroci - sirote. Bolj po
gumna drobna deklica se me 
tesno oklene okrog vratu... Ne 
bi je več izpustila, a tudi ona si 
želi družine. Mlad socialni de
lavec nam razlaga, ker so sestro 
Sofijo nekam poklicali.
—  DALJE
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PRVI BENEŠKI PATRIARH
Zgodovina naših krajev na Primorskem, posebno v Istri, je  

tesno povezana z Benetkami, ki so bile vse do novega veka moč
na pomorska sila. Tudi v cerkvenem pogledu je  bil vpliv škofijske
ga sedeža v Benetkah, ki naj hi ga bil ustanovil evangelist sv. 
Marko, precejšen. Zato bomo z zanimanjem prisluhnili živ
ljenjepisu sv. Lovrenca Ciustinianija (ali justinianija), prvega 
beneškega patriarha, ki danes goduje.

Izšel je  iz stare beneške plemiške rodovine, ki je  dala pomemb
ne učenjake, državnike, cerkvene kneze. Rodil se je  L. julija 1381 
v Benetkah kot peti otrok matere, ki je  bila že pri petindvajsetih 
letih vdova. Pobožna žena se ni marala vnovič poročiti, temveč 
je  hotela vso svojo ljubezen in skrb posvetiti svojim otrokom. To 
je  napravilo na Lovrenca neizbrisen vtis. Ko mu je  bilo devet
najst let, mu je  mati iskala nevesto, toda Lovrenc je že imel iz
brano svojo življenjsko družico - božjo modrost. Z njo se je  za
ročil po neki prikazni, o kateri poroča v enem svojih asketskih 
spisov. O tej prikazni je  pripovedoval svojemu stricu, kanoniku 
na otoku Alga pred Benetkami, in na njegov nasvet je  vstopil v 
samostan. Posvečen je  bil v duhovnika in čutil za svojo dolžnost 
zadoščevati za grehe lahkomiselnih someščanov. Leta 1406 je  
postal predstojnik samostanske skupnosti, v kateri je  živel.

Leta 1433 ga je  papež Evgen IV. imenoval za škofa v Benetkah. 
Lovrenc ga je  rotil, naj mu ne nalaga te službe, ki je povezana 
tudi z zunanjim sijajem. Po dolgem upiranju je  vendarle zasedel 
škofijski sedež. Kot škof je  veliko storil za obnovo znamenite 
beneške stolnice sv. Marka in drugih cerkva v mestu ter za pre
novo bogoslužja. Ustanovil je  več novih župnij in prizadeval si 
je, da bi duhovnike in redovnike, ki jim  je bilo poverjeno dušno 
pastirstvo, napolnil s svojo vnemo za duše. Bil je  izredno rado
daren do ubogih, sam pa je  živel skromno kot najstrožji menihi.
V mestu je  bil tako spoštovan, da so ga pri skoro vseh pomemb
nih državnih zadevah vprašali za mnenje in ga tudi upoštevali. 
Zaradi pomoči potrebnim se je moral večkra t zadolžiti - v za upanju 
na Tistega, ki hrani ptice pod nebom in skrbi tudi za vrabce na 
polju, da ne stradajo. Za velike zasluge mu je  papež Nikolaj V. 
podelil naslov patriarha. Umrl je  8. januarja 1455. Ko je  bil hudo 
bolan in so ga hoteli položiti v posteljo z vzmetmi, jo  je  odklonil 
z besedami: "Moj Odrešenik ni umrl na mehki postelji, temveč 
na trdem lesu križa!"

Pokopali so ga šele po 67 dneh, da so ga na mrtvaškem odru 
lahko videle množice ljudi, ki so prihajale od daleč. Truplo ni 
bilo balzamirano in zdravniki so se čudili, kako da v tem času ni 
začelo razpadati. Njegova grobnica je  v cerkvi sv. jurija v Be
netkah. Za svetnika je  bil razglašen leta 1690. Njegov god se 
obhaja 5. septembra, na obletnico njegovega škofovskega po
svečenja. Upodabljajo ga, kako deli miloščino ali s knjigo v roki.

250 SLOVENSKIH D U H O V N IK O V  PO SVETU

PRIČEVALCI CERKVE 
IN DOMOVINE

Tudi v novi številki revije z 
naslovom Slovenci po svetu, ki 
jo  izdajajo Rafaelova družba 
v Ljubljani in izseljenski du
hovniki, je objavljenih večje šte
vilo člankov, poročil in drugač
nih zapisov o življenju, verno
sti in usodah slovenskih iz
seljencev v raznih državah, pa 
o vlogi, ki jo  med njimi oprav
ljajo slovenski izseljenski du
hovniki in redovniki. Tako smo 
prebrali, da izven matične 
domovine oz. države živi več 
kot 500 tisoč Slovencev, pa da 
v Sloveniji deluje kar 18 usta
nov, ki se ukvarjajo s proble
matiko Slovencev po svetu. 
Naši rojaki na tujem so orga
nizirani v različnih društvih, 
katoliških misijah in v drugih 
organizacijah kar v triindvaj
setih državah na vseh konti
nentih, razen v Afriki in Aziji. 
Med Slovenci izven meja ma
tične države deluje kar okrog 
250 slovenskih izseljenskih du
hovnikov in redovnikov. Naj
večja slovenska župnija na 
svetu je  v Torontu, v Kanadi. 
Lahko smo ponosni na dej
stvo in ugotovitev, da so naši 
ro jaki povsod v tu jin i zelo 
spoštovani in cenjeni v oko
ljih, v katerih živijo, zaradi če
sar ponekod zavzemajo po

membne položaje. Uvodnik v 
novo številko revije je napisal 
Alojz Uran, škof, narodni rav
natelj dušnega pastirstva Slo
vencev po svetu. Ugotavlja, 
"da v Sloveniji vse premalo 
poznamo stanje in vprašanja 
naših rojakov po svetu. In ven
dar so tudi oni del našega na
roda. Mnogi, čeprav ne obv
ladajo dobro slovenskega je
zika, nosijo v sebi globoko po
vezanost s svojimi korenina
mi. Sodobne oblike komuni
kacije omogočajo večje spoz
navanje in povezovanje med 
Slovenci v domovini in po sve
tu. V času vključevanja v ev
ropske in svetovne povezave 
potrebujem o tud i izkušnjo 

i naših rojakov, ki že dolgo živi- 
; jo  v drugačnem okolju in nam 
lahko posredujejo svoja spoz
nanja, svetujejo in pomagajo 
premagovati strahove, da se 
ne bomo zaprli v geto samo- 

; zadostnosti ali se kot Sloven- 
[ ci razpršili v morju brezimno- 
! sti. Moramo vedeti in čutiti, 
da je izseljenstvo del narod
nega telesa. Če se Slovenec 
na tujem opoteka, to slabi do
movino, kjer domovina oma
huje, je  bolj izpostavljen in 
ogrožen njen sin v svetu".

I — —  M.
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PO 12. DRAGI MLADIH VELIKEMU FURLANU V SPOMIN

ZEDINJENA SLOVENIJA 
V ZEDINJENI EVROPI

DRAGA 2002
Proti naravni in božji postavi ne sme ravnati 

nobena človeška oblast■■

m

Jakob l  kmar

FO TO  K R O M A

Kako bo vstop Slovenije v Evropsko 
zvezo in posledično padec meje vpli
val na življenje mladih tako v osrednji 
Sloveniji kot v obmejnih regijah? Bo res 
prišlo do zedinjene Slovenije v zedinje
ni Evropi, kot se je glasilo geslo 12. Dra
ge mladih, ali pa vstopamo v to novo 
stvarnost nepripravljeni? Na ta in po
dobna vprašanja so iskali odgovore 
mladi, ki so se od 29. do 31. avgusta 
mudili na 12. Dragi mladih na Opčinah.

Sicer so se mladi odločili, da bodo 
glede uvodnega večera ponovili lan
sko izkušnjo videokonference. Poveza
vi je lani zagodlo neurje, letos pa je 
brezhibno delovala, tako da so se med 
seboj povezali mladi, ki so se zbrali v 
Komnu, Ljubljani in Beltincih, da bi se 
pogovorili o novih priložnostih, ki jih 
za mlade ima vstop Slovenije v Evro
po. Zato so medse povabili nekatere 
ugledne osebnosti. Če se omejimo sa
mo na srečanje v Komnu, ki so se ga 
udeležili mladi Primorci z obeh strani 
meje, naj povemo, da je bil njihov gost 
znani javni delavec in publicist iz slo
venske Istre Milan Gregorič. Slednji je, 
opirajoč se na svojo zadnjo knjigo Slo
venija v tesnem objemu zahodne sose
de, opozoril na dejstvo, da marsikate
ri italijanski krogi še vedno niso prebo
leli polpretekle zgodovine in zato na
daljujejo s staro politiko, čeprav v novi 
preobleki. Znaki takega ravnanja so v 
podeljevanju dvojnega državljanstva, 
medijskem prodoru v Istro, organizira
nju ne ravno jasno profiliranih svetov
nih istrskih kongresov, forsiranju ne
kakšne istrske evroregije in ne nazad
nje v zapletih okoli prodaje Banke Ko
per (pa tudi drugih denarnih zavodov) 
italijanskim partnerjem. Slovenske ob
lasti so na to dogajanje zelo neustrez
no reagirale, pozitivno pa je dejstvo, da 
seje v slovenski Istri prebudila civilna 
družba. Velik izziv našega časa, ko Slo
venija vstopa v EU, je oblikovanje tretje 
slovenske univerze na Primorskem, 
medtem ko glede padca gospodarske 
meje ni še izdelanega koncepta, kako 
bo Slovenija ohranila svojo gospodar
sko podlago. Vprašanje je tudi, kje bo
do gravitacijski centri: bo Trst še tako 
močno privlačeval ljudi kot nekoč ali 
bodo mladi Slovenci raje hodili na O- 
balo, kjer s Koprom, Izolo in Piranom 
nastaja med seboj povezano medme- 
stje, ki s primernimi strukturami (ena 
je tudi že omenjena tretja univerza) lah
ko prepreči beg mladih slovenskih mož
ganov v italijanske znanstvene in kul
turne centre. Slovenci pa, ne glede na 
kateri strani meje živimo, pa bi se mo
rali organizirati kot enotna skupnost.

Kako bo, ko bo Slovenija vstopila v 
Evropo, so se spraševali tudi na okro
gli mizi Več Evrope, več Slovenije, ki 
je bila v soboto, 31. avgusta (petek je 
minil v znamenju udejstvovanja v raz
nih delavnicah). Koliko Slovenije bo v 
Evropi? In koliko Evrope bo v Sloveniji? 
Po mnenju urednika Primorskega dnev
nika Bojana Brezigarja, sicer tudi pred
sednika Evropskega urada za manj 
razširjene jezike, je Slovenija v Evropi 
že danes veliko bolj prisotna in razpoz
navna, kot bi ji sicer omogočala njena 
"teža". Vprašati pa se je seveda treba, 
kaj misli narediti v obrambo svojega

jezika in ozemlja, kako želi zaščititi la
stne manjšine v luči evropske integra
cije in kaj po jm uje pod izrazom 
"skupni slovenski kulturni prostor". 
Zakon o slovenskem jeziku namreč 
še ni bil sprejet (zato je nevarnost, da 
se bo jezikovni prostor skrčil), sedanja 
evropska zakonodaja ne predvideva 
zaščite manjšin (po drugi strani ob
stajajo pa listine Sveta Evrope in me
dnarodne pogodbe, slabo ravnanje z 
manjšinami pa evropska javnost ne
gativno sprejema), nazadnje pa ob
staja vtis, da se slovenski kulturni pro
stor vedno bolj omejuje na ozemlje 
Republike Slovenije, kjer se poleg te
ga skoraj vsa pozornost namenja cen
tru, se pravi Ljubljani, ne pa tudi ob
mejnim pokrajinam.

Bivši guverner Banke Slovenije in 
kandidat za slovenskega predsednika 
France Arhar se tudi ni kdovekako la
skavo izrazil o položaju Slovenije pred 
vstopom v EU. Slovenci se lastne drža
ve še ne zavedamo, doživljamo jo pre
cej plitvo, nimamo artikuliranega in 
definiranega nacionalnega interesa, 
pa tudi se nismo še otresli stare misel
nosti. Kar se gospodarstva tiče, tudi 
majhna ekonomija ima lahko svojo 
lastnino, če pa že kaj prodamo, mora
mo tudi definirati, v kaj naj vložimo 
od prodaje pridobljena sredstva.

Slikarka in publicistka Veselka Šorli 
Puc pa je poudarila predvsem pomen 
dejstva, kakšen odnos imamo Slovenci 
do sebe. Zanjo sta ob vstopanju v Evro
po važna predvsem negovanje in ljube
zen do lastnega jezika ter pozornost do 
specifičnosti slovenske pokrajine. Slove
nija bi se morala v večji meri povezova
ti z ostalimi stvarnostmi v srednji Evro
pi, kar bi pomenilo tkanje vmesnih vezi
z EU.

■ iz

LITERARNI 
NAGRADNI NATEČAJ 

CELSO MACOR
V ponedeljek, 2.t.m., so na sedežu 

goriške pokrajinske uprave predstavi
li Nagradni literarni natečaj, poimeno
van po furlanskem pesniku Celsu Ma- 
corju, ki je namenjen furlanskim, slo
venskim in italijanskim pesnikom in 
pisateljem ter dijakom treh narodno
sti, ki živijo na Goriškem. Organiza
torji so povedali, da želijo z nagrad
nim natečajem, ki je odprt Slovencem, 
Furlanom in Italijanom, počastiti spo
min na furlanskega pesnika Celsa Ma- 
corja, ki si je še posebej zadnja leta 
svojega življenja prizadeval za večje 
sožitje ob meji.

Na predstavitvi so spregovorili po
krajinski odbornik za kulturo France- 
sco Marangon, odbornica občine Ro- 
mans Beatrice Grasso in med drugimi 
tudi predsednik SSG iz Trsta Filibert 
Benedetič, poudarili so predvsem po
men literarnega natečaja, ki ima na
men ovrednotiti večjezičnost goriške- 
ga prostora in osvetliti lik preminule
ga furlanskega pesnika.

Povedali so, da bo na nagradnem 
natečaju lahko sodeloval vsak književ
nik in dijak srednjih in višjih srednjih 
šol, ki bo napisal svoje delo v lastnem 
jeziku. Furlanski, slovenski in italijan
ski jezik so na nagradnem natečaju 
enakovredni, saj bo v kategoriji kratke 
proze strokovna žirija, v kateri sta tudi 
dva Slovenca, in sicer Filibert Benede
tič in Marijan Brecelj, podelila nagra
do v višini 600 evrov samo enemu pi
scu, prav toliko pa bo znašala nagra
da za še ne objavljen ciklus največ 
petih pesmi.

Dijakom srednjih in višjih srednjih 
šol bodo podelili prve nagrade v vred
nosti 200 evrov (bon za nakup knjig) 
za črtico in za izvirno poezijo. Priredi
telji in med njimi na prvem mestu 
občinska uprava furlanskega kraja 
Romans dlsonzo so povedali, da si 
želijo na natečaju dobro udeležbo in 
bodo tudi zato o natečaju podrobneje 
seznanili tudi italijanske in slovenske 
šole na Goriškem ter druge ustanove.

Furlanski pesnik Celso Macor se je 
rodil v Verši pri Gorici 4. avgusta 1925, 
živel je v Ločniku pri Gorici, umrl je v 
Gorici 28. novembra leta 1998. Do leta 
1990, ko se je upokojil, je bil vodja 
Tiskovnega urada goriške občinske 
uprave. Več kot štirideset let je bil no
vinar, objavljal je v goriških ter dežel

nih časopisih in revijah. Bil je glavni 
urednik revije za politična in kulturna 
vprašanja Iniziativa Isontina, namest
nik glavnega urednika tednika Voce 
Isontina, glavni urednik revije Alpini- 
smo Coriziano. Sodeloval je z revijo 
Studi Coriziani in je bil član vodstva 
Inštituta za srednjeevropska srečanja.

Leta 1990 je predstavil furlansko po
ezijo na Mednarodnem festivalu v Bar
celoni in leta 1993 je bil povabljen na 
Inštitut italijanske kulture v Parizu, kjer 
je predstavil svojo poezijo. Predstavit
ve njegovih literarnih del v furlanskem 
jeziku so bile v zadnjih letih v Avstriji.

V svojem literarnem in kulturnem 
delu si je močno prizadeval za plod
nejše sožitje med Furlani, Slovenci in 
Italijani na Goriškem.

V slovenščini žal literarnih del Cel
sa Macorja ni veliko, če seveda od
mislimo edino delo, ki je izšlo tudi v 
slovenskem jeziku, in sicer Volo con 
l'aquila. Immagini epensierisulle Alpi 
Ciulie (Na orlovih krilih. Podobe in 
misli o Julijskih Alpah) (1998) Aesonti- 
us (1998). Manjši izbor njegovih pe
smi je iz furlanščine v slovenščino 
pred nekaj leti prevedel Jurij Paljk, pre
vodi so izšli v zbirki Kdo bo pel za 
menoj, ki je izšla pri založbi Laborato- 
rio Europeo v Gorici. Sicer pa je Celso 
Macor izdal več knjig tudi v italijanskem 
jeziku. Tudi smo zapisali zato, ker je 
bil Celso Macor predvsem furlanski 
pesnik, ki je najlepše pisal prav v svo
jem, materinem jeziku. V furlanščini 
je napisal naslednje zbirke poezij in 
črtic: Impia peraulis (1980), Se 'I flun 
a lm ur( 1989), Puisiisa Viarsa (1994), 
Ivdidalpetaros  (1986), Tiara (1991).

Leta 1996 je založba Braitan iz Kr- 
mina izdala v dveh delih vsa književ
na dela Celsa Macorja v furlanskem 
jeziku pod naslovom I fucs di Belen. 
Knjigi, ki sta najpopolnejši, saj prina
šata vse njegovo knjižno delo, prina
šata tudi italijanske prozne prevode 
pesmi, ki jih je Macor zvečine sam 
pripravil.

Celso Macor je prejel za svoje delo 
več nagrad, med njimi omenimo: Lu- 
cinis(1985), Epifania (1988), San Roc 
(1988), Thiene (1990), Gianfrancesco 
da Tolmezzo (1990), Acino d 'oro 
(1994), Nadal Furlan (1998) in Car- 
nia (1998).

NAPOVEDNIK

R AD IO  SPAZIO 103, 
SLOVENSKE ODDAJE 
(O D  6.9. D O  12.9.2002)

Radijska postaja iz Vidma oddaja 
na ultrakratkem valu s

r a d io s p a z «  frekvencami za Gori- 
IC  J  H  ško 97.5, 91.9, 90.9 

M hz ; za F u rla n ijo  
103.7,103.9 Mhz; za Kanalsko doli
no 95.7 Mhz; za spodnjo dolino Bele 
98.2 Mhz; za Karnijo 97.4, 91,103.6 
Mhz). Slovenske oddaje so na spo
redu vsak dan, razen ob nedeljah, od 
20. do 21. ure. Spored:
- Petek, 6. septembra (v studiu Anka 
Černič): V poletne dni: Iz zakladni
ce ansambla Vita Muženiča. -Svet
nik tedna: M arijino ime (12.9.).-Za 
prijeten konec tedna: slovenska na- 
rodno-zabavna in zabavna glasba.
- Sobota, 7. septembra (v studiu Jan 
Leopoli): Glasba za prijeten konec 
tedna.
- Ponedeljek, 9. septembra (v studiu 
Andrej Baucon): Glasbeni mozaik z 
Andrejem: slovenska lahka in na
rodna glasba.
-Torek, 10. septembra: (v studiu Ma
tjaž Pintar): A li veste, da... glasbe
na oddaja z Matjažem.
-Sreda, 11.septembra: (vstudiu Da
nilo Čotar) Pogled v dušo in svet: 
Nevarnost atomske bombe. - Izbor 
melodij.
- Četrtek, 12. septembra: (v studiu 
Niko Klanjšček) - Glasba iz studia 2.

R A D IO  OGNJIŠČE
Osrednja informativna oddaja je 

vsak dan ob 15. uri. Med 
novicami so tudi take, ki 
jih drugi "neodvisni" me
diji izpuščajo.

RADIO
OGNJIŠČE

Dokumentarna oddaja Graditelji 
je na sporedu vsako nedeljo  ob 
10.30. Vsak petek ob 17. uri prisluh
nite po litično  satirični oddaji Ob 
petkih pospravljamo podstrešje, ki jo 
pripravlja Zlata Krašovec.

Vsako soboto je od 16. ure do 17. 
ure razvedrilna oddaja z nagradni
mi vprašanji, glasbenimi željami in 
radijskimi čestitkami. Svojo čestit
ko lahko brezplačno pošljete v eter, 
če pokličete po telefonu: 003865 
6281114 ali 003865 6281113

Radio Ognjišče lahko poslušate na 
UKV frekvencah 107,5 - Sveta Gora 
(Goriška in Furlanija) in 91,2 - Tinjan 
(Trst). POZOR: Oddajnik na Tinjanu 
je po novem močnejši, tako daje sliš
nost na Tržaškem boljša kot prej!

S 1. S TR A NI

V OSPREDJU
Krovni organizaciji SSO in SKGZ 

sicer sodelujeta že vrsto let. Gre za 
sodelovanje, ki ga imamo za že uteče
nega, pa vendar ni tako enostavno, 
kot se zdi, saj politične in idejne ra
zlike ostajajo. Kljub temu je verjetno 
možno se zediniti okoli nekaterih o- 
srednjih skupnih interesov, predvsem 
pa sta potrebna večja strpnost in 
spoštovanje v medsebojnem dialogu.

Nastajajoča primorska univerza je 
bila predmet okrogle mize in razpra
ve v soboto, 31. avgusta (govorili so 
slovenska ministrica za šolstvo Lucija 
Čok, ravnatelj ZRS v Kopru Darko Da- 
rovec in ravnatelj Goriškega muzeja 
Andrej Malnič). Kot kaže, bo do usta
novitve univerze na Primorskem ven
darle prišlo, saj se s tem strinjajo drža
va, gospodarstvo, mariborska in ljub
ljanska univerza ter vrsta drugih dejav
nikov. To, je bilo rečeno, bo slovenska 
in ne neke vrste mednarodna univer
za, z enim rektoratom, a več kampu
si po kanadskem vzorcu. Cilj je ustva
riti domač intelektualni kader, opre

miti slovensko zahodno (tako držav
no kot narodnostno) mejo z vrsto kul
turnih in znanstvenih središč, da bo
mo Slovenci enakopravno gradili no
vo Evropo, ne pa služili tujemu zna
nju. Treba je reči, da je tudi v tem pri
meru izbruhnila na dan polemika med 
Koprom in Novo Gorico glede statu
sa posameznih ustanov in strukture 
univerze same, pri čemer zunanji opa
zovalec težko razume, za kaj dejan
sko gre. Po eni strani je goriško podro
čje zelo občutljivo na obmejno stvar
nost, ki jo doživlja praktično na lastni 
koži, poleg tega ima že svojo vrhun
sko ustanovo - Politehniko; po drugi 

| strani pa slovenski zakon o visokem 
! šolstvu kot kaže dopušča samo en 
rektorat, poleg tega pa je Slovenija 
podpisala mednarodni sporazum, t.i. 
"Bolonjski proces", ki ne dopušča 
majhnih in razpršenih univerz (zako- 

i nodaja pa se - vsaj tako menijo neka- 
! teri - lahko vedno spremeni). Kdo ima 
tu dejansko prav, je težko reči, lahko 
rečemo le, da so bili za povprečnega 
poslušalca na sobotni okrogli mizi za- 

i govorniki enotnosti rektorata (recimo 
"koprska struja") bolj prepričljivi.

Zadnji dan Drage 2002, v nedeljo, 
1. t.m., seje začel s sveto mašo, med 
katero je tržaški škof Evgen Ravigna- 
ni ponovno spomnil na dolžnost kri
stjana, da oznanja evangelij in da 
dejavno izpričuje svojo vero z dosled
no krščansko držo in z opozarjanjem 
na slabosti naše družbe ter z oznanja
njem, da je drugačna družba možna. 
Izseljeniški duhovnik David Taljat pa 

! je v svojem dopoldanskem preda
vanju z naslovom Z vero do veselja 
med drugim poudaril misel, da je di
namika sreče in veselja tesno po
vezana z dinamiko vere: ta ni statič
na, ampak pozna samo rast ali upada
nje. Tu so važni nekateri elementi, ki 
so bistveni za človekovo naravo: ču- 

. tenje oz. doživljanje vere, volja in 
medosebna komunikacija, predvsem 
zdrava medosebna komunikacija. Pri 
tem je poudaril zlasti pomen dveh 

, zakramentov: spovedi in evharistije.
Martin Brecelj je Drago 2002 sk

lenil z razmišljanjem o tem, katera je 
rešitev za krizo moderne države. Ob 
analiziranju odgovorov, ki sojih na to 
temo dali nekateri svetovno znani 
misleci, nekdanji in sodobni, je prišel

do zaključka, da možno rešitev po
nuja oblikovanje t.i. globalne demo
kracije oz. globalne države. Demokra
cijo je treba razširiti na transnacional
no in globalno raven, kar je pogoj za 
zagotovitev trajnostnega razvoja, 
miru med ljudmi ter miru med člo
vekom in naravo. Po Brecljevem mne
nju to ne bo neka stvarnost, ki bo ho
mogenizirala vse, ampak bodo v njej 
še naprej živeli posamezni narodi in 
države.

Tako so udeleženci Drage 2002, 
poleg pogleda v naš mali, zamejski 
in primorski svet, imeli še priložnost 
pogledati v širši miselni svet pogledov 
in vrednot, okoli katerih se je razvila 
razgibana razprava, ki se ni ustavila 
na površju, ampak je segla v globino, 
brez odvečne polemičnosti. Ali je to 
znak, da končno postajamo zrela 
družba? Tisti, ki prihajajo na Drago, 
gotovo niso merodajni za resnično 
vzdušje neke družbe, vendar dejstvo, 
da si kar lepo število ljudi postavlja 
določena vprašanja (npr. kaj bo z 
nami v procesih globalizacije), je ze 
dober znak.
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IN M E M O RIA M /  JOŽE POGAČNIK

“BREZ
JOŽE FAGANEL

(Avtor tega članka deluje na Znan
stveno raziskovalnem centru SAZU. 
Ured.)

Literarni zgodovinar Jože Pogač
nik je slabo leto pred svojo 70-letni- 
co, na katero se že nekaj časa priprav
ljajo raziskovalci s pisanjem razprav 
za spominski zbornik, nenadno umrl 
nekje na poti po Hrvaški, ko se je vra
čal iz Lovrana v Zagreb na enega svo
jih "domov". Vse svoje življenje - neiz
merno delavno in polno občudovanja 
vrednih rezultatov - seje selil in priva
jal na nov dom. A ne morda zaradi 
svojega pustolovskega duha (bil je 
umirjen), tudi ne zaradi bega pred 
(političnim) hudim, ki mu ni prizana
šalo, torej ne zaradi klasičnega izg
nanstva, ampak samo zato, da je ure
sničeval svojo življenjsko poklicanost 
znastvenika. Bil je raziskovalec slo
venske literature v širšem, zlasti slo
vanskem kontekstu, kot kulturni de
lavec na položaju univerzitetnega pro
fesorja je širil slovensko književno bo
gastvo v nove prostore. Velja za naj
večjega sodobnega poznavalca celot
ne starejše slovenske književnosti, ki 
jo je razčlenjeval zlasti v njenih estet
skih razsežnostih. In med univerzitet
niki je bil skoraj edini, ki je sproti sprem
ljal mdr. slovensko književnost v dia
spori, tudi tisto, ki je bila ožigosana z 
etiketo politične prepovedanosti, in 
sistematično pisal o njej in jo na osnovi 
enakovrstnih strokovnih meril vklju
čeval v literarnozgodovinski sistem.

Po življenjepisu, karieri in dosežkih 
se uvršča med svetovljane, a je bil po 
gorenjsko prizemljen na najtršo stvar
nost (rojen v Kovorju pri Tržiču 3. 4. 
1933). Zato se je za svoj poklic boril 
z vztrajnim in temeljitim delom, ne s 
temperamentom, diplomatskostjo, 
čustvom ali celo šarmom. Med njego
vimi kmečkimi sorodniki pa je tudi 
ugledni stric - ekspresionistični reli-

NE BI

giozni lirik z istim imenom in psevdo
nimom Miljenko, širše znan kot ljub
ljanski škof.

Ker Pogačnika po naglem in raz
vejanem študiju ter bleščeči diplomi 
na ljubljanski slavistiki leta 1958 nje
gova profesorja, ki sta ga vabila za 
asistenta, nista mogla zaposliti (eden 
od njiju, Anton Slodnjak, je zaradi ob
ravnave Franceta Balantiča v literar
nozgodovinskem pregledu moral s 
svojim asistentom Francetom Berni
kom iz službe), sta ga poslala službo
vat na zagrebško fakulteto. (1959- 
1968). Tu se je habilitiral v akademske
ga učitelja, pridobil izredno naklonje
nost študentov, v ozračju literarnote- 
oretske šole Frangeš-Flaker-Skreb os
vojil še danes pri nas nepreseženo iz
virno raziskovalno metodo, a tudi sre
čal svojega črnega angela strokovne 
zavisti, ki se ga v več utelešenjih ni 
znebil do smrti.

Drugo znanstveno desetletje (1969- 
1980) je preživel še dlje od Slovenije, 
na univerzi v vojvodinskem Novem

MOGEL”
Sadu. Tu je mdr. dokončal 6 knjig slo
venske literarne zgodovine, po kateri 
študirajo slovenisti po vseh fakulte
tah že skoraj pol stoletja, uresničil 30- 
knjižno izdajo antologije slovenske 
književnosti pri Matici Srpski, v kateri 
so sodelovali domala vsi literarni 
zgodovinarji s spremnimi besedami, 
a že doživljal, kako se narodnostno 
nadvse pestra najjugovzhodnejša 
evropska kulturna prestolnica more
če spreminja v uniformirano komu- 
nistično-bizantinsko propagandno 
izpostavo.

Tretje desetletje znanstvenika 
(1981 -1992) zaznamuje slavonski Osi
jek. Na novem vseučilišču je organi
ziral moderni, odprti slavistični štu
dij in kot dekan bil zanj najbolj odgo
voren, pisal knjige (Differenzen und 
Interferenzen, Jugoslavističke teme, 
Kulturni pomen Slomškovega dela), 
predaval na tujih univerzah, dokler ni 
to (z njegovimi besedami) "srečno 
obdobje fakultetnega in mojega živ
ljenja pretrgala agresija na Hrvaško". 
Med bivanjem v zaklonišču je ena od 
bomb uničila dragocene starejše slo
venistične tiske v njegovi zasebni 
knjižnici (tudi Sacrumpromptuarium).

Vojni čas ga je s spretnim posredo
vanjem nastajajoče zares slovenske 
oblasti in tudi njemu neznanih prija
teljev pripeljal na prvo službeno me
sto v Slovenijo - v Maribor. Res je bil 
Osijeku bližji Maribor in res je mari
borska Pedagoška fakulteta z deka
nom Pogačnikom veliko pridobila na 
ugledu, a vendarle je ljubljanska filo
zofska fakulteta, ki je s smrtjo Jožeta 
Koruze preživljala kadrovske zadrege 
prav na Pogačnikovem ožjem pod
ročju, ohranjala izročilo "zanj zapr
tih vrat", in to kljub menjavam profe
sorskih generacij. Članstvo v Sloven
ski akademiji znanosti, v kateri se je 
skrajno delovno angažiral, kljub temu 
da je stanoval v Mariboru, je tudi v 
svobodni Sloveniji uspešno reševalo,

vsaj za širšo javnost, kočljivo zadre
go z ugledom, zaslugami, položajem 
in častjo (aksiom: univerza ne, pa naj 
bo SAZU).

Poslednji ustvarjalni desetletni 
ciklus (1992-2002) v smislu metodo
loških iskanj Pogačnikove druge aka
demske učiteljice Marje Boršnikove, 
nikakor ni pomenil znanstvenega iz- 
zvenevanja. V Ljubljani ni mogel sta
novati, pač pa delovati. V Akademiji 
in njenem bližnjem institucionalnem 
okolju je z notranjo širino in praktič
nim čutom uspešno vodil tajništvo 
njenega "zahtevnega" II. razreda in 
v razprave o položaju slovenskega je
zika vnesel razsežnosti, ki jih še ni
smo vajeni (zvestoba in odprtost). S 
formalno avtoriteto nesmrtnika in z 
neobičajnim smislom za učinkovito 
organizacijo je podpiral posamezne 
raziskovalce v njihovi strokovni rasli 
(v Sloveniji, zamejstvu, zlasti italijan
skem, na tujih univerzah). Podpiral je 
inštitute in institucije. Z njegovo vi
zijo in smislom za timsko delo, pred
vsem pa z zaupanjem v mlajše gene
racije, se je razcvetelo delovanje Fun
dacije dr. Bruno Breschi (reprinti Sve- 
tokriškega, Rogerija, Pohlina v pripra
vi, s simpoziji in monografskimi zbor
niki), vtisnil pečat elitnemu simpoziju 
ob 200-letnici Prešernovega rojstva 
(knjiga v tisku), izdajam in posvetova
njem Slovenske matice, Mohorjevi 
družbi. Bil je redni predavatelj na je
senskih kongresih slavistov in ostal, 
skoraj edini slovenski znanstvenik, ki 
je verjel v svetovno slavistiko, ker je 
bil "slavistično" formiran in je gojil tu
di ustrezno strokovno kondicijo. Bliž
nji mednarodni slavistični kongres, 
kakor da je s Pogačnikovo smrtjo 
izgubil motiv, da se bo odvijal v Ljub
ljani.

Prejel je v domovini ravno toliko 
nagrad in priznanj, da ni mogoče pi
sati o prezrtosti. S svojo usodo ni gre
nil sodelavcev, znancev, naslednikov; 

; rekel bi celo, da najbrž tudi svoje dru
žine ne. Obžaloval pa je, da svojim 
najbližjim ne more vsaj, ko je dose
gel vse formalne časti, nuditi nekaj

več življenjske udobnosti ali vsaj mož
nosti, da bi živeli skupaj. Pogačnik se 
je namreč v svojem zadnjem deset
letju res vrnil delat v bližino doma, a 
črni angel ni dovolil, da bi tu delovali 
tudi njegovi bližnji, ker bi postali slo
venski državljani. Najbrž so ga zato 
pospremili k večnemu počitku na zag
rebški Mirogoj, kamor je odšla iz Mari
bora službovat njegova soproga.

PS. Jožeta Pogačnika sem obču
doval iz knjig skoraj štiri desetletja, a 
sem ga osebno srečal prvič šele avgu
sta 1996 na pošti v Lovranu pri Opa
tiji, ko sva oddajala vsak svoje korek
ture. Potem sva postala vse bolj ug
lašena sodelavca in, upam si reči, tudi 
prijatelja. Nazadnje sem ga peljal na 
predstavitev knjige Marije Kacin o Z. 
Zoisu in italijanski kulturi v Gorico, 
kjer se je nenavadno razživel in lucid
no ex abrupto razpravljal o pomenlji
vosti nadnacionalnih kulturnih vezi v
19. stoletju, kar je bila ena njegovih 
specialnosti. Na povratku v Ljubljano 
sva ugotovila, da bo letos odhajal iz 
Lovrana prej in da se ne bova srečala 
na klepetu v gradski kafani. In odšel 
je iz Lovrana 18. avgusta 2002 in se ni
sva srečala in se ne bova več srečala.

Ob njegovi smrti pa sem si izpisal 
zase njegovo izjavo iz intervjuja v 
141/142 št. Nove revije: "Ko v tej luči 
premišljam o sebi, mi v kakršnem koli 
razpoloženju ostaja čvrsto in jasno 
spoznanje, da brez dela, s katerim se 
ukvarjam že dobrih trideset let, ne bi 
mogel. Ne bi mogel zato, ker mi je to 
prvinsko nagnjenje in vedno znova 
svež užitek. Ta stalnica se ne vda raz
ličnim pritiskom, dvomom in razoča
ranjem. Najbrž je prav notranja trd
nost, ki iz nuje izvira, tisti razlog, za
radi katerega so nekateri moji osred
nji prispevki danes živi doma in v sve
tu. 'Sovražna sreča,' ki sem ji danes 
hvaležen, me je privedla iz ozkih do
mačih okvirov v druga kulturna sre
dišča; odhajal sem na obiske v svet in 
se tako seznanil z Evropo in deloma 
z Ameriko. Kljub pogostim težavam, 
ki niso bile majhne, se je splačalo."

ŽUPNIK,  NARODNI DELAVEC IN SKLADATELJ VELIKO NOVOSTI NA SREČANJU KNJIŽEVNIKOV Z VSEGA SVETA

POKLON VINKU 
VODOPIVCU

V župnijski cerkvi v Kromberku pri 
Novi Gorici je bilo v nedeljo, 1. t.m., 
slovesno bogoslužje, s katerim so po
častili kromberške- 
ga župnika, narod
nega delavca in skla
datelja VinkaVodo- 
pivca, ob petdeseti 
ob le tn ic i njegove 
smrti. Vodopivec o- 
staja vzor in legen
da Slovencev na Pri
morskem in v Itali
ji, njegove skladbe 
prepevajo Slovenci 
oz. njihovi zbori po 
vsem svetu. V Krom
berku je bil župnik 
45 let, umrl pa je
29. junija leta 1952 
v tedanji bolnišnici 
v Vipavi. Somaše
vanje posvečeno 
spominu na Vinka 
Vodopivca so vodi
li koprski pomožni 
škof dr. Jurij Bizjak, 
župnik v Kromber
ku Stanko Medve
šček in upokojeni 
župnik Jožko Kra
gelj. Ko je koprski pomožni škof v 
svoji pridigi razmišljal o človeškem in 
verskem liku ter poslanstvu Vinka Vo
dopivca kot duhovnika in skladatelja, 
je izhajal tudi s poudarki Svetega pisma 
in drugih cerkvenih dokumentov o gla

sbi. Dejal je, da sta glasba in petje se
stavni del bogoslužja ter zaklad veso
ljne Cerkve neprecenljive vrednosti.

Pri slovesnem 
bogoslužju so sode
lovali tudi cerkveni 
mešani pevski zbo
ri iz Črnič in Kamenj 
na Vipavskem, Cer
knice na Notranj
skem in iz Kromber
ka, to je iz krajev, 
kjer je Vinko Vodo
pivec služboval. Kot 
predstavnik sloven
skega zamejskega 
katoliškega obče
stva v Ita liji je so
deloval cerkveni me
šani pevski zbor iz 
Standreža pri Go
rici. Zbori so pod 
vodstvom Patricka 
Quaggiata peli pe
smi, ki jih je uglasbil 
Vinko Vodopivec, 
med njimi tudi ma
šo Svete Katarine v 
latinščini.

Nedeljsko bogo
služje v spomin in 

čast Vinka Vodopivca, ob petdeseti ob
letnici njegove smrti v župnijski cerkvi 
v Kromberku, je slovenska državna te
levizija na svojem prvem programu ne
posredno prenašala.

VILENICA JE V POLNEM
TEKU

■ M.

Letošnje mednarodno literarno 
srečanje Vilenica 2002, ki se je priče
lo včeraj, v sredo, 4. t.m., bo po
skušalo "začetniško izkoristiti nove 
medije", kot je  dejal direktor Vileni- 
ce Iztok Osojnik za Slovensko tiskov
no agencijo v ponedeljek, 2. t.m.

Tako bodo vsi nastopi avtorjev na 
literarnih večerih že 17. srečanja knji
ževnikov z vsega sveta in ne več sa
mo iz osrednje Evrope opremljeni s 
simultanimi prevodi v slovenščino in 
angleščino, k ijih  bodo s pomočjo ra
čunalniške tehnologije predvajali na 
platno. Tehnologija, ki jo  uvajajo, 
predstavlja eksperimentalno osnovo 
za prihodnjo multimedialno predsta
vitev literature na Vilenici, s čimer 
želijo postati svetovni, globalni dejav
nik, je še povedal Iztok Osojnik.

O dprtje srečanja, ki se gaje ude
ležilo približno 120 avtorjev iz 31 dr
žav, je pričelo literarno branje šestih 
udeležencev ob 21.30 v dolini Lurške 
Matere božje v Lipici.

Po vsebinski plati se bo program 
17. Vilenice vrtel okoli odnosa med 
tekstom in sliko, v polju med literar
nim in digitalnim zapisom, analogno 
in virtualno projekcijo, med sliko, 
glasom in pisavo. Poleg delavnice na 
to temo, ki jo  bo vodil Michael Rut- 
schky, so pripravili tudi nekaj več di
sciplinarnih nastopov in projektov. 
Slovenski cineast Andrej Zdravič, ki 
velja za enega prvih in najbolj iz
kušenih "video-makerjev", je na ot

voritvenem večeru predstavil svojo 
svetovno znano video instalacijo 
reke Soče. Gre za znano delo, v ka
terem je Zdraviču uspelo poezijo 
reke Soče prenesti na video in do
seči umetniško raven videa, ki se od
daljuje od preprostega filmskega za
pisa in ima svojo veliko umetniško 
vrednost ter likovno govorico videa.

Herta Mueller bo v okviru obiska 
prestolnice jutri, v petek, 6. t.m, na 
Ljubljanskem gradu brala svoje "kon
struktivistične" kolaže, Snežana Bu- 
kal pa bo istega dne v Lipici predsta
vila poezijo, napisano na sladje. Rde
čo n it Vilenice bo tkalo tudi petkovo 
predavanje o Kresniku, trojnem bo
gu starih Slovanov.

Vilenica je vključena tudi v vrsto 
mednarodnih zvez in projektov, ki de
lujejo v polju posredovanja literarne 
ustvarjalnosti, zato bodo na tokrat
nem srečanju predstavili vrsto splet
nih mrež in m agazinov, kot sta 
www.poetry.int ali w w w .Lyrikline.de,
v katerih Vilenica sodeluje kot nacio
nalni urednik. Predstavili bodo tudi pri
mer spletne knjižnice www.ceeol.com 
in portal Vilenice www.festorg.org, 
ki je izvirni primer mednarodne splet
ne organizacije Zveze mednarodnih 
festivalov s celega sveta. V okvir glo
balnih povezav spadajo tudi predsta
vitve mreže Cubist inštituta za krea
tivne študije ter predstavitev "klasič
nih" mednarodnih projektov, kot sta 
revija Balcanis in Apokalipsa.

Na Vilenici so letos pripravili tudi 
tri delavnice, med njimi je posebne
ga pomena prevajalska delavnica, saj 
je prevajanje ključnega pomena za 
uspešno delovanje mednarodne lite
rarne scene, ki jo  vzpostavlja Vileni
ca. Druga delavnica bo namenjena 
povezavi literature in spleta-interne- 
ta, tretja pa odnosu med tekstom in 
sliko. Vse bodo potekale v petek, 6. 
t.m., ob 10. uri v Lipici.

Z namenom razširiti vileniško at
mosfero bodo prireditelji letos or
ganizirali več literarnih večerov po 
drugih slovenskih krajih, med njimi 
bo nocoj, 5. t.m., literarni večer v No
vi Gorici, Kopru in Lokvi, ju tri pa bo
do udeleženci obiskali Ljubljano, 
kjer bo na Ljubljanskem gradu lite
rarno branje in predstavitev dobit
nice mednarodne literarne nagrade 
Vilenica 2002, romunske pesnice, 
pisateljice in esejistke Ane Balandia- 
ne. Prisotne bo na gradu pozdravi
la gostiteljica ljubljanska županja 
Vika Potočnik.

Finale 17. Vilenice bo v soboto, 7. 
t.m. Dopoldne bodo na gradu v Šta
njelu predstavili knjigo lanskoletne
ga nagrajenca Jaana Kaplinskega, 
predstavila pa se bo tudi dobitnica 
Mlade Vilenice Ana Šalgaj, enemu 
izmed sodelujočih pa bo žirija, izbra
na iz udeležencev srečanja, podelila 
kristal Vilenice, ki je nagrada za o- 
bičajno najbolj pronicljiv esej na li
terarnem srečanju.

Vrhunec štiridnevne prireditve bo 
gotovo v soboto, 7. t.m., ob 19.15, ko 
bodo v jami Vilenica pri Lipici pode
lili mednarodno literarno nagrado 
Vilenica.
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KMETIJSKI DNEVI 
2002 V TRSTU

"Skupna zavest o možno
stih in problemih odpira pot 
razvoju tudi na mednarodni 
ravni", je geslo letošnjih Dne- 
vov kmetijstva, ribištva in go
zdarstva, ki bodo potekali na 
tržaškem sejmišču od četrtka, 
19., do ponedeljka, 23. sep
tembra. Kmetijske dneve že 
tradicionalno prireja odbor, ki 
ga sestavljajo vse občine trža
ške pokrajine, se pravi Devin- 
Nabrežina, Dolina, Milje, Re- 
pentabor, Trst in Zgonik. Prire
ditev je prvenstveno namenje
na predstavitvi in torej promo
ciji območja tržaške pokrajine, 
sicer pa bo tudi mednarodna 
dimenzija dogodka letos še 
posebej zaznavna, saj se bodo 
otvoritvene slovesnosti ude
ležili kmetijski m inistri vseh 
držav članic Srednjeevropske 
pobude, ki se bodo ob tej pri
ložnosti zbrali v Trstu na skup
nem zasedanju na povabilo ita
lijanskega ministra za kmetij
stvo Giovannija Alemanna.

Tematsko bodo letošnji kme
tijski dnevi namenjeni vpraša
njem kakovostne prehrane, spo
štovanja narave, spoznavanja

živalskega sveta in ovredno
tenja krajevne enogastronom- 
ske ponudbe. Pozornost bo to
rej osredotočena na km etij
stvo, gastronomijo, gozdarstvo, 
ribolov, zootehniko, odnos do 
šol in pa na oljkarstvo, ki bo 
letos vseskozi v ospredju.

V četrtek, 5. t.m., bo ob 19. 
uri sestanek pripravljalnega od
bora Dnevov kmetijstva, ribi
štva in gozdarsta, ki bo potekal 
v razširjeni sestavi v dvorani 
občinskega sveta v Miljah. Na 
dnevnem redu seje, na katero 
so še posebej vabljeni novinarji, 
je predstavitev dokončnega 
programa Dnevov kmetijstva, 
ribištva in gozdarstva 2002 s 
poročilom vseh sodelavcev in 
referentov za različne sektorje. 
Sledila bo družabnost.

Sestanka se bodo poleg žu
panov ali njihovih pooblašče
nih predstavnikov v pripravljal
nem odboru udeležili deželna 
odbornika F-Jk Sergio Dressi in 
Danilo Narduzzi, pokrajinski 
odbornik Fulvio Tamaro ter 
predsednik tržaške Trgovinske 
zbornice Antonio Paoletti.

NOVA ŠTEVILKA

ŠKRAT ŠT. 5 /6

2<M»2

l/ubtazba ¥ ZDA
Poyt«Oi OtlieitHiga <av<.iiefja Brun« f  orteja n *  Soto 
Asmo a  iodotnsga Egipta 
S m l m isti''
Pplstno Or,inf:

Že pred poletnimi počitni
cami je v naše uredništvo pri
spela nova, dvojna številka 
Škrata, revije za vzgojo in izo
braževanje. Škrat št. 5/6 se tudi 
tokrat začenja z uvodnim dvo
pičjem urednice Jelke Cvelbar, 
ki opozarja, da ukvarjanje z 
ljudmi s posebnimi potrebami 
ni zadeva samo za to usposob
ljenih ustanov, ampak vseh 
nas, tudi tistih, ki se jih ta prob
lematika ne tiče neposredno.

Tudi v tej številki so ured
niki poskrbeli za branje iz 
zdomske literature. Dvopičju 
namreč sledi odlomek iz no
vele Andreja Prebila, misijo
narja in pisatelja, ki deluje v 
Čilu, ki je bila objavljena v an
tologiji Pod Južnim Križem; le
to je uredila Zora Tavčar. V na
daljevanju je objavljen drugi 
del intervjuja z deželnim rav
nateljem za šolstvo Brunom 
Fortejem, ki ga je prispevala 
Jelka Cvelbar, Dean Fraga pa 
je v svojem članku orisal, kako 
je z univerzitetnim izobraže
vanjem v Združenih državah 
Amerike, kjer naletimo na več 
vrst vseučilišč, ki so si med sa
bo zelo različna. Diomira Fab
jan Bajc je poskrbela za deve
to nadaljevanje svojega jezikov
nega kotička za ljubitelje ma

ternega jezika, v kateri se spet 
loteva nekaterih "lažnih pri
jateljev", ki v italijanščini imajo 
nek določen pomen, v sloven
ščini pa čisto drugega (v zve
zi s tem je, kot znano, svojčas 
napisala tudi knjigo). Dalje je 
spet zadoščeno ljubiteljem li
terature in poletnega branja: 
objavljen je namreč odlomek 
iz nove knjige Alojza Rebule 
Arhipel, ki bo izšla pri Sloven
ski M atici. Ljubitelji starega 
Egipta so se prav gotovo raz
veselili novega, devetega na
daljevanja niza o življenju v 
starem Egiptu, ki ga z naslo
vom /z davnine šepeta Nil... 
piše Andrej Beličič. Marjanka 
Rebula pa v svojem pismu opi
suje stvarnost v sodobnem 

j  Egiptu, točneje v mestu Flur- 
ghada. Ivan Peterlin je s po
močjo ilustracij Magde Tavčar 
prispeval nekaj nasvetov v 
zvezi z gibalno vzgojo, primer
no za otroke od enega do treh 
let, Jelka Cvelbar pa je ponov
no napisala razmišljanje o vz
goji. Vida Valenčič je za to šte
vilko Škrata napisala oceno knji
ge Dianne Schilling 50 dejav
nosti za reizvijanje čustvene in
teligence - II. stopnja: za delo z 
mladostniki od 10 do 14 let. 
Suzi Pertot piše o značilnostih, 
ki jih vidimo v novih, mladih ro
dovih, na koncu pa je Vanja 
Cvelbar prispeval intervju s 
Francijem Kekom, glavnim po
budnikom in organizatorjem fe
stivala Rock Otočec.

Na zadnji strani platnic ima
mo še fotokroniko poletnih sre
dišč Sklada M itja  Čuk. Sled
nja, kot znano, gradi svoj sedež 
na Opčinah, poleg javnih pri
spevkov pa potrebuje pomoč 
vse naše skupnosti. Za to je 
med drugim na voljo tekoči ra
čun št. 6666 pri Zadružni kra- 
ški banki na Opčinah.

POSVET SKLAD A M ITJA  C UK /  OSEBE S P O S E B N IM I PO TREBAM I

MOŽNOSTI JE VEČ, POTREBEN 
JE TUDI PRAVILEN PRISTOP

"Ljudje s posebnimi potre
bami: pota možnosti", tako se 
je glasil naslov celodnevnega 
posveta, ki ga je v torek, 3. 
t.m., priredil Sklad M itja Čuk 
pod velikim šotorom v parku 
Finžgarjevega doma na Opči
nah. Namen posveta je bil 
omogočiti stike, soočanja ter 
izmenjavo pogledov in izku
šenj ljudi, ki tako na italijanski 
kot na slovenski strani meje 
posvečajo svojo pozornost 
problematiki oseb s posebni
mi potrebami kot prostovoljci, 
vzgojitelji, psihologi, pedago
gi, javni upravitelji idr. Po dru
gi strani je bil posvet tudi dra
gocena priložnost, da se ude
leženci seznanijo tudi z nepo
sredno izkušnjo, kaj pomeni 
imeti v družini prizadetega čla
na. Še posebej s tega vidika je 
bilo torkovo srečanje res obo
gatitev. Prireditelji pa so pose
bej obžalovali dejstvo, daje na 
posvetu zmanjkal glas javnih 
ustanov in uprav, ki so v glav
nem poslale samo svoje pisne 
pozdrave (predstavnik tržaške 
občine pa je zbolel), ni jim  šla 
v račun niti odsotnost social
nih delavk.

V dopoldanskem delu po
sveta je bil govor zlasti o tem, 
kako se z vprašanjem oseb s 
posebnimi potrebami soočajo 
v predšolskem in šolskem ob
dobju prizadetih. Prizadetosti 
ali motnje niso vse enake vr
ste (motnje so lahko tudi zača
sne) in zato so možni različni 
pristopi. Postavlja se tudi prob
lem integracije učenca s po
sebnimi potrebami v šolsko 
okolje, pomoči pri šolskem de
lu, raznih dejavnosti idr. Pri

FO TO  K R O M A

tem je bilo izpostavljeno, kako 
na Tržaškem deluje Slovenska 
socio-psihopedagoška služba, 
ki pa je na Goriškem in Viden- 
skem ni, tako da se tam poslu
žujejo sodelovanja z zasebni
mi ustanovami (med drugim 
tudi s Skladom Mitja Čuk). Ven
dar tudi na Tržaškem je težko 
priti do neposrednega stika s 
ciljem, da se problemi rešujejo 
takoj.

Prav gotovo pa je bil veliko 
bolj zanimiv in bogat popol
danski del posveta, na kate
rem so bile podane izkušnje, 
metodologije dela in strategije 
različnih društev in organiza
cij iz Italije in Slovenije. Tudi 
tu je prišlo do izraza dejstvo, 
da je prizadetosti več vrst in 
da vsaka od njih terja ustrezen 
pristop. Udeleženci so se tako 
seznanili z delom, ki ga oprav
ljajo ustanove, kot so Karitas,

Zveza družin bolnikov s psihič
nimi motnjami, Zveza društve
no prizadetih Slovenije Soži
tje, KRUT, Socio-vzgojno-skrb- 
stvena služba občine Devin- 
Nabrežina, društvo I Girasoli, 
ANGLAT, Specialna olimpiada 
idr. Še posebej dragoceno pa 
je bilo pričevanje oseb, ki se 
neposredno soočajo s temi 
problemi, bodisi kot ljudje, ki 
prizadetost ču tijo  na lastni 
koži, bodisi kot njihovi svojci. 
Šlo je v bistvu za najbogatejši 
del srečanja, v katerem se je 
človek seznanil npr. z neverjet
nimi (seveda za naše pojme) 
težavami, ki jih za nepokretne 
predstavlja jo arhitektonske 
ovire (včasih gre že za majh
no stopnico), ali pa z vse večjo 
osamljenostjo družine, ki ima 
hudo prizadetega fanta. Kaj 
pa se zgodi, ko se "normalna" 
oseba hoče poročiti z "nenor

malno"? Boriti se mora proti 
številnim težavam, najhujši pa 
nikakor ni fizični napor, pač pa 
soočanje z nerazumevanjem, 
neobčutljivostjo  in miselno 
omejenostjo tako javnih usta
nov kot zasebnikov, v oči ka
terih osebe s posebnimi potre
bami niso normalni ljudje, niso 
enakopravni državljani. Da se 
prizadeti počutijo bolj sprejete 
v družbi, jim  razna društva in 
ustanove nudijo tudi stvari, kot 
so razne športne aktivnosti in 
delo na daljavo.

Posvet seveda še zdaleč ni 
izčrpal vseh tematik. Upajmo 
pa, da je kljub maloštevilni 
udeležbi organizatorjem uspe
lo vsaj nekoliko povečati zani
manje in občutljivost za ta vpra
šanja, da ljudje razumejo, da 
zorni kot t.i. "normalnih" oseb 
morda ni vedno pravi.
— — - i ž

58-LETNICA P O ŽIG A  VASI

SKD TIMAVA PRIREDILO DOŽIVET 
SPOMINSKI VEČER V MEDJI VASI

Pred kakim mesecem usta
novljeno ŠKD Timava iz Šti- 
vana in Medje vasi je v soboto, 
31. avgusta, obeležilo tragič
ni dogodek, se pravi požig 
Medje vasi, ki se je pripetil 16. 
avgusta 1944 zgodaj zjutraj. 
Izgon in uničeni domovi so po
leg prebivalcev tega kraja ti
stega dne neizbrisno zazna
movali še ljudi iz Mavhinj, Ce- 
rovelj in Vižovelj, kajti plame
ni so uničili tudi te vasi. Ljudje 
so morali v dvajsetih minutah 
pobrati najnujnejše in se za
straženi odpraviti na sedež 
nemške žandarmerije v Ses- 
Ijan, od koder so jih  napotili 
proti Trstu oz. Rižarni, da bi 
jih  s transporti peljali v Nemči
jo. Vendar so sami vojaki že v 
Sesljanu in med potjo mnogim 
namignili, naj zbežijo, kar se 
je seveda zgodilo. Pregnanci 
so se zatekli k sorodnikom po 
bližnjih vaseh in si skušali po
magati, kot so vedeli in znali.

Spominski dogodek v Med
ji vasi, ki ga je pripravilo mla
do društvo Timava, je bil to
rej predvsem v znamenju spo
minjanja. Po polaganju ven
ca na spominsko ploščo na 
križišču Pri pili, so se udele-

FO TO  KR O M A

ženci podali na dvorišče bivše 
gostilne v vasi, se pravi k Se
verjevim, kjer so priredili kul
turn i program. Godba na pi
hala Nabrežina je zaigrala 
uvodni pesmi, sledil pa je po
zdrav predsednika društva 
Davida Perica, ki je poudaril, 
da želi društvo s podobnim i 
prireditvami ohranjati živ spo
min na preteklost in dogodke, 
ki so zaznamovali te vasi. Pri
sotne so nato nagovorili še de- 
vinsko-nabrežinski župan Ret 
in odbornica za kulturo Šva- 
rova, občinska uprava pa je

društvu Timava ob tej prilož
nosti izročila spodbudno pri
znanje. Udeležencem je  o 
pomenu ohranjanja spomina 
in resnice o naši polpretekli 
zgodovini na kratko sprego
voril pokrajinski predsednik 
VZPI-ANPI Marži.

Mlada Medvejca Elena Le- 
giša in Igor Tomasetig sta v 
soboto prebrala opis dogod
kov izpred 58 let in nato še 
pričevanja dveh Medvejk in 
Štivanca, ki so se spominjali 
tistega tragičnega dne. Med 
njunim branjem so krajši spo

red narodoljubnih pesmi za
peli Fantje izpod Grmade pod 
vodstvom Iva Kralja, venček 
narodnih pa je pod vodstvom 
kapelnika Sulčiča zaigrala še 
nabrežinska godba. Doživet 
večer, ki so se ga udeležili ne 
le Medvejci, ampak tudi ljud
je iz okoliških vasi, so zaključi
li Fantje izpod Grmade s pes
mijo, ki zelo posrečeno združu
je v sebi sporočilo o trpljenju 
primorskega človeka pod fa
šizmom in med vojno ter ve
selje ob osvoboditvi. Ta pe
sem je Simonitijeva Vstajenje 
Primorske, ob kateri so ljudje 
tu d i v M ed ji vasi vsta li in 
marsikdo se je pridružil zbo
ru in zbrano pel, kot se zapoje 
himno.

Bil je torej lep spominski 
večer, ki je  udeležencem iz 
Medje vasi in bližnjih krajev 
veliko pomenil, škoda le, da 
so mladi organizatorji prema
lo prisluhnili pričevalcem in v 
zgodovinskem okviru nepre
verjeno ponovili trditev neka
terih fe ljtonistov, da so pri 
požigu ob nemških vojakih in 
fašistični m ilic i sodelovali tu 
di domobranci.

' MT
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PO K O N C U  T A B O R O V  TR ŽA Š K IH

TRŽAŠKA KRONIKA

S KAVTO V IN  SKAVTIN J

DAROVI

ZA NOVI glas: v spomin na 
Alojza Semoliča daruje doma
ča družina 50 evrov.

ZA MARIJIN dom pri Sv. Iva
nu: v spomin na gospo Marto 
Požar namesto cvetja daruje 
Stana Žerjal-De Luisa 15 evrov; 
v spomin na drago Marto Po
žar daruje Grazia Gerdol 50 
evrov.

ZASKLAD Marta Požar za na
rodne noše: v spomin na cenje
no Marto Požar darujeta Mag
da in Grazia Baretto 25 evrov.

ZA SLOVENSKO Vincencije- 
vo konferenco (za otroke) v 
Barkovljah: v spomin na Edija 
Brusa in Zorota Starca daruje 
N.N. 20 evrov

ZA CERKEV v Bazovici: ob 
svoji srebrni poroki darujeta 
zakonca Miranda in Rudi Marc 
100 evrov; ob smrti pokojnega 
Franca Gregorija daruje druži
na Marc Rudi 50 evrov; ob ob
letnici smrti pokojnega Bruno- 
ta Čuka daruje domača druži
na 100 evrov; namesto cvetja

na grob pokojnemu Ninotu in 
vsem župnijskim prijateljem 
daruje Alma Merlino 20 evrov.

ZA CEREKV v R icm anjih: 
Marčela Vatovac, Ricmanje, 50 
evrov; Pierina Hrvatič 40 ev
rov; M.B., Trst, 150 evrov.

OBVESTILA

SPOMINSKA SVETA maša za 
Bazoviške junake bo v petek, 
6. septembra, ob 20. uri. So
deloval bo domači mešani pev
ski zbor Lipa. Slavnostni go
vornik bo časnikar Ivo Jevni- 
kar. Po maši in govoru bo 
družabnost v Slomškovem do
mu. Vabjjeni!

MESEČNA MAŠA za edinost 
bo v ponedeljek, 9. septembra, 
v Marijinem domu v ul. Risor- 
ta ob 17. uri. Vabi Apostolstvo 
sv. Cirila in Metoda v Trstu.

ŽUPNIJA PROSEK vabi dne 
15. septembra na tradicionalno 
procesijo s kipom Fatimske Ma
tere Božje. Sv. maša bo ob 15. 
30, po njej pa bo procesija. Vab
ljeni, zlasti še narodne noše.

OBLETNICA BAZO VIŠKIH  JUNAKOV

BAZOVICA 2002: 
NIZ SVEČANOSTI

Odbor za proslavo bazovi
ških junakov pri Narodni in 
študijski knjižnici je tudi letos 
pripravil spored spominskih 
prireditev ob 72. obletnici us
mrtitve Ferda Bidovca, Zvoni
mira Miloša, Franja Marušiča 
in Alojza Valenčiča, ki jih  je 
leta 1930 italijansko fašistično 
posebno sodišče na Prvem tr
žaškem procesu obsodilo na 
smrt in ki so bili ustreljeni 6. 
septembra istega leta. Spored 
je tale.
Petek, 6. septembra:
-o b  11. uri: spominska sveča
nost na pokopališču pri Sv. Ani 
v Trstu v priredbi Odbora za 
proslavo bazoviških junakov 
pri Narodni in študijski knjiž
nici. Govornik: Franc Fabec. 
Polaganje vencev;
-ob  16. uri: spominska sveča
nost v Prešernovem gaju v 
Kranju v priredbi Mestne obči
ne Kranj. V programu spomin
ske svečanosti nastopa MPZ 
Vasilij Mirk s Proseka in Kon- 
tovela ter govornik Livio Va

lenčič v imenu Odbora za pro
slavo bazoviških junakov;
- ob 20. uri: maša zadušnica v 
cerkvi v Bazovici v priredbi 
župnije. Govornik bo novinar 
Ivo Jevnikar.
Sobota, 7. septembra:
- ob 21.30: taborni ogenj na 
gmajni pri spomeniku v Bazo
vici v priredbi tabornikov Rodu 
Modrega vala.
Nedelja, 8. septembra:
- ob 9.30: planinski pohod pri
reja Športno združenje Sloga. 
Start iz Bazovice;
- ob 15.30: osrednja spominska 
svečanost pri spomeniku na 
gmajni pri Bazovici. Govorni
ka: kulturna delavka Živa Gru
den in zgodovinar Galliano Fo
gar. Nastopijo člani združenih 
pevskih zborov. Dirigentka Ana- 
stasia Purič.

Sobota, 14., in nedelja, 15. 
septembra: mednarodni od
bojkarski turnir za pokal Bazo
viških junakov. Prireja Športno 
združenje Sloga.

V SOBOTO V N ARO DNEM  D O M U

POSVET O IVANU 
NABERGOJU

V soboto, 7. septembra, bo 
v prostorih Narodnega doma 
v Trstu (v ul. Filzi 14) posvet ob 
100-letnici smrti poslanca in 
narodnega buditelja s Proseka 
Ivana Nabergoja (1835-1902). 
Posvet prireja Narodna in štu
dijska knjižnica v Trstu pod po
kroviteljstvom Slovenske kul- 
turno-gospodarske zveze in 
Sveta slovenskih organizacij 
ter s sodelovanjem organizacij 
in društev s Proseka in s Kon- 
tovela.

Spored posveta se bo pričel 
ob 16. uri z nagovorom pred
sednika NŠK prof. Viljema Čer- 
na. Za njim bodo spregovorili 
zgodovinarji in raziskovalci Mi
lan Pahor (Kratek življenjepis

Ivana Nabergoja), Vasilij Me
lik (Volitve na Slovenskem), 
Stane Granda (Glavne značil
nosti Nabergojevega časa) in 
Peter Rustja (Govori poslanca 
Ivana Nabergoja). Predvidena 
je tudi prisotnost slovenskega 
zunanjega ministra D imitrija 
Rupla (sicer Prosekana po ro
du), ki bo predvidoma ob 18. 
uri imel nagovor ob obletnici. 
Isti dan bo ob 20.30 v Kultur
nem domu na Proseku večer, 
posvečen domačinu Ivanu Na
bergoju. Na njem bodo sode
lovali Godbeno društvo Pro
sek, Moški pevski zbor Vasilij 
M irk in Slovensko dramsko 
društvo Jaka Štoka.

BOGAT SPOMIN NA PRIJETNE 
TRENUTKE V NARAVI

Počitnice so za nami in prav 
tako tudi poletne izkušnje in 
dogodivščine. Med te spadajo 
gotovo za vse skavte tudi po
letni tabori, ki so se že vsi sreč
no zaključili. Zato se lahko oz
remo nazaj in pogledamo, kod 
so se potepali tržaški skavti in 
skavtinje.

Najmlajši člani organizacije 
so letos vsi skupaj preživeli te
den dni v koči na Homcu pri 
Slovenj Gradcu. Štirideset vol
čičev in volkuljic se je popelja
lo daleč nazaj v čas, potovali 
so mimo Prešerna, Linharta, 
mimo Turkov in kmečkih pun
tov in dospeli na začetek slo
venske zgodovine. Med b i
vanjem so si najprej uredili 
utrdbo na griču, da bi se bra
nili pred sovražniki, nato pa so 
odkrili, daje najbolje, če "usta
novijo" po plemenski zvezi že 
pravi, veliki narod. In tako so 
svojo ustanovljeno državo poi
menovali Karantanija. V na
slednjih dneh so se urili v šte
vilnih veščinah, da bi bili pri
pravljanj na boj z Obri. Odšli 
so na daljši sprehod, da bi si 
ogledali okolico in morebitne 
obrske naselbine. Na tej poti so 
se srečali s Konstantinom oz. 
sv. Cirilom (g. Maksom Suar- 
dom), ki jih  je pokristjanil in z 
njimi pripravil nedeljsko sv. 
mašo. V soboto so Karantanci 
res doživeli napad Obrov, a so 
se po krvoločnem boju z njimi 
tudi spoprijateljili in pripravili 
zaključni taborni ogenj.

Veja izvidnikov in vodnic se 
je letos odločila za ločen tabor: 
kraški skavtje so se odpravili na 
bregove deroče Soče v Kal-Ko- 
ritnico v bližino Bovca, mestni 
in brežanski skavtje pa so ta
borili s pobrateno posto jn
sko četo v Selah na avstrijskem 
Koroškem. Prvi tabor je pote
kal v znamenju Hobbitov, to je 
posebnega ljudstva, ki živi v 
malem. Na taboru sta za du
hovni program skrbela Tone 
Bedenčič in Ivo Miklavčič. Ta
bor pa je bil uokvirjen v trilo
gijo Gospodarja prstanov, tako 
da so mali Hobbiti iskali zlati 
Prstan mračnega Saurona, ki 
so ga prej skrbno hranili in ču
vali. Brez prstana, na katerem 
je bil privezan ves denar Hob
bitov, pa tudi ni šlo. Po dolgem 
'n mučnem iskanju so prstan 
le našli in nadaljevali svoje hob- 
bit-življenje z izleti na Rom
bon, Kanin, Krnska jezera ter z 
drugimi dejavnostmi. Zlati pr
stan so Hobbiti prinesli s sabo 
v naše kraje, kjer bo ždel v skriv
nem kraju, čakajoč, da ga nje
gov gospodar Sauron najde in 
se dodatno preizkuša izurjene 
Hobbite.

Brežanski in mestni izvid
niki in vodnice pa so tabor izob
likovali v znamenju Indijancev 
'n preko programa spoznavali 
njihove navade in običaje. Po
sebnost tabora je bila tudi v tem, 
da so taborili s pobrateno po
stojnsko četo, s katero so izved
li nekaj skupnih pobud od u- 
vodnega odprtja  tabora do 
športnega dne in zaključne slo
vesnosti. Ostali dnevi so po
tekali po klasičnem programu 
s postavitvijo zgradb z enotnim 
osebnim napredovanjem, izle
ti* hiki, ridi in bivaki, veliko igro 
'n dnevom obiskov.

Tržaški del skavtske organi
zacije je letos organiziral tri

klan pa se je odpravil kar na 
najvišjo točko na ozemlju Re
publike Slovenije, to je na Tri
glav in potovalni del tabora 
nadaljeval po Julijskih Alpah. 
Za "stalno" bivanje pa so se 
klanovci premaknili v Novo 
mesto, kjer so jih gostili do
mači klanovci. Na Dolenjskem 
so mladi obiskali tudi center za 
prizadete osebe in tam daro
vali petje in plese.

Krasn'n klan pa se je odločil 
za nekoliko nenavadno, a ne 
zaradi tega manj zanimivo tu
ro, ki je 13 roverjev in popot
nic peljala po južni Toskani, od 
Siene do Montalcina. Posebno 
doživetje pa sta predstvaljala 
obisk in bivanje na tabornem 
prostoru ob samostanu San- 
t'Antimo, ki so ga pred leti ob
novili mlajši francoski duhov
niki, vsi bivši skavti. Kraški kla
novci so se aktivno vključili v 
življenje samostana, nudili so 
delovno pomoč, spoznali osta
le skupine, ki so taborile v oko
lici, se udeležili molitev v gre- 

! gorijanskem petju in nenazad
nje sodelovali na zgodovin
skem sprevodu po Moltalcinu 
v srednjeveških oblekah.

Na vseh taborih je bil pro- 
j  gram pester in skrbno priprav
ljen, in četudi se navzven zdi, 
daje program kljub vsemu ved
no isti, so izkušnje neštete in 
vsako leto se vsak skavt obo
gati s številmi spomini in prijet
nimi trenutki, preživetim i v 

potovalne tabore. Oba novi- bodo v kratkem vstopili v klan, objemu narave in prijetni druž- 
ciata (mladi 16.-17. let) sta se doživeli nepozabne izkušnje. ; bi prijateljev, 
letos odločila za kolesarsko Brežanski in mestni Učen'- — —  ( jo  
pot, imenovano tudi Sončna 
pot, to je kolesarska tura, ki 
pelje od Brixna do Neaplja. Po
gumni roverji seveda niso iz
vedli celotne poti, a so se od
ločili za gorski del. Štartali so 
v Meranu, kolesarili več kot 50 
km na dan, šli mimo Bočna, 
jezera Caldaro, Trenta, Folga- 
rie, Serrade in tako dospeli do 
kraja Ponte Mantovano. Cilj 
tabora pa seveda ni bil samo 
v tem, da bi prekolesarili do
ločeno pot. Med potovalnim 
taborom je bil izveden pro
gram, ki je predvideval pre
izkušnje v kulinariki, pa tudi 
duhovni program ipd., tako da 
so nedvomno tudi ti člani, ki

V NEDELJO BO TR A D IC IO N A LN I ŽE 54. MARIJANSKI SHOD

PRILJUBLJENO SREČANJE 
MARIJINIH ČASTILCEV

V nedeljo, 8. t.m., bo na Op
činah potekal že 54. Marijan
ski shod, priljubljen praznik, ki 
se ga tradicionalno udeležu
jejo slovenski Marijini častilci 
s Tržaškega, a tudi z Goriškega 
in z druge strani meje.

Shod bo tudi letos vodil tr
žaški škof msgr. Evgen Ravi- 
gnani ob sodelovanju domačih 
slovenskih duhovnikov, skav
tinj in skavtov, pevcev Združe
nega zbora Zveze cerkvenih 
pevskih zborov, strežnikov, na
rodnih noš in sploh vseh osta
lih vernikov. Od 16. ure dalje 
bo v openski cerkvi priložnost 
za spoved, ob 16.30 pa se bo
do, vedno v cerkvi, verniki 
zbrali v m olitvi družinskega

rožnega venca. Ob 17. uri bo 
iz cerkve krenila procesija, ki 
se bo vila po openskih ulicah, 
končala pa na prostoru za cer
kvijo, med lipami sv. Jerneja, kjer

bo maša v čast Devici Mariji.
Če bo slabo vreme, bo pa 

shod potekal v cerkvi s prila
gojenim programom.
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Tudi letos je popolnoma u- 
spela tradicionalna predšolska 
priprava na začetek pouka za 
malčke iz Laškega, ki ga že 14 
let organizira SKRD Jadro. Letos 
je tečaj potekal v prostorih ob
činskega vrtca v ulici Čampi. V 
dveh tednih so v to veliko stav
bo prihajali okoli 8. ure otroci, 
ki so v prejšnjem šolskem letu 
obiskovali slovensko osnovno 
šolo, zadnji razred slovenskega 
vrtca in prve razrede srednje šole.

Vzgojiteljice so jim osvežile 
in utrdile znanje slovenščine, saj 
jih dober del oz. večina prihaja 
iz mešanih zakonov ali iz italijan
skega okolja. Zaradi tega je bilo 
tudi letos stalno potrebno jih 
opozarjati, naj se pogovarjajo v 
slovenščini, da bodo prišli v šol
ske klopi s svežo in izboljšano 
slovenščino. Dnevi niso bili eno
lični, kajti otroci so med drugim 
pripravili najrazličnejše likovne 
in ročne izdelke v raznih teh
nikah, reševali domače naloge 
in se naučili novih iger in pesmi.

Pobuda je imela tudi letos 
pokroviteljstvo občine Ronke ter

ZSKD. Obiskovalo jo je približ
no 50 otrok, razdeljenih v tri sta
rostne skupine. Središče so vo
dile Mateja Černič iz Doberdo
ba, ki je spremljala najmlajše 
otroke iz vrtca in prvega leta 
osnovne šole (teh je bilo največ), 
Janina Cotič iz Sovodenj, ki je 
vodila skupino II., III. in IV. razre
da, in Valentina Legiša iz Jamelj, 
ki je sledila skupini najstarejših 
(povprečno jih je bilo okoli 15). 
Ni treba dodati, da so vsi doži
veli lepe trenutke. Tudi starši so 
bili zelo zadovoljni za organiza
cijo ter delo marljivih in pripra
vljenih vzgojiteljic.

Naj še omenimo, da je dru
štvo Jadro v mesecu juliju sode
lovalo pri prireditvah, ki jih or
ganizira občina s pobratenima 
občinama Metlika in VVagna, in 
da namerava v kratkem pripra
viti običajna tečaja slovenščine 
(začetni in nadaljevalni) za odra
sle. Oba tečaja bosta potekala 
enkrat tedensko po dve uri in 
trajala do maja prihodnjega leta 
na sedežu društva v Romjanu.

 —  KM

DANIJEL DEVETAK

Rajonski svet v Podgori ima 
mladega predsednika, 32-letne- 
ga VValterja Bandellija, ki je v  na
ši javnosti znan, saj poje v me
šanem pevskem zboru Podgo- 
ra in v moški skupini Akord. Po
znamo ga tudi kot uslužbenca 
Čedajske banke/Kmečke ban
ke. V rodnem rajonskem svetu 
je  b il dejaven že v prejšnjem 
mandatu, sicer kot svetovalec in 
podpredsednik. Tokrat pa je  bil 
na listi Marjetice izvoljen in že 
v prvem krogu soglasno izbran 
za predsednika. Ko je  sedaj po
letje mimo, smo Walterju posta
vili nekaj vprašanj. Za odgovo
re se mu toplo zahvaljujemo.

Od kdaj se ukvarjaš s
po litiko  in  ka j te š ili
v to udejstvovanje?
Že od mladih let sem bil član 

mladinske sekcije Slovenske 
skupnosti, vendar se nisem ta
ko angažiral kot v zadnjih letih. 
Potem ko me je prijatelj Milan 
Jarc prepričal, sem se v prejšnji 
mandatni dobi vpisal v listo Olj
ke za rajonski svet. Bil sem izvo
ljen član oz. podpredsednik ra
jonskega sveta v Podgori. Za 
vse uspehe, ki smo jih dosegli v 
tej mandatni dobi, se moram 
osebno zahvaliti goriškemu po
krajinskemu tajniku dr. Mirku 
Špacapanu, ki je s svojim tru
dom in začrtanim projektom za 
Podgoro - kot tudi do ostalih 
predelov mesta - dosegel odlič
ne rezultate, ki so seveda, po
leg tega, tudi sad truda vseh za
mejskih Slovencev. Menim, da 
se mora v teh krajih ohraniti slo
venska beseda in nadaljevati 
pot, ki so jo začrtali starši z de
lom in trudom. Seveda bo tre
ba pomisliti, kako pritegniti

mladino, da se bo začela dejav
neje ukvarjati in udejstvovati v 
politiki. Začrtati bo treba neka
tere drugačne ideje in cilje, ki 
bodo čimbolj privlačnejši zanje. 

Kako si doživ lja l svoje 
politično  delo znotra j 
rajonskega sveta v 
prejšnjem mandatu in  
kako to doživljaš sedaj 
kot predsednik, ko 
upravlja občino nam 
naklonjena koa lic ija?
V tem mandatu doživljam 

nekaj popolnoma drugačnega 
kot v prejšnjem. Medtem ko je 
bila moja vloga prej bolj omeje
na na pripravo raznih doku
mentov, sedaj moram delo ne
kako "v prvi liniji" organizirati, 
voditi in spremljati do izvršitve. 

Kakšno je  vzdušje v tem 
rajonskem svetu?
Verjetno je še prezgodaj, da 

bi lahko o tem povedal kaj več. 
Zaenkrat lahko rečem, da je bi
lo dosedanje sodelovanje z os
talimi člani uspešno. Poleg M i
lana Jarca imamo letos tudi no
ve dobre člane, kot sta npr. Re- 
migij Blažič, ki s svojo "zgodo
vinsko" pripravljenostjo in krep
kim delom lahko pripomore k 
izboljšanju stvarnosti rajonske 
skupnosti, in predsednica dru- 
štva Podgora Sabina Antoni; 
prav naše društvo je še poseb
no pomembno za spoznavanje 
slovenske kulture.

Kateri so najnujnejši 
posegi, k i j ih  
nameravate najprej 
obravnavati in  
uresničevati?
Najnujnejša dela so razširi

tev ceste in zgraditev pločnika 
na ovinku v Grojni, preučitev 
načina za preusmeritev vode v 
ulici Sv. Justa, pregled Potoka,

ustavitev dotoka vode ob poko
pališču, asfaltiranje ulice A t
tems. Poleg tega smo si zami
slili srečanja z organizacijami in 
društvi, ki tu obstajajo, kot so 
npr. župnijski svet, razna šport
na in kulturna društva. Cilj teh 
srečanj je medsebojno spoz
nanje in zgraditev dolgotrajne
ga skupnega odnosa.

Kateri so po tvojem 
mnenju g lavn i problem i 
Podgoreoz. njenih 
prebivalcev?
Trenutno je glavni problem 

začasno zaprtje poštnega ura
da, ki bo verjetno postalo do
končno v naslednjem letu. Kri
tike in nezadovoljstvo so izrazi-
li tudi prebivalci Podgore, saj 
tu živi veliko starejših oseb, ki 
nimajo sredstev, s katerimi bi 
se lahko vozili v Gorico. Zara
di tega sem se večkrat sestal z 
direktorjem goriške pošte in 
mu predlagal preučitev drugih 
poti oz. možnosti. Potrdil mi je 
samo letošnje začasno zaprtje, 
nič pa mi ni znal povedati za 
naslednja leta.

Misliš, da je  rajonski 
svet lahko prim erno in  
učinkovito “sredstvo” 
za upravljanje mestnih 
četrti? Zakaj?
Mislim, da je primerno in 

učinkovito sredstvo, samo če 
občinska uprava vzporedno so
deluje z rajonskim svetom. V 
drugačnem primeru bi lahko 
bila nekatera dela postavljena, 
ne da bi rajonski svet kaj vedel. 
Občani pa imamo pravico ve
deti, kaj se dogaja. Zato se po
služujemo rajonskih svetov, da 
se glavna dela skupno odlo
čajo.

Večkrat je delovanje rajon
skega sveta odvisno od članov, 
ki ga sestavljajo. Dober odnos 
in dobra organizacija dela, ra
zumevanje in sodelovanje pri
našajo prav gotovo tudi pozitiv
ne rezultate. Ena od posledic 
tega je lahko tudi radovednost 
prebivalca, ki ga pritegne v sku
pno razpravo in sodelovanje. 

Kako gledaš na stike 
z občinsko upravo in  
med rajonskim i sveti? 
Tudi v tem primeru lahko re

čem le to, daje minilo še prema
lo časa, da bi se o tem izrazil. 
Gotovo pa je veliko odvisno od 
občinske uprave, da se ta od
nos čimbolj okrepi in da se bo
mo skupno trudili za dosego 
končnega cilja, ki bo v koristi 
vseh. Zato se bomo morali več
krat srečati prav s člani občin
ske uprave - tako pravi tudi od
bornik Di Matteo -, da se v tej 
mandatni dobi dobro spozna
mo, za boljše delovanje in spre
jemanje skupnih odločitev.

Odnos s člani drugih rajon
skih svetov pa je že tako dober; 
že v tem mesecu imamo v pro
gramu srečanje z nekaterimi 
rajonskimi sveti. Prav gotovo bo 
prišlo do novih zamisli in skup
nih odločitev.

OB 25. OBLETNICI SMRTI 
OČETA IVANA VETRIHA

Petindvajset let je že pre
teklo, odkar nas je zapustil 
predragi oče Ivan Vetrih. Se 
živeči sinovi, hčere ter ožji so
rodniki se ga bomo spomnili 
11. septembra. V nekaj vrsti
cah se ga želimo spomniti tudi 
v širši javnosti, saj ga je mar
sikdo od še živečih znancev 
dobro poznal.

Ni vsem dano se posloviti 
od tega sveta v svoji rojstni hi
ši, pri svoji rodni sestri, kjer 
vsaka stena domače hiše, vsak 
kamenček dvorišča in vsako 
drevo, tudi sosedovo, spomi
nja človeka na družino, na o- 
troštvo, na mladost vse do tja, 
ko odrasli človek mora pogo
stokrat zaradi danih okoliščin 
zapustiti domači kraj in oditi 
v svet.

To m ilost je dočakal naš 
pokojni oče Ivan 11. septem
bra 1977. Čeprav je bil to za 
nas žalosten dan, nam vendar 
njegov odhod, simbolično in 
po božji previdnosti, govori o 
njegovem značaju in osebno
sti. Umreti v rojstni hiši, v do
mačem kraju, kjer imajo spo
mini in podobe ranega otro
štva in mladosti čisto poseb
no luč in barvo, pomeni imeti 
priložnost zahvaliti se še zad
njikrat Gospodu za življenje, 
ki nam ga je dal živeti. Pre
pričani smo, da je naš pokoj
ni oče zapustil ta svet prav v 
hvaležnosti Bogu za vse, kar

mu je lepega in manj lepega 
dal doživeti in izkusiti. Tak je 
bil po značaju. Izraz hvaležno
sti je bil del njegove osebno
sti in to ga je spremljalo do 
smrti.

Prepričani smo tudi, da ga 
je vseskozi vodila božja previ
dnost. Starše je izgubil že kot 
otrok. Dve sestri in en brat, vsi 
še zelo mladi, niso mogli u- 
pravljati premoženja in pose
sti, ki so jim  ga starši zapusti
li. Bodočnost je bila zelo nego

tova. Oče Ivan je moral zapu
stiti svoj rodni kraj. Pa vendar 
je z zaupanjem v božjo previ
dnost in vero, ki mu je vedno 
pomagala v težkih trenutkih, 
vselej našel rešitev v težavah 
in pogum, da je lahko vsakič, 
ko je bilo potrebno, znova za- 

; čel.
V 25 letih njegove odsotno

sti smo ga domači velikokrat 
pogrešali. Če bi bil dalj časa 
med nami, bi gotovo marsika
tere težke trenutke lažje pre
stali. Toda praznino zaradi nje
gove odsotnosti nam vedno 
znova zapolnijo lepi spomini 

i in hvaležnost, da je to bil naš 
oče. Bil nam je v zgled kot dru
žinski oče, kot kristjan in kot 
človek z zdravim i načeli in 
vrednotami. Vedno je bil po
zoren na človeka v težavah in 

i imel velik čut in spoštovanje 
za drugačnost ljudi. Bogu smo 
hvaležni za vse, kar smo preje
li od našega pokojnega oče
ta. Njegov zgled gotovo ni za
mrl v naših srcih. V sebi nosi
mo željo, da bi veliko dobrih 
naukov, ki nam jih je kot oče 
posredoval, ohranili in po nje
govem zgledu živeli.

Ko se v teh dneh spominja
mo na pokojnega očeta Ivana, 
smo tudi prepričani, da vsi že 
rajni člani naše družine, mama 
Angela, brata Florjan in Alfred 
te r sestra M arija , skupaj z 
očetom Ivanom, prosijo nebe
škega Očeta za nas in za vse, 
ki so jih v življenju poznali.

A N A  VETRIH V IMENU
VSEH D RU ŽI NS K I H  Č LA N OV

I N  M E M O R IA M

CIRILA 
SAKSIDA

Konec preteklega tedna je 
v Gorici umrla Cirila Saksida iz 
znane družine Saksidovih na 
Rafutu. Rodila seje v Ljubljani 
v družini primorskih staršev z 
enajstimi otroki. Leta 1942 so 
se preselili v Gorico. Po konča
nem učiteljišču je Cirila nekaj 
let poučevala na Tržaškem. Bila 
je članica goriške M arijine 
družbe in se je z veliko zavze
tostjo posvečala vzgoji naj
mlajših. V 50. letih je na Placu- 
ti vodila pošolski pouk za dekli
ce Marijinega vrtca in je z nji
mi pripravila več uspelih odr
skih nastopov. Leta 1956 seje 
s sestro Ano odselila v Združe
ne države Amerike. Živela in 
službovala je v New Vorku ter 
v prostem času tudi tam zbira
la in vzgajala slovenske otro
ke. Leta 1993 sta se obe sestri 
vrnili v Gorico. Pokojna je že 
prej večkrat obiskala domače 
kraje, saj je bila nanje vseskozi 
zelo navezana. Po vrnitvi se je 
ponovno vključila v delovanje 
Marijine družbe. Njenemu vo
ditelju dr. K. Humarju je veliko 
pomagala, tako pri m isijon
skem odseku kot z obiskova
njem bolnih družbenic in dru
gih naših ljudi, potrebnih po
moči.

Cirilo Saksidovo sta odliko
vali globoka vera in trdna na
rodna zavednost. Srečevali 
smo jo pri cerkvenih obredih 
in slovesnostih ter pri najra-

V STOLNI CERKVI

i

zličnejših prireditvah. Pogre
šali bomo njeno tiho prisotnost 
in njeno plemenitost. Preda
nost bližnjemu in zgledno živ
ljenje naj ji Bog povrne v več
nosti. Mi smo ji lahko samo 
hvaležni.

Pri pogrebni maši v pone
deljek, 2. septembra, se je ob 
sorodnikih zbralo izredno ve
liko prijateljev in znancev. So
maševanje je vodil msgr. C. 
Žbogar, ki je imel tudi zelo 
občuten nagovor, na koru pa 
je prepeval številen ženski 
zbor.

Sestram in ostalim sorod
nikom izražamo iskreno soža- 
Ije.
■ LB

POROKA
Preteklo soboto sta se v 

goriški stolni cerkvi poročila 
dr. Maja Vrtovec in dr. Ales- 
sandro Vezzier. Nevesta izha
ja iz družine znanih goriških 
zdravnikov. Ženin je Tržačan. 
Poročno sv. mašo je daroval 
s to ln i župnik msgr. Sergio 
A m bros i ob som aševanju 
msgr. Oskarja Simčiča in g. 
Dušana Bratine iz Šempetra. 
Prvi je  imel nagovor v ita li
janščini, dr. Simčič v sloven
ščini. O b prošnjah je mlado
poročencema posvetila nekaj 
globokih misli nevestina mati 
dr. Irene Brumat Vrtovec. Ce
lotno slovesnost je obogatilo 
petje sopranistke Alessandre 
Schettino ob orgelski sprem
ljavi prof. Lojzke Bratuž.

N ovoporočencem a želi
mo obilo sreče in božjega bla
goslova.

SCGV KOMEL V N O VO  
ŠOLSKO LETO

Na Slovenskem centru za 
glasbeno vzgojo Emil Komel v 
Gorici se po poletnem premo
ru spet odpirajo vrata novemu 
šolskemu letu. Na tajništvu (tel- 
številka 0481 5 3 2 1 6 3  ali 0481 
547569) lahko dobite informa
cije glede vpisa k pouku instru
mentov, petja, teoretičnih pred
metov in drugih tečajev, ki jih 
šola nudi (balet, zbor, orgelska 
igra itd.).



11. ALPE A D R IA  PUPPET FESTIVAL

• -

FO TO  BU M BAC A

ZAVELA JE ČAROBNA 
IZRAZNOST LUTK

IVA KORŠIČ

Se preden so potihnili zvoki 
ljudskih glasbil in je izginila pi
sana paleta noš 32. Mednarod
nega folklornega festivala, so se 
po goriškem mestu pojavili le
paki, s katerih zvedava mucka 
z rožnatim jezičkom in mala si
va miška vabita "mlado in sta
ro" na predstave 11. izvedbe Al
pe Adria Puppet festivala (26. 
avgust - 8. september) v prired
bi Deželnega središča za animi
rano gledališče (CTA) iz Gori
ce, sodelovanju goriškega ob
činskega in pokrajinskega od- 
borništvaza kulturo in številnih 
krajevnih gledaliških in drugih 
ustanov, med katerimi sta tudi 
slovenska domova Kulturni 
center Lojze Bratuž in Kulturni 
dom, ter s finančno podporo 
goriškega bančnega zavoda 
Cassa di Risparmio in pod po
kroviteljstvom Ministrstva za 
kulturo. Že tretje leto zapore
doma sodeluje tudi Primorsko 
dramsko gledališče, saj festival
ska ponudba pod geslom Ob
mejno gledališče brez meja sega 
tudi prek še zmeraj obstoječih 
fizičnih pregrad na novogori
ško stran. Tako so te dni (od 1. 
do 5. septembra) otroci in odra
sli onstran meje deležni šestih 
predstav, med njimi bo kot zad
nje na vrsti odigralo nežnega 
Pingvina Cofka prav PDG.

Festival je v svoj pravljični 
svet popeljal najprej otroke, ki

so preživljali zadnje avgustov
ske dni v Gradežu, in tiste, ki 
živijo v Romansu, saj je v svojih 
t.i. izložbah ponudil otroške 
predstave od 26. do 31. avgu
sta oz. 28. in 4. septembra.

Goriški del festivala (od 2. 
do 8. t.m.) pa seje začel 2. t.m. 
s krajšim uradnim odprtjem v 
občinskem parku. Na zelenici 
pred uto so se zbrali predsedni
ca CTA Antonella Caruzzi, ume
tniški vodja festivala Roberto 
Piaggio, župana obeh Goric, Vit- 
torio Brancati in Črtomir Špaca
pan, pokrajinski odbornik za 
kulturo Francesco Marangon, 
predsednik banke Cassa di Ri
sparmio, občinski odbornik iz 
Romansa; med gosti sta bila 
tudi predsednica KCLB Franka 
Žgavec in ravnatelj KD Igor Ko
mel. Vimenu organizatorjev je

RAZIG RANI IN VZG O JN I POČITNIŠKI DNEVI

ŠTEVERJANSKI OTROCI 
V ŽABNICAH

pozdravila Caruzzijeva. Zahva
lila seje vsem, ki so podprli ure  
sničitev enajste izvedbe festiva
la, in podčrtala tudi dejstvo, da 
že dalj časa lepo sodelujejo z go- 
riškima slovenskima domovoma 
in drugimi ustanovami. Pri tem 
je izrazila željo, da bi prihodnje 
leto bilo v ta seznam vključeno 
tudi mestno gledališče Verdi. 
Bežno je omenila še potek fe
stivalskih dni, ki se bodo skleni
li z lutkovnim maratonom z go
riškega gradu do Kostanjevice 
v nedeljo, 8. t.m., in njegove 
najžlahtnejše oblikovalce (tudi 
CTA in krstno uprizoritev Pipo 
pettirosso Francesca Tullia Al
tana v režiji Roberta Piaggia). 
Izrekla je upanje, da bi večerne 
predstave, namenjene odraslim, 
vzljubilo čim več ljudi.

Za njo sta povzela besedo 
Brancati in Špacapan. Oba sta 
poudarila pomembnost te ob
mejne manifestacije, ki je viden 
dokaz živahnega čezmejnega 
sodelovanja; le-to naj bi se v pri
hodnje še okrepilo in poglobi
lo tudi na drugih področjih. Ma
rangon je polivalil organizator
je za celotno prireditev, pred
vsem pa za spretnost pri njeni 
promocijski podobi.

Pozno popoldne in zvečer 
sta si isti dan sledili prvi dve iz
med približno 60 predstav, ki

jih bo letos prikazalo okrog 40 
skupin iz srednjeevropskih dr
žav. Popoldne je v KCLB nasto
pilo z bogato tradicijo prepoje
no gledališče Divadlo Drak iz 
Češke s predstavo brez besed 
Hopla! Kukla! Pukla! o otrocih, 
ki so včasih radi sami, da se bo
lje vživijo v svoje sanjarjenje in 
pri tem doživijo neverjetne stva
ri. Zvečer je znameniti Figuren- 
theater VVilde & Vogel iz Stutt
garta odigral delo Toccata, bež
no biografijo glasbenika in lite
rata Roberta Schumanna z gla
sbo, izvedeno v živo.

Za najmlajše obiskovalce se 
je festival začel istega dne že 
dopoldne, ko sta jim člana Papi- 
lu Gledališča iz Ankarana, Maja 
in Brane Solce, zaigrala eno iz
med svojih najuspešnejših igric, 
katerih protagonisti so majce
ni papirnati junaki, ki se znajo 
s svojimi velikimi, izrazitimi oč
mi, jasno prikazanim značajem 
in izpovedjo svojih razpoloženj 
tako prisrčno prijateljsko pribli
žati malim gledalcem.

Papilu Gledališče obhaja le
tos 20-letnico izredno uspešne
ga mednarodnega delovanja in 
zato je v drugem nadstropju pa
lače Lenassi na ogled njemu po
svečena razstava, na kateri se 
gledalec kar ne more ločiti od 
drobcenih papirnatih protago
nistov vrste predstav, s kateri
mi je Papilu prepotovalo veliko 
držav po svetu. O tem pričajo 
tudi razstavljeni programi v raz
nih jezikih, celo v kitajščini.

Vsak dan, do sobote, bosta 
Maja in Brane ob 11. uri ponu
dila otrokom svoj nežni lutkov
ni prikaz, za tem pa bosta z ot
roki izdelovala papirnate lutke 
in jim tako razkrila delček svoje 
domiselne ustvarjalnosti.

Kdor ljubi to posebno vejo 
gledališkega ustvarjanja, se bo 
v tem tednu naužil veliko take
ga, kar se ne ponuja vsakdan; 
kdor pa te zvrsti ne pozna, se 
mu nudi lepa priložnost, da jo 
odkrije. Največ veselja bodo 
seveda imeli otroci, ki se bodo 
lahko prepuščali omamni vablji
vosti pravljičnega vsemirja, v 
katerem ni nič nemogoče.

KATOLIŠKA KNJIGARNA
nudi vsem odjemalcem 
s tem kuponom

10% popusta
na veliki izbiri šolskih potrebščin. 

Obiščite nas v prenovljenih prostorih!

Od 9. do konca meseca septembra
bo v obnovljenih prostorih Galerije Ars 

na Travniku razstavlja l svoje slike

ANDREJ KOSIČ
DELA IZRAZNIH  OBDOBIJ, K I SO NAPRODAJ, 

JE GORIŠKI UMETNIK POKLONIL 
ZA OBNOVITVENA DELA NA TRAVNIKU.

OBVESTILA

VNEDEIJO, 8. septembra, bo 
v Rupi (pod cerkvijo) Srečanje 
bolnikov in ostarelih. Vodil ga 
bo g. Efrem Mozetič, mirenski 
rojak v Šmartnem. Ob 14.30 bo 
spovedovanje, ob 15. uri sv. ma
ša s sv. maziljenjem in sv. obha
jilom; po maši pa družabnost. 
Srečanje je namenjeno vsem, 
še posebej za Sovodnje, Rupo, 
Peč, Gabrje in Vrh sv. Mihaela. 
Prisrčno vabljeni!

V NEDELJO, 8. t.m., bo ob 9. 
uri v cerkvi v Podgori dvojezič
na maša, s katero se bodo 
tam kajšnji verniki zahvalili 
Bogu za srebrnomašnika g. 
VValterja Milocca. Vabljeni!

DRŽAVNA SREDNJA šola Iva
na Trinka obvešča, da se bo šol
sko leto začelo v ponedeljek, 9. 
septembra. Pouk bo od 8.30 do 
13. ure. Dijaki naj se zberejo 
pred cerkvijo sv. Ivana ob 8.30.

DRUŠTVO SLOVENSKIH upo
kojencev za Goriško obvešča 
člane in prijatelje, da bo vpiso
vanje za izlet na Elbo (od 3. do 
6. oktobra) še 11. septembra od 
10. do 11. ure, zaradi razporedi
tve mest na avtobusu, samo na 
sedežu društva v Gorici, ul. Cro
ce 3. Predujem ob vpisu 100,00 
evrov. Za informacije lahko

kličete v večernih urah na tel. 
št. 0481 882024.

GLASBENA MATICA obvešča, 
da do 13. septembra sprejema 
vpise za šolsko leto 2002/03. 
Podrobnejše in fo rm acije  o 
pouku glavnih inštrumentov in 
tečajev nudijo na tajništvu šole 
v Gorici, ul. Della Croce 3 (tel. 
0481 531508) s sledečim ur
nikom: od ponedeljka do četr
tka od 10. do 12. ure, ob petkih 
pa od 15. do 17. ure.

V MESTNEM predelu Sv. Ane 
je na prodaj stanovanje v tre
tjem nadstropju s površino 60 
m2. Za vse informacije lahko 
pokličete na tel. štev. 0481 
531407 od 15.30 do 19. ure.

■ K 0 S 1 IZ 3 9 H I
Naša Erika ]azbar je  povila 

malo Vanjo. Iskreno j i  čestita 
tajništvo SSk Gorica.

DAROVI

Tudi letos je skupina štever- 
janskih otrok preživela nekaj 
dni v Žabnicah. Štirinajst otrok 
je spremljal Alessio z Manue- 
lom, Matejem in kuharjem 
Markom. V koči svetega Jože
fa, ki jo prav veliko mladih in 
starejših hrani v najlepšem spo
minu, so se otroci razvedrili ob 
igranju, poslušanju pravljic ter 
vzgojnih pripovedi, sprehaja
nju, telovadbi, petju in molitvi. 
Drugi dan je bil kot lansko leto 
posvečen vzponu na Svete Vi- 
šarje po stari romarski poti. Vre
me je bilo naklonjeno, otroci pa 
smo kar pogumno in veselo 
korakali navzgor. Po maši v treh 
jezikih, ki je značilna za višarsko 
svetišče in pri kateri smo sode
lovali s petjem ter igranjem na 
kitaro, nam je prijazni župnik 
Nižjo s sestro Adelico po dome
ni dal na razpolago kuhinjo in 
jedlinico v župnišču, da smo si 
lahko skuhali kosilo. V nasle
dnjih dneh je bilo še veliko ra
dosti in veselja, posebno živah
no in napeto vzdušje pa je bilo

pri iskanju steklenice s čarob
no pijačo v gozdu nad kočo, ki 
jo  je čarovnik pokopal pod ve
liko gobo pred skoraj tristo leti. 
Poleg vsakodnevne maše smo 
več časa posvetili tudi pouč
nim razgovorom in poglab
ljanju verskega znanja, zlasti v 
žabniški cerkvi, ki nudi tudi 
malim obiskovalcem veliko za
nimivosti. Posebnost je bila tu
di pravljica za lahko noč, ki 
smo jo vsak večer poslušali ob 
medli luči in spremljavi na ki
taro. Zadnji večer smo si lahko 
privoščili pizzo, za kar se lepo 
zahvaljujemo domačemu žup
niku. Naslednji dan, ko smo na 
kosilu pogostili še starše, je 
bilo tako otrokom kot odraslim 
spremljevalcem žal, da so naši 
žabniški dnevi že pri koncu. Le
tos je bilo še posebno lepo in 
uspešno: vzdušje je bilo prav 
sproščeno in prijateljsko, tako 
da se bomo prihodnje poletje 
prav gotovo še za več dni spet 
našli v Žabnicah!

IZLET PO PRELEPI SLOVENIJI

PIKNIK GORIŠKIH 
UPOKOJENCEV

17. SOSKA REGATA

S KAJAKOM OD SOLKANA 
DO PODGORE

Slovenski goriški upokojen
ci so tudi letos priredili tradi
cionalni poletni piknik. Nava
dno je to enodnevni izlet v na
ravo, kjer se ljudje v družbi ne
koliko osvežijo in pozabijo na 
neznosno poletno vročino. To
krat smo se zaradi obilnega 
deževja odločili za ogled zelo 
zanimivega in bogatega Teh
ničnega muzeja Slovenije v 
gradu Bistra pri Vrhniki. Tam 
smo si z velikim zadovoljstvom 
ogledali razne oddelke s števil
nimi nadvse zanimivimi zbirka
mi razstavnih predmetov (lo
vsko, gozdarsko, tekstilno, 
kovaško ter zbirko prvih mode
lov koles, motociklov in avto
mobilov raznih znamk, med 
katerimi so tudi avtomobili, ki 
jih je prejel od raznih držav
nikov v dar predsednik Jugo
slavije maršal Tito). Medtem 
ko smo si to ogledovali, je zu
naj močno deževalo, tako da 
nam je bilo to še večji užitek. 
Nato se je vožnja nadaljevala 
v udobnem avtobusu skozi 
Unec in Cerknico. Prišli smo 
do naselja Dolnje jezero, kjer 
nam je domači strokovnjak 
razkazal in obrazložil na nekaj

metrov veliki maketi fenomen 
Cerkniškega jezera, ki so ga 
strokovnjaki že večkrat skuša
li rešiti, a vedno zaman. Nara
va je v tem primeru neukrotlji
va. Kosilo smo imeli v restavra
ciji Uršula v Cerknici, kjer je za 
dobro razpoloženje poskrbel 
domač harmonikar. Zaradi de
žja in poplavljenih ter spolzkih 
površin smo opustili ogled ne
katerih naravnih zanimivosti v 
krajinskem parku Rakov Ško
cjan. Ogledali pa smo si še do
bro ohranjen in starinsko o- 
premljen grad Snežnik. Neka
teri, ki so tega že videli, pa so 
si medtem ogledali "polharski 
muzej", ki je prav tako lokalna 
zanimivost. Na poti proti domu 
smo se še ustavili pri domačem 
čebelarju, ki nam je razložil raz
ne zanimivosti o čebelah in o 
pridobivanju medu. Tam so 
nam ponudili kakovosten med 
in zelo dobro medico (iz medu 
in žganja). Te dobrote smo si na
kupili tudi za domačo uporabo.

Vrnitev je potekala med pri
povedovanjem dovtipov in šal, 
tako da smo se v trenutku našli 
pred domom.

UDELEŽENEC

V nedeljo, 8. septembra, bo
do ljubitelji rečnega čolnarjenja 
spet prišli na svoj račun. Na spo
redu bo namreč že sedemnajstič 
zapored priljubljena netekmo- 
valna Soška regata, namenjena 
kajakašem, kanuistom in rafter- 
jem. Soški spust spada med ti
ste tradicionalne netekmovalne 
športno-rekreacijske prireditve, 
ki so s svojo sporočilnostjo ne
malo prispevale k vzpostavljanju 
dobrososedskih odnosov in kre
pitvi prijateljskih vezi ob meji. Te 
prireditve se ponavadi udeleži 
od 150 do 200 veslačev z obeh 
strani meje, kar zares ni malo.

Po dolgoletni navadi bosta 
soško prireditev tudi letos orga- 
niziraji zamejsko Kajakaško dru
štvo Šileč in pa KK Soške elek
trarne iz Solkana v sodelovanju 
z Združenjem slovenskih šport
nih društev v Italiji. Pokrovitelja 
prireditve pa sta občinski upra
vi Nove Gorice in Gorice.

Start dolge kolone živopisa- 
nih plovil je predviden ob 11. uri 
pri čolnarni solkanskega dru
štva, cilj pa bo pri ločniškem mo
stu v Podgori. Proga meri prib. 
8 km, težavnostna stopnja pa je 
minimalna (1 -2/3). Zaradi večjih
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ZANOVI glas: družina Vetrih 
50 evrov.

ZA MISIJONE: v spomin na 
pok. Cirilo Saksida pevke Ma
rijine družbe 260,00 E.

DRUŽINA ŠPACAPAN daruje 
v spomin na brata Marjana Špa
capana 250 evrov za Novi glas 
in 250 evrov za ŠZ Olympia.

del pri urejanju struge bo potek 
letošnjega spusta nekoliko spre
menjen v predelu med jezom pri 
Pevmi in malim mostom pri Pod
gori. Vsekakor bo šlo za neznat
ne spremembe. Na cilju oz. pri 
družabnem srečanju v Kultur
nem domu A.Paglavec v Podgo
ri, ki bo sledilo veslaškemu na
poru, bo vsak udeleženec prejel 
topel obrok in spominsko maji
co. Organizirane skupine z naj
manj 7 udeleženci pa bodo 
prejele pokale oz. plakete.

Na startu bo vsak prijavljen 
prejel kartonček, ki mu bo po 
regati služil kot prepustnica za 
ponoven prehod državne meje 
(za prevzem avtomobilov, ki so 
ostali na startu v Solkanu oz. za 
vrnitev domov slovenskih dr
žavljanov). Organizator opozar
ja, da se pri tem morajo ude
leženci poslužiti izključno mej
nega prehoda Solkan. Vpisnina 
znaša 7 evrov oz. 1500 tolarjev 
na osebo. Udeleženci regate 
morajo imeti nepotopljive čolne, 
na sebi pa nositi rešilne jopiče. 
Primerna je tudi raba zaščitne 

i čelade. Vsi nastopajoči vozijo na 
lastno odgovornost.
— —  VIP
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40 LET KAPELICE NA MATAJURJU

PRAZNIK GORE: SREČANJE 
SOSEDNJIH NARODOV
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Matajur, ali Velika baba, kot 
ga imenujejo domačini, je v 
nedeljo, 1. septembra, postal 
cilj mnogih Beneških Sloven
cev, planincev in prijateljev 
sožitja med slovenskim, ita
lijanskim in furlanskim naro
dom. Gorska skupnost Nadi- 
ških dolin je namreč priredila 
Praznik gore, ki je letos presto
pil častitljivi prag šestindvajse
te izvedbe. K pobudi je pristo
pila še kopica krajevnih usta
nov in društev (Občina Sovod- 
nje, Cedajska banka, planinska 
odseka CAI iz Čedada in Nadi- 
ških dolin, Pro loco Vartača in 
Planinska družina Benečije) in 
tako dokazala, da je praznik 
priljubljen in tudi pričakovan.

Praznik je tradicionalno sre
čanje beneških ljudi prvo ne
deljo v septembru, letos pa je 
bil še posebno slovesen: že šti
rideset let stoji na vrhu Mataju
rja kapelica, posvečena O d
rešeniku. Med glavnimi po
budniki gradnje je bil pokojni 
msgr. Paskval Gujon, katerega 
so se spomnili pri slavnostni sv. 
maši, ki so jo  na vrhu Mataju
rja darovali beneški duhovniki 
Božo Zuanella, Marino Qualiz- 
za, Azeglio Romanin in Mario 
Qualizza. Svete daritve se je po 
ocenah organizatorjev udele
žilo vsaj sto petdeset ljudi, slo

venska pesem in beseda (sled
njo sta dopolnjevali še ita li
janščina in furlanščina) je do
nela daleč v dolino in začutiti 
je bilo veliko povezanost ter 
hvaležnost velikim Čederma
cem in globoko navezanost na 
domačo zemljo.

V dopoldanskih urah pa je 
bil še posvet o vzdrževanju pla
ninskih poti v Nadiških doli
nah. V koči Pelizzo na Mataju
rju so se zbrala vsa društva lju
biteljev planin in narave, da bi 
ob prisotnosti krajevnih poli
tikov začrtali smernice skupne
ga sodelovanja, predvsem v 
smeri vzdrževanja planinskih 
in gorskih poti. Urejen teritorij

bi seveda okrepil turistično po
nudbo v Benečiji in tako odprl 
vrata v sektor, ki je bil do da
nes zaradi političnih in drugih 
razvojnih prioritet bolj malo 
izkoriščen.

Praznični popoldan je za
ključil nastop pevskih in glas
benih skupin, na katerem sta 
sodelovala tudi združeni zbor 
Nadiških dolin in godbeno dru
štvo Viktor Parma iz Trebč. Na
stop je bil sicer pri koči Peliz
zo, skozi ves dan pa so ljudje 
in godbeniki pešačili do koče 
Planinske družine Benečije, 
kjer je bilo praznično vzdušje 
res doma.
— — MR

GLOSA JURIJ PALJK

"Vsi smo enaki!" je  ena ti
stih puhlic in strašanskih nere
snic, s katero si ponavadi pol
nijo usta lenuhi, ko zagovarjajo 
svojo nedelavnost, ki jo  seve
da v javnosti prikazujejo kot na
porno in duhomorno delo. Po
navadi še dodajajo: "Vsi dela
mo, vsi smo ujeti v čas, vsi smo 
enaki!" Če so tiste vrste "tiči", 
ki v pogovoru radi vse tako 
obrnejo, da potem izpade ja  
tako, da so oni najbolj obre
menjeni z delom, vaši bližnji, 
se jih  lahko rešite le tako, da 
jim  rečete vedno: "Ja,ja!", se 
obrnete in greste svojo pot ter 
j ih  pustite v prepričanju, da 
največ delajo, da so zares 
najbolj obremenjeni, da imajo 
najnižje plače na svetu in še kaj 
bi lahko našteli.

Pa vendar vemo, da to ni 
res, da je  to mnenje: "Vsi smo 
enaki!" preprosta laž, s katero 
si nekateri skušajo dopoveda
ti, da so enaki drugim, ko pa je  
očitno, da niso. Ni namreč res, 
da vsi v naši družbi delamo 
enako, da smo vsi tudi po u- 
činku enaki, preprosto ni res, 
da smo enaki.

Naša družba sloni na različ
nosti, naša družba je  tipična 
družba, ki vsaj v svojem temelj
nem načelu nagrajuje tistega, 
ki več naredi, k i je  bolj učinko
vit, uspešen. Seveda se to ne 
dogaja vedno, ker je  pač naša, 
zahodna družba tudi tipična 
družba, v kateri je  polno krivic 
in neenakosti, predvsem pa 
različnosti tako na gospodar
skem kot socialnem in kultur
nem področju, če o drugih pod
ročjih ne rečemo nobene.

Nekateri delajo več kot dru
gi, neka teri sploh nič ne delajo, 
a znajo to svoje nedelo in le
nobo prikazati kot strašno na
porno delo, kot zavzetost, ki j i  
ni enake, nekaterim uspeva iz

O ENAKOSTI
svojega dela narediti smisel živ
ljenja, tretjim uspe tisto, česar 
si na tihem vsi želimo: pripra
vijo si tako življenje, ki bi jim  
ga zavidal vsakdo, ki zares dela 
kot garač in zato zvečer utru
jen prihaja domov. Take vrste 
ljudje znajo, za nekatere tudi 
rečemo, da so rojeni v srajčki, 
ponavadi tudi, da so srečni in 
na tihem, a čisto na tihem jim  
vsi, ki smo preobremenjeni, 
zavidamo. To so tisti umetniki 
življenja ali pa čarovniki, kakor 
jih  pač hočete imenovati, "ki 
delajo vse samo zato, da ne bi 
delali", kot je  nekoč slikovito 
rekel moj brat Marijan o ne
kom, ki ga tudi sam poznam. 
Pa v bratovem glasu ni bilo no
bene zajedljivosti in ne zavisti, 
ampak tiho občudovanje in 
spoštovanje do znanca, ki "mu 
gre dobro, a nihče ne ve, kaj 
pravzaprav dela, če pa že kaj 
dela, potem gotovo to ni no
beno naporno delo!"

Enakosti zares ni, odkar je  
človek postal človek, odkar je  
človek prvič pokopal svojega 
sogovornika in tako sam postal 
človek. Antropologi, znanstve
niki, k i proučujejo človeka kot 
člena narave, namreč pravijo, 
da je človek iz pradavnega, člo
veku podobnega bitja postal 
zares človek šele takrat, ko je  
začel pokopavati svoje bližnje. 
In že prvi grobovi si niso bili 
enaki, saj se na vsakem našem 
pokopališču še danes lepo vidi 
neenakost med ljudmi...

Že res, da človek od vedno 
stremi k enakosti, k neki enako
pravnosti, ki pa vedno ostaja 
bolj papirnata kot pa stvarna, 
že res, da bi človek rad bil enak 
drugemu ali vsaj podoben, a 
enakosti ni. Tudi zato je  brez

predmetno vsako govorjenje, 
kako smo si enaki, saj je  zares 
potrebno zelo malo čuta za 
opazovanje, da okrog sebe vidi
mo, kako smo si vsi zelo različ
ni in zato neenaki, ne pa enaki!

Prav imajo torej tisti šaljivci, 
ki so skovali geslo, da "smo si
cer res vsi enaki, a da so tudi 
vedno nekateri bolj enaki od 
drugih!"

Pa je  tudi v naši zamejski 
skupnosti prisotna ta pritlehna 
miselnost o tem, kako smo vsi 
enaki, kako vsi enaki (ne)zgledno 
skrbimo za življenje naše naro
dne skupnosti, kako smo zato, 
ker smo seveda vsi enaki, vsi 
tudi zaslužni in seveda tudi, če 
je  včasih že potrebno najti kriv
ca, tudi vsi krivi za tako stanje, 
kakršno pač v naših vrstah je.

Pa vemo, da ni tako, saj se 
tudi v naših vrstah držimo na
čela, "da medalja in krogla sko
raj vedno zgrešita prave prsi", 
in tudi zlatega pravila, da je  
"treba krivdo za neko stanje 
tako razširiti, da smo vsi krivi 
in zato nihče ni kriv!"

Stara dobra načela, ki so jih  
v javnem življenju prvi uzako
njevali prav stari Rimljani, od 
katerih smo se veliko slabega 
naučili. Da, slabega. Dobrega 
bi se seveda tudi lahko, a se 
nismo, smo se raje slabega, ker 
se pač tega veliko lažje. Dobre 
stvari običajno zahtevajo na
por, slabe največkrat ne.

In tudi v naših vrstah, v vr
stah tistih, ki pišemo, smo taki, 
ki odločno preveč pišemo in 
nam prijatelji ter seveda tisti, 
ki to niso, sami pa pišejo zelo 
malo, ali pa sploh ne pišejo, a 
zato vedo, kako se mora pisa
ti, vedo povedati to, kar sicer 
že sam i vemo, da namreč

pišemo odločno preveč! Pona
vadi vedo na račun tega, da 
nekateri pišemo preveč, pove
dati največ tisti, ki ne pišejo, 
ali pa pišejo zelo malo, a zato 
odlično vedo, kako bi se mora
lo pisati, ne nazadnje tudi to, 
kako bi sami pisali, če bi seve
da imeli čas. A časa ti vseved- 
neži nimajo, če pa ga že imajo, 
ga imajo premalo, gotovo ga ni
majo, da b i sami za nas kaj na
pisali, da ne bi bilo potrebno 
nam pisati predolgih člankov.

Še ena diskvalifikacija ča
snikarja je, ki sicer diši prav po 
čisti, zgoščeni, naravnost zele
ni zavisti, ki pri nas raste bolje 
kot sedaj gobe po dežju na Go
renjskem. Ponavadi se reče za 
tistega, ki dosti piše, da ni do
ber, ker da preveč piše. Ko se 
zve, da nekdo, ki veliko napiše, 
hitro piše, se doda še, da je  
slab zato, ker hitro piše. To se 
seveda govori zato, da se skuša 
doseči znano pravilo, po kate
rem "smo vsi enaki, ker vsi ena
ko dobro in enako delamo".

A to seveda ni res.
Kot seveda ni res, da tisti, 

ki piše počasi, piše bolje in se
veda ne, da tisti, ki piše kratke 
zapise, piše odlične stvari.

In so zato razni "vsevedi 
počasneti"prava mora glavnih 
in odgovornih urednikov vseh 
časopisov, ki si seveda tudi niso 
enaki...

Bilo b i zato o tej enakosti 
dovolj, ker vemo, da je  ni.

Z veseljem bomo zato ob 
koncu tud i zapisali, da smo 
srečni, ker je  ni. Če bi b ili zares 
vsi enaki, bi bil vse en sam in 
seveda enak dolgčas, in tudi 
tistih, ki so bolj enaki od dru
gih seveda ne bi bilo, kar bi bilo 
seveda spet narobe. Prav ti 
običajno najraje govorijo  o 
enakosti.

DELO "ZA DOMA"
PETER SZABO

Zjutraj se nisem obril, ker se 
mi ni dalo in ker sem ugotovil, 
da v bistvu ne bom imel oprav
ka s pomembnimi strankami in 
bom delal kar doma. Kot sko
raj vedno. Moj poklic je  preva
janje, kar pomeni, da večinoma 
sedim za računalnikom.

Šele zvečer sem stopil iz hi
še, da bi kupil kruh in mleko, in 
sem videl svojega poslovnega 
partnerja, ko se je  čez cesto od
pravljal domov. Ta direktor po
membnega podjetja za raziska
ve javnega mnenja je  bil prav ta
ko neurejen kot jaz: v kratkih 
hlačah in poletnih sandalih.

Pred kra tki m sem po dolgem 
času znova srečal starega znan
ca, ki je  medtem postal svetova
lec ali sekretar na ministrstvu.
V kravati in suknjiču se je  potil 
po avgustovskem centru Ljub
ljane in se važil, kako pomemb
no službo ima in kako visoko se 
je  že pririnil itd. "Kaj pa ti? Še 
vedno tisto neko prevajanje?" 
Malo je manjkalo, da bi me vpra
šal, ali se od tega sploh da žive
ti. Seveda: on je  pomemben člo
vek na ministrstvu, jaz pa neke 
vrste moderen služabnik, ki po
maga pomembnim ljudem se 
pogovarjati o pomembnih za
devah. laz pa sem se pri sebi le 
smejal, ker sem videl nekaj stva
ri, ki jih  on ni mogel dojeti.

jaz se po Ljubljani sprehajam 
v poletni srajci in bermudah, on 
pa se mora povsod pojavljati v 
kravati in suknjiču, ker nikoli ne 
ve, koga bi lahko kje srečal. Po
leg tega mora vsak dan ob o- 
smih biti v službi, od koder lah
ko gre šele ob določeni uri. Jaz 
si lahko, recimo, v četrtek rečem, 
da mi možgani ne delujejo, in 
grem na kolo. Seveda bom to 
moral morda plačati s tem, da

mi bo treba delati ob koncu te
dna, vendar sem še vedno bolj 
svoboden. Razlika je  med tradi
cionalno službo in novimi oblika
mi dela.

Delo na daljavo postaja ved
no bolj razširjena stvarnost. Ne
koč smo morali prevajalci po be
sedila večinoma k naročniku. 
Nato so prišli faksi, sedaj pa še 
elektronska pošta. Čepimo do
ma in delamo. Posledice takšne
ga dela, ko človek več ne razliku
je najbolje med kopalnico, spal
nico, kuhinjo in delovno sobo, 
pa se ne kažejo le v načinu obla
čenja in osebni urejenosti. Do
datno dejstvo je  še, da večine 
svojih strank ne poznam. Ne 
vem, kako izgledajo. Poznam jih  
morda po glasu, vendar se oseb
no nismo še nikoli srečali.

Človek tako začne živeti v vir
tualnem svetu lastnega stanova
nja, ko dnevno stopa v stik z 
množico ljudi, za katere sploh ne 
ve, ali imajo lase ali ne, kaj šele, 
kakšne barve oči imajo.

No, seveda obstajajo pred
nosti takšnega dela, glede osta
lih, manj lepih plati te velikokrat 
bolj namišljene kot resnične svo
bode pa sem se odločil, da jih  
bom postopoma reševal. Najprej 
sem iz omar pometal ponošene 
obleke, tiste "za doma". Sedaj 
tudi doma sedim urejen, oble
čen in "nališpan". Da si pač oh
ranim neko dostojanstvo.

Prav ko sem začel pisati ta 
prispevek, me je  po telefonu po
klicala stranka, s katero dobro 
sodelujeva, in glej, kot če bi ve
deli, o čem pišem, sem v petek 
povabljen na izlet z barko, da se 
pač to veliko podjetje in zunanji 
sodelavci tudi osebno spoznajo.

Fant na ministrstvu pa naj se 
kar še naprej ima za pomemb
nega, če ga to veseli...

so zares 
nebesa bližja! Svete 

Višarje.
Odkrijte čarobni svet, 
kjer se narava in duh 

stapljata v čudovito doživetje. — J j 

Spoznajte, kako enostavno ■ 

je priti semkaj, dovolj je stopiti 
v kabino žičnice.

NOVA ŽIČNICA V ŽABNICAH (CAMP0R0SS0)
Ob d r žavn i  ces t i

Vsak dan od 22. junija  do 15. septembra  
Urnik:
Delavniki 9.00 - 12.15 • Prazniki 8.30 -18.15  
Sobote in nedelje 1.-2., 8.-9., 15.-1G. junij 

21.-22., 28.-29. september 
5.-6. oktober

JUBILEJNA CERKE?
ROMARSKO SVETIŠČE SVETE VISARJE
Urnik Svetih Maš:
Delavniki 11.00- 12.00
Nedelje in prazniki 9.15- 10.00 - 11.00 erg- 

fa ' 12.00-15.00

PROMOTUR

'  ZA INFORMACIJE POKLIČITE: TEL./FAX 0 4 2 8  6 5 3 9 1 5

JE, KAK JE
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FAR MAC EVT SKO D R U Ž B O  LEK BO PREVZEL ŠVICARSKI  KON CER N NA O B M O Č J U  NOV E GO RICE

SE VEDNO AKTUALEN SPOR 
V PIRANSKEM ZALIVU

V OSNOVNIH ŠOLAH NAD 
2.600 UČENCEV

MARJAN DROBEZ

Slovenci, zlasti starši šolo
obveznih otrok, so se v začet
ku tega tedna najbolj ukvarjali 
s stanjem in težavami v šolstvu 
ob začetku novega šolskega le
ta, politika pa se sooča z nekaj 
temeljnimi vprašanji, ki zahte
vajo hitre in nujne rešitve oz. 
stališča. Spor med Slovenijo in 
Hrvaško glede razmejitve, po
sebej na morju v Piranskem za
livu, je dosegel stopnjo in obli
ke, ki jih vladi obeh držav ko- 
oiaj še obvladujeta. Najbolj bo
jeviti so ribiči iz Buj oz. hrvaške 
Istre, ki so Sloveniji postavili 
ultimat: ali bo pristala na zah
tevo Zagreba, da o morski meji 
v Piranskem zalivu odloči Med
narodno arbitražno sodišče, ali 
pa bodo Sloveniji napovedali 
vojno. Slovenski premier dr. 
Janez Drnovšek je opozoril, da 
odnosi med državama še nikoli 
doslej v njuni enajstletni zgo
dovini niso bili tako slabi, kot 
so sedaj, napetosti in strasti pa 
bosta poskušala on in predsed
nik hrvaške vlade Ivica Račan 
umiriti. Morda bosta s pogovo
ri in političnimi posegi ustvarila 
ozračje, ki bo omogočilo na
daljevanje pogajanj o meji 
med državama. Toda že zdaj je 
očitno, da se državi razhajata 
pri vprašanju, kaj bi bil pred
met razsodišča (arbitraže). Na 
Hrvaškem se zavzemajo zgolj za 
arbitražo o meji v Piranskem 
zalivu, v Sloveniji pa odločno 
poudarjajo, da bi moralo arbi
tražno sodišče razsoditi o celot
ni meji med državama, torej 
tudi o kopenskem delu.

Spor o meji v Piranskem zali
vu se širi in povečuje napetost 
med državama v občutljivih raz
merah, ki jih je po mnenju pred
sednika SDS Janeza Janše po

trebno preučiti in upoštevati. 
Slovenija je v obdobju pričako
vanja, da bo kmalu, najpozne
je v naslednjih treh mesecih, 
prejela vabili za vstop v EU in 
zvezo NATO. Janša je slovensko 
politiko in javnost opozoril, da 
tisti krogi, ki so zanetili mejni 
spor med državama in ga še na
prej vztrajno širijo in spodbuja
jo, očitno hočejo ovirati, če mo
goče pa celo preprečiti, nada
ljevanje in zaključek pogajanj 
za vključitev Slovenije v ome
njeni evro-atlantski povezavi.

Javno mnenje v Sloveniji 
podpira politiko in usmeritev 
vlade pri soočanju s EJrvaško. 
Vendar pa se pojavljajo tudi 
kritike, da je vladna politika 
premalo odločna in da na po
teze Zagreba ne reagira učin
kovito. Pri slovenski konferen
ci Svetovnega slovenskega kon
gresa je bil ustanovljen Odbor 
za zaščito slovenskih državlja
nov pred tujo državo. Vodi ga 
akademik Dane Zajc. Najbolj 
aktualen je primer Joška Jora
sa, ki ne priznava pristojnosti 
in oblasti Hrvaške nad vasjo 
Mlini, ki leži na spornem mej
nem območju ob reki Drago
nji. Zaradi nasprotovanja Hr
vaški je bil obsojen na trideset 
dni zapora in kazen pretaja v 
zaporu v Pulju. Omenjeni Od
bor meni, "da Jorasova hiša 
stoji neizpodbitno na sloven
skem ozemlju zaradi česar je 
hrvaška policija z njegovo are
tacijo, dejansko kršila ozeme
ljsko nedotakljivost Slovenije. 
Sloje torej za ugrabitev sloven
skega državljana." Člani odbo
ra, to so predvsem akademiki 
in pisatelji, pa tudi častni pred
sednik SDS Jože Pučnik, so pod
pisali peticijo, v kateri od slo
venske vlade zahtevajo, "naj se 
bolj odločno in brezpogojno

zavzame za takojšnjo izpusti
tev slovenskega državljana iz 
hrvaškega zapora."

V soboto, 31. avgusta, so 
člani odbora in nekaj njihovih 
somišljenikov z avtobusom kre
nili na Jorasovo domačijo, kjer 
so nameravali nadaljevati pod
pisovanje peticije v njegovo 
korist in zaščito. Toda hrvaški 
obmejni organi so na prehodu 
Sečovlje zavrnili udeležence z 
utemeljitvijo, da prestop meje 
ni priporočljiv iz varnosntih 
razlogov. Ob tem pa so hrvaški 
policisti zastražili Jorasovo hi
šo in njeno okolico, češ da mo
rajo preprečiti neprijavljen shod. 
Namesto pri njegovi hiši je bil 
shod na mostu čez Dragonjo, 
na slovenski strani meje.

"ČE KMET PRODA VSE 
NJIVE, POSTANE DNINAR"

V slovenski javnosti zelo od
meva in vzbuja različna mne
nja nameravani t.i. prijateljski 
prevzem farmacevtske indu
strije LEK v Ljubljani, z njenimi 
tovarnami oz. obrati v raznih 
evropskih državah. Prevzel naj 
bi ga švicarski koncern Novar- 
tis, svetovni gigant v farma
cevtski industriji. Prvi mož 
LEKA Metod Dragonja javnost 
prepričuje, da bo to veliko in 
uspešno slovensko podjetje 
tudi po morebitnem prevzemu 
ohranilo svojo avtonomijo, sa
mostojnost na trgih, blagovno 
znamko, svoj razvojni oddelek 
in število zaposlenih. Kljub 
omenjenim in drugim zagoto
vilom pa nekateri vplivni stro
kovnjaki izražajo pomisleke in 
pridržke, češ da bo Slovenija iz
gubila eno svojih najboljših 
podjetij, kar bo v škodo narod
nemu gospodarstvu. Odgovar
jajo jim  zagovorniki globaliza
cije z dokazovanjem, da se mo
ra Slovenija odpreti tujemu

kapitalu in omogočiti povezo
vanje gospodarstva, na kar o- 
pozarja tudi EU. Med najve
čjim i nasprotniki takega poj
movanja globalizacije je prof. 
dr. Jože Mencinger, rektor ljub
ljanske univerze in predstojnik 
ekonomskega inštituta pravne 
fakultete. Javna občila v teh 
dneh citirajo njegova opozori
la, da ni treba prodati najbolj
ših podjetij, t.i. paradnih konj 
slovenskega gospodarstva. 
Svoje mnenje je povzel v misli, 
"da kmet, če proda vse njive, 
postane dninar."

V kroniki dogodkov v Slove
niji v preteklih dneh poročamo 
tudi, da je ljubljanski škof in 
slovenski metropolit dr. Franc 
Rode ob začetku novega šol
skega leta (v ponedeljek, 2. 
septembra), javnosti napisal pi
smo, v katerem razmišlja o 
oblikovanju šole, "ki mladi rod 
pripravlja na prevzem odgovor
nosti v prihodnjih letih." Ob 
tem navaja pridržke in kritike 
Katoliške cerkve o sedanji šoli, 
"ki ima negativno stališče do 
vere in Cerkve. Predvsem je 
šola alergična na krščanstvo, ki 
ga liberalna ideologija povsem 
odklanja. Tako mladina v šoli 
ne izve veliko o Jezusu Kristu
su in o vplivu krščanstva na 
evropske narode, čeprav je to 
bistveno določalo in še določa 
podobo evropskega človeka, 
ko ga postavlja kot odgovorno 
bitje pred osebnega Boga." Dr. 
Franc Rode je v svojem pismu, 
ki ga je slovenski katoliški ted
nik Družina objavil 1. septem
bra, tudi zapisal, "da se strinja 
s tistim, kar je pred kratkim iz
javil dr. Anton Stres, da tako ne
gativnega stališča do vere, kot 
ga ima slovenska šola, v demo
kratični Evropi preprosto ni."

Devet osnovnih šol na ob
močju Nove Gorice v tem šol
skem letu obiskuje skupaj 2.641 
učencev, kar je sicer tudi v me
rilu države precejšnje število, 
toda jih je nad sto manj kot v 
prejšnjem letu. Upadanje šte
vila učencev in tudi dijakov sred
njih šol je predvsem posledica 
premajhne rodnosti, kar je si
cer največji demografski prob
lem v Sloveniji. Pred začetkom 
novega šolskega leta v pone
deljek, 2. t.m., je stanje v os
novnem šolstvu na novinarski 
konferenci razčlenil župan Čr
tom ir Špacapan. Poudaril je, 
da je mestna občina med šol
skimi počitnicami vložila preko

150 milijonov tolarjev za večja 
ali manjša popravila šolskih 
poslopij, tako da bo pouk lah
ko potekal nemoteno oz. na po
trebni ravni.

Srednje šole, to je gimna
zijo, poklicno in srednje stro
kovno zdravstveno šolo, srednje 
ekonomsko in trgovsko šolo 
ter tehniški šolski center v Novi 
Gorici v novem šolskem letu 
obiskuje okrog 3.500 dijakov, 
ki so prišli iz vse Primorske. 
Najhitrejši vzpon pa dosega 
Glasbena šola, v katero se je 
vpisalo 700 učencev, a se ta 
šola sooča z velikimi prostor
skimi težavami.

V KANALU OB SOCI

TRIINDVAJSETI KOGOJEVI 
DNEVI

V Kanalu ob Soči so na odpr
tem prostoru, imenovanem 
Kontrada, v petek, 30. avgusta, 
zvečer odprli letošnjo izvedbo 
Mednarodnega festivala so-

ZE TRETJE LETO ZAPORED SE OBETA ZELO DOBER PRIDELEK GROZDJA

SE VELIKE ZALOGE VINA 
IZ PREJŠNJIH LET

Na Primorskem se je trgatev 
grozdja uradno začela v tem 
tednu, čeprav so vinogradniki 
v Vipavski dolini in v Goriških 
Brdih manjše količine grozdja 
potrgali že pred dnevi in ga zdaj 
vinski kleti v Vipavi in na Do
brovem v Goriških Brdih prede
lujeta v mošt. V obeh velikih pre
delovalnih kleteh bodo od vino
gradnikov letos odkupili skupaj 
okrog 23 milijonov kilogramov 
grozdja različnih sort. Nekate
ra vinogradniška območja v Slo
veniji, med njimi je bil tudi Kras, 
so letos prizadele suša, toča, 
burja ali druge naravne nesre
če, pa tudi bolezni, kot je pero- 
nospora. Zato bo pridelek pač 
različen, toda vzeto v celoti, se 
v Sloveniji tudi letos, že tretje 
leto zapored, obeta zelo dober 
pridelek grozdja. Direktor Po
slovne skupnosti za vinograd
ništvo in vinarstvo Slovenije Ja
nez Vrečer napoveduje, naj bi 
letos v kleteh, večjih in manjših, 
prevzeli za predelavo okrog
51.000 ton grozdja. Pridelek bo 
sicer večji, saj naj bi se iz groz
dja v sode nateklo okrog 90 
milijonov litrov vina, toda ga ne

bo moč vsega prevzeti, ker ima
jo v slovenskih kleteh še precej- 

j šnje zaloge vina iz prejšnjih let. 
Kljub naraščanju izvoza v tuji
no omenjene zaloge znašajo

skoraj 35 milijonov litrov vina.
Na kmetijsko-živilskem sej

mu v Gornji Radgoni so menili, 
da je slovenska kmetijska poli
tika v zadnjih letih zanemarila 
vinogradništvo in vinarstvo, 
zaradi česar sta ti panogi oz. de
javnosti v najhujši krizi doslej. 
Zaskrbljujejo zaloge vina, ki jih 
ne morejo prodati, upadanje 
domače rabe te pijače, uvoz vin 
iz tujine, ki povečuje konkuren

co, pa velik delež t.i. sivega trga. 
Medtem ko se obseg javne pro
daje na slovenskem trgu kljub 
večjemu številu ponudnikov 
zmanjšuje, pa se omenjeni sivi 
trg povečuje. Čedalje več je pri
delovalcev, ki svoj nikjer prijav
ljeni pridelek ponujajo v nestek- 
leničeni obliki (t.i. rinfuzni pro
daji) na vse mogoče načine: od 
vrat do vrat, prek prijateljskih 
oz. družinskih zvez in podob
no. Tudi zaradi tega se v gostin
skih obratih in restavracijah po
večuje prodaja odprtega vina.

Na neurejene razmere kaže
jo še druge ugotovitve, ki so na
nje opozorili na omenjenem 
kmetijsko-živilskem sejmu v 
Gornji Radgoni. V Sloveniji je 
okrog 50.000 vinogradnikov, v 
registrih, ki jih vodijo v uprav
nih enotah na posameznih ob
močjih (to so organi državne up
rave) pa jih je vpisanih samo 
približno 21.000, ki imajo v la
sti 15.000 hektarov vinogradov. 
Če je v Sloveniji ugotovljeno bli
zu 25.000 hektarov vinogradov, 
je torej registrirane pridelave 
grozdja manj kot dve tretjini.

■ M.

NOVA KOBARIŠKA  
KNJIŽNICA

V četrtek, 27. junija, so v 
Kobaridu odprli novo knjižni
co. Slovesnosti so se udeležili 
tudi predsednik Društva slo
venskih pisateljev iz Ljubljane 
g. Tone Prešak ter drugi ugle
dni gostje, največ pa je bilo na 
otvoritvi domačinov.

Nova knjižnica je sodobno 
urejena in ima otroški, mladin
ski ter odrasli oddelek. Torej 
je družabno in informacijsko 
središče v Kobaridu.

Imajo računalniško obdela
vo izposoje, veliko računal
nikov ter raznih revij za branje. 
Možno je tudi poslušati gla
sbo in predvajati filme.

Knjižnica ima 296 nr’ pro
stora in pomeni za naše kraje 
veliko pridobitev, a k

RAZSTAVA V STOLPU 
NA VRATIH V ŠTANJELU

V razstavišču Stolp na vra
tih gradu v Štanjelu so v petek, 
30. avgusta, odprli novo raz
stavo, tokrat slik in drugih del 
iz naravnih materialov. Izdela
la jih je amaterska umetnica 
Britta Hoschele iz Kobdilja pri 
Štanjelu. V vabilu za obisk raz
stave je o svojem pogledu na 
umetnost zapisala tudi nasle
dnje: "Na sprehodih v naravo 
lahko odkriješ predmete, ki 
predstavljajo umetnost, umet
nost narave. Korenina ali veja,

ki jo je obdelalo morje in na
plavilo na peščeno plažo, br
šljan, ki se ovija okrog mogoč
nega kraškega hrasta. Za pri
kaz te lepote potrebuješ le plat
no in oljnate barve."

Razstava del Britte Hosche
le, ki se je rodila v Stuttgartu, 
in se je leta 1990 preselila v 
Kobdilj na Krasu, bo odprta do 
16. oktobra 2002. m .

ZAKLJUČNI KONCERT 
V GRADU RIHEMBERK

V gradu Rihemberk nad Bra
nikom v Vipavski dolini je bil v 
soboto, 31. avgusta, zaključni 
koncert v okviru kulturnih pri
reditev v letu 2002. Nastopila 
sta mednarodno ugledna gla
sbenika, Črtomir Šiškovič z vio
lino in Simona Mallozzi na har
fo. Šiškovič je kot koncertni moj
ster služboval tudi v orkestru 
Tržaškega opernega gledališča 
Giuseppe Verdi in kot solist 
nastopal s številnimi evropski
mi orkestri. Leta 2001 je kot 
član kvarteta Tartini prejel na
grado iz Prešernovega sklada. 
Simona Mallozzi pa se je po 
končanem študiju na konserva
toriju A. Boilo v rojstnem me
stu Parmi posvetila solističnemu 
in komornemu koncertiranju.

Glasbenika sta svoj koncert 
poklonila obnovi gradu, ki jo 
prizadevno in z veliko požrtvo
valnostjo vodi arhitekt Aleš Vi
dič iz Nove Gorice. M.
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dobne glasbe, ki 
je poimenovan 
po skladatel ju 
Mariju Kogoju. 
To je edina prire
ditev v Sloveniji, 
na kateri up ri
zarjajo in oce
n ju je jo  resno 
glasbo domačih 
in tujih avtorjev. 
Festival sodob
ne glasbe prire
jajo že triindvaj
set let zapored, 
na dosedanjih 
izvedbah pa so 
predstavili sku
paj okrog 200 

glasbenih novitet, od katerih 
jih mnogo predvajajo na kon
certnih odrih po svetu, tako 
tudi v Italiji.

Letošnji Festival oziroma 
Kogojeve dneve je otvorila slo
venska ministrica za kulturo 
Andreja Rihter. Nato so odprli 
razstavo del slikarja Štefana 
Planinca iz Ljubljane, zatem pa 
je bil v župnijski cerkvi Svete 
Marije Vnebovzete koncert ev
ropsko znanega komornega 
orkestra iz Padove, ki mu je di
rigiral Anton Nanut. Sodelovali 
so tenorist Branko Robinšak, 
Boštjan Lipovšek z rogom ter s 
svojimi skladbami Igor Štuhec, 
Marjan Gabrijelčič, Žiga Stanič 
in Benjamin Britten. Festival se 
bo nadaljeval 6. septembra s 
prikazom poezij pesnika Cirila 
Zlobca. Večer, namenjen temu 
pesniku, se bo začel ob 20.30 
v Gotski hiši, pesmi Cirila Zlob
ca pa bo recitiral gledališki igra
lec Polde Bibič. Gianluca Pinto 
bo na kitaro izvajal avtorsko gla
sbo na poezijo Čirila Zlobca.

Mednarodni festival sodob
ne glasbe, Kogojevi dnevi, bo 
trajal do 28. oktobra. Koncerti 
in druge glasbene oz. umetni
ške prireditve bodo potekali v 
Kanalu ob Soči, Desklah, Ljub
ljani, na Reki na Hrvaškem, v 
dvorcu Zemono pri Vipavi, v 
Trstu in v Novi Gorici. Kar za
deva Trst bo koncert v tamkaj
šnji Evangeličanski cerkvi, v 
četrtek, 10. oktobra, ob 20.30. 
Predvajali bodo skladbe raznih 
avtorjev, tudi Marija Kogoja, 
ker bo letos 110-letnica njego
vega rojstva.
— ——  M.
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ITALIJANSKO PRAVO NELJUBA JESENSKA PRESENEČENJA

RAZPOLAGANJE 
S KMETIJSKIMI 

NEPREMIČNINAMI

PODRAŽITVE SO PRED VRATI!

DAM JAN HLEDE

Zakon št. 228/01, ki je prav
no preuredil področje kmetij
stva, je vstopil v veljavo 30. ju 
nija 2001. O njem smo takrat 
obširno pisali. Med raznimi dru
gim i novostmi smo omenili 
tudi spremembe, ki jih je ta za
kon uvedel na področje obsto
ječih omejitev pri razpolaganju 
s kmetijskimi nepremičninami, 
ki so bile kupljene v sklopu pred
videnih davčnih olajšav.

Pred zakonom št. 228 je ča
sovni rok, v katerem kmetijski 
podjetnik, ki je kupil kmetijsko 
nepremičnino s predvidenimi 
davčnimi olajšavami (registrski 
in hipotekarni davek v fiksni 
meri in katastrski davek v eno
odstotni davčni meri), ni smel 
te nepremičnine prodati ali 
prenehati s kmetijsko dejavno
stjo, trajal deset let, tedaj pa 
je bil znižan na pet let. Prav 
tako je bil takrat na pet let zni
žan rok za predčasno porav
navo kmetijskega olajšanega 
posojila. Zakon je z ozirom na 
omenjeno omejitev razpola
ganja uvedel tudi dve specifič
ni izjemi, ki sta sledeči: 1) pre
poved ne velja v primeru pro
daje ali najema, ki sta name
njena zakoncu, sorodnikom do 
tretje stopnje ali svakom do dru
ge stopnje, ki tudi sami izva
jajo kmetijsko dejavnost, kakr
šno definira novi člen 2135 ci
vilnega zakonika; 2) prepoved 
ne velja v primeru prodaje, do 
katere pride v sklopu izvajanja 
evropskih, državnih ali dežel
nih projektov, ki so namenjeni 
uvajanju mladih v kmetijstvo 
ali spodbujanju predčasne

upokojitve na tem področju.
Dalje je bilo predvideno, da 

se je omejitev tridesetletne 
nedeljivosti, ki jo  predvideva 
zakon št. 817/71 za zemljišča, 
ki so bila kupljena s kreditnimi 
državnimi olajšavami, znižala 
na petnajst let.

Z ozirom na prvo omenje
no spremembo - petletna ome
jitev za razpolaganje kmetij
skih nepremičnin, ki jih je kme
tijski podjetnik kupil s koriste
njem davčnih olajšav-je opera
terjem povzročila precej pre
glavic prehodna določba, ki je 
predvidevala, da velja omenje
na zakonska novost - znižanje 
obdobja omejitve razpolaga
nja - "tudi za nakupe, ki so bili 
izvedeni najmanj pet let pred 
vstopom v veljavo tega zako
na." Iz te določbe je jasno sle
dilo, da je bila za nepremični
no, ki je bila kupljena npr. leta 
1994, prodaja prosta takoj po
30. juniju 2001, ko je novi za
kon stopil v veljavo. Kaj pa ne
premičnine, ki so bile kupljene 
v petih letih pred novim zako
nom? Velja tudi zanje novo ob
dobje petih let ali ostanejo ve
zane še zmeraj za "starih" de
set let? Različni davčni uradi so 
zakon različno tolmačili in uve
ljavile so se različne prakse, 
pretežno bolj restriktivno us
merjene. Stvar je še zmeraj ne
razčiščena, kot dokazuje Urad 
za prihodke iz dežele Veneto, 
ki je pred kratkim uvedel ugod
nejšo interpretacijo, po kateri 
velja nova petletna omejitev 
tudi za nakupe, ki so bili izve
deni v petih letih, preden je 
vstopil v veljavo novi zakon.

MARA PETAROS

V zadnjih dneh se zelo veli
ko govori o podražitvah, ki so 
ali pa bodo v bližnji bodočno
sti prizadele italijanske potro
šnike. Zavod ISTAT, ki je zadol
žen za ugotavljanje stopnje in
flacije, ki bremeni italijansko 
gospodarstvo, vsak mesec u- 
gotavlja, da porast cen pravza
prav ni tako posebno visok in 
da je v bistvu primerljiv z infla
cijsko stopnjo lanskega leta. Iz 
vsakdanje nakupovalne izku
šnje pa lahko trdimo, da so se 
številne dobrine v zadnjih os
mih mesecih krepko podraži
le. Razlogov za te podražitve 
je kar precej:
1) kot vsako leto se je veliko 
dobrin in storitev podražilo prav 
v mesecu avgustu, ko je velika 
večina potrošnikov na počitni
cah. V tem času skoraj vsi pot
rošniki pozabimo, kaj nas bo 
čakalo, ko se bomo vrnili do
mov. Zaradi tega številna pod
jetja izkoristijo prav ta trenutek 
nepozornosti potrošnikov, da 
nekoliko zvišajo svoje cene. Ta
ko se potrošnik vrne s počitnic

domov in z grozo ugotovi, da 
se je podražila voda, električni 
tok, obvezno zavarovanje za av
tomobile in podobno.
2) veliko podražitev je tudi se
zonskih, to pomeni, da so se po
dražile obleke in obutev, ki jih 
bomo nosili pozimi. Te podra
žitve so že običajne, saj se poja
vijo vsako leto ob začetku jjom - 
ladi in ob začetku jeseni. Če ne
koliko primerjamo cene kakega 
zimskega oblačila, lahko brez 
težav ugotovimo, da se ob vsa
kem začetku nove sezone neko
liko podražijo, pa čeprav se na 
zunaj oblačilo ni veliko spreme
nilo. Letos lahko proizvajalci in 
trgovci še toliko bolj prikrojijo 
cene v svojo korist, saj primer
java s cenami lanskega leta ni 
tako enostavna. V tem primeru 
moramo najprej lansko ceno 
pretvoriti v evre in jo  primerjati 
z letošnjo ali pa obratno. Rav
no tako zabeležimo številne po
dražitve ob začetku šolskega

i leta, ko vse družine šolarjev 
kupujejo nove šolske potreb
ščine, ki si jih mora šolar priskr
beti, da bo lahko uspešno obis
koval pouk. Prodajalci vedo, da

bodo skrbni starši kupili zado
stno število zvezkov, tudi če bo
do nekoliko dražji kot prejšnje 
leto.
3) marsikatera dobrina in stori
tev pa se je podražila tudi zara
di uvedbe nove skupne evrop
ske valute. Čeprav nas skušajo 
med televizijskimi in radijskimi 
poročili prepričati, da so cene 
popolnoma enake cenam iz 
prejšnjih let, pa v vsakdanjem 
življenju, žal, ugotavljamo, da 
se je marsikaj prodražilo. Če si 
lahko do decembra dobil za
15.000 lir pico in pijačo, dobiš 
sedaj enake dobrine za 15 ev
rov. To pomeni, da so se cene 
teh storitev skoraj podvojile. Te 
podražitve pa lahko zabeleži
mo pri zelo velikem številu do
brin in storitev.
4) ne nazadnje pa je za števil
ne podražitve krivo tudi slabo 
vreme, ki letos ni bilo posebno 
ugodno za kmetijske dejavno
sti. Letošnji kmetijski pridelek je 
bil in še bo znatno manjši kot 
prejšnja leta. Ker je povpra
ševanje po zelenjavi ostalo gle
de na prejšnja leta nespre
menjeno, ponudba pa bo zara

di manjšega pride lka manjša, je 
po ras t cen ne izog iben . Višje 
cene pa niso sam o odvisne od 
ponudbe in povpraševanja, pac 
pa tu d i od v iš jih  p ro izvodn ih
stroškov, ki so jih v tem letu utr
pela kmetijska podjetja.

Ker so cene v povprečju pre
cej višje kot v prejšnjem letu, se 
potrošniki sprašujemo, zakaj 
ostaja stopnja inflacije, ki jo 
mesečno izračunava italijanski 
zavod za statistiko ISTAT tako 
nizek. Verjetno je to odvisno 
od postopka, s katerim računa
mo stopnjo inflacije. Pri tem se 
zavod ISTAT poslužuje poseb
ne košarice dobrin in na pod
lagi podražitev in pocenitev 
vsake izmed danih dobrin v 
zadnjem mesecu oziroma v zad
njem letu določijo povprečno 
rast cen na mesečni oziroma 
na letni osnovi. Košarico do
brin letno spreminjajo, zdru
ženja za zaščito potrošnikov 
pa ugotavljajo, da verjetno ne 
odgovarja več realnemu sta
nju, saj s tako košarico dobrin 
ne utegnejo zabeležiti dejan
ske rasti cen. Potrošniki se zato 
zavzemajo, da bi sestavo koša
rice spremenili, da bi bolje od
govarjala realnim podražitvam 
in pocenitvam.

NOVOSTI  V ZVEZI Z N A K U P O M  PRVE HIŠE

V zvezi z izgubo olajšav za 
prvi dom je bil doslej v teku 
precejšen interpretacijski spor 
z ozirom na vprašanje, koliko 
časa ima davčna uprava za 
preklic davčnih olajšav. Odgo
vor je nihal med desetimi leti 
in tremi leti. Spor je obstajal 
znotraj  samih posameznih 
sekcij kasacijskega sodišča, ki 
so različno razsojale, dokler 
niso združene sekcije razsodi
le, da ima davčna uprava le tri 
leta časa, da prekliče olajšave, 
za katere se izkaže, da so bile

IZGUBA OLAJŠAV 
ZA PRVI DOM

dodeljene v odsotnosti predpi
sanih pogojev.

Potek tega obdobja pa je 
različen z ozirom na različne kr
šitve. Rok začne teči z registra
cijo pogodbe, če se izkaže, da 
je v njej kupec lažnivo izjavil, 
da ne poseduje drugih nepre
mičnin v isti občini, v kateri se

nahaja nova ali pa da ne pose
duje na celem državnem ozem
lju drugih nepremičnin, ki jih 
je kupil z davčnimi olajšavami. 
Rok začne teči po osemnajstih 
mesecih od nakupa, če se 
izkaže, daje kupec lažnivo izja
vil, da bo v tem roku prenesel 
bivališče v novo občino. Nazad

nje začne triletni rok teči s kon
cem leta, ki sledi prodaji, če je 
bila olajšana nepremičnina 
prodana (ali podarjena) pred 
predpisanimi petim i leti. Tej 
razsodbi se je sedaj prilagodi
la tudi davčna uprava z okrož
nico 69/E z dne 14. avgusta le
tos. Naj spomnimo, da v pri
meru preklica olajšav mora da
vkoplačevalec doplačati razli
ko med olajšanim davkom in 
ordinarnim sankcijo v višini 
30% zakonsko predvidenega 
davka ter obresti za zamudo.
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NA POMOČ, NOGOMET
UMIRA! (4)

ANDREJ CERNIC

Daljnovidec Boškov
Vojvodski trener Vujadin Bo

škov se je v svoji italijanski ka
rieri večkrat proslavil z aforizmi. 
Italijanski mediji zelo pogosto 
(v šalah) omenjajo njegovo mi
sel: "Tekme je konec, ko sodnik 
odžvižga".

O veljavnosti Boškove mod
rosti smo se lahko nazadnje 
prepričali prejšnjo soboto. Ta
krat se je namreč sklenila naj
pomembnejša poletna "tekma", 
nogometna kupoprodajna bor
za. Dalj časa so strokovnjaki 
napovedovali, da ne bo letos 
nobenega odmevnejšega pre
stopa, predsedniki klubov pa so 
tako "ponižno" prosili vlado za 
davčne odpustke, kot bi jih pe
stili lakota in žeja. Kljub temu 
pa je v zadnjem trenutku, le 
nekaj ur pred uradnim zaprtjem 
nogometnega trga, prišlo do 
prave revolucije, ki je italijanski 
nogomet dobesedno obrnila na 
glavo in na novo premočno 
premaknila težišče žogobrcar- 
ske geopolitike na sever. Posle
dici potresa, ki sta ga sprožila

Ronaldova muhavost in izpraz
njena blagajna rimskega Lazia, 
sta prestopa najmočnejšega 
italijanskega branilca Neste (na 
sliki) v Milan in argentinskega 
napadalca Crespa v Inter, potem 
ko seje Moratti prisilno "znebil" 
Fenomena. Sobotni "tektonski 
premiki", ki so tako usodno zaz
namovali planet nogometa, so 
bili vsekakor najavljeni že dan 
pred tem, ko je prestop Parmine- 
ga strelca Di Vaia k Juventusu 
povzročil prvi, opozorilni sunek.

Nogometne bombe, ki so v 
zadnjem trenutku tako spreme
nile razmerje moči v italijanski 
A-ligi, niso učinkovale samo na 
tehnično kakovost vpletenih 
društev, ampak so še dodatno 
spodkopale že zelo načeto ve
rodostojnost zveze klubov Lega 
ca/cio.

Umetnost sprenevedanja
Od prodaje Ronalda je Mo

ratti iztržil 45 milijonov evrov. 
Del tega denarja (22 milijonov 
evrov) je seveda takoj vložil v 
nakup novega napadalca, ostali 
delež vsote pa je (zaenkrat) še 
v društvenih blagajnah. Črno- 
modri so tako prvič po daljšem

času poletno kupoprodajno bor
zo sklenili z dobičkom. Kar je 
medijsko javnost najbolj raz
dražilo v pripetljajih v zvezi s so
botnimi prestopi, niso bile niti 
Morattijeve poteze niti Di Vaiov 
prestop k Juventusu, edinemu 
velikemu klubu, ki je obračune 
skoraj vseh zadnjih sezon skle
nil s predznakom plus.

Mediji so se najbolj zagnali 
v Milan. Berlusconijevo moštvo 
je v zadnjih letih skupaj z rim
skim Laziom in milanskim Inter- 
jem pridelalo največje primanj
kljaje. Medtem ko seje strategi
ja ostalih klubov letos nekoliko 
spremenila, so se Galliani in so
delavci odločili nadaljevati z do
sedanjo politiko negativnih bi
lanc. Zadeva postane tragiko
mična, če pomislimo, kako sta 
se pred nedavnim Berlusconi in 
Galliani izrazila glede nakupa 
Neste in glede denarja, ki se vrti 
v svetu nogometa. Galliani je v 
intervjuju v dnevniku La Repub- 
blica 21. avgusta letos na vpraša
nje, ali je nogomet v krizi, po
vedal, da je in da je kriza zelo 
očitna. Zaradi tega se je takrat 
odločil prositi državo za finanč

no pomoč. Berlusconi je na mi
tingu Comunione e Liberazione 
na vprašanje o prestopu Neste 
v rdeče-črni dres dejal "Se po' 
no" (Ni mogoče) in nadaljeval 
v zvezi z visokimi cenami nogo
metašev: "V preteklosti smo 
zgrešili vsi..." Dobrih deset dni 
za tem so si rdeče-črni zagoto
vili reprezentančnega branilca: 
njegov nakup je društvene bla
gajne stal 30 milijonov evrov.

Sprenevedanje pa tako !
Nepremostljiva kriza?
Letošnja kupoprodajna bor

za je potekala skoraj izključno 
na osi Rim-Milan. Kakšno pa je 
stanje največjih italijanskih klu
bov po poletnih počitnicah? 
Turinski Juventus je poletje sk
lenil z najhujšimi finančnimi iz
gubami: 55 milijonov evrov. Di 
Vaio je Staro damo stal 26 mi
lijonov evrov, prihodi ostalih 
(manj odmevnih) nogometa

šev so blagajno posušili za do
datnih 40 milijonov evrov, pri
hodkov zaradi prodaje štirih ig
ralcev pa je bilo 10 milijonov ev
rov. Inter je s prodajo Ronalda 
uravnovesil poletni obračun, ki 
je prvič po daljšem času poziti
ven (35 milijonov evrov). Kljub 
temu si je tudi letos Moratti pri
voščil kar nekaj okrepitev. Cre-

SREČANJE LJUBITELJEV 
MORJA IN  NAŠE 
ZG O D O VIN E

Jadralni klub Čupa skupaj z 
Ribiškim muzejem tržaškega 
primorja prirejata v soboto, 7. 
septembra, ob 17. uri na se
dežu JK Čupa v Sesljanskem 
zalivu srečanje ljubiteljev mor
ja in naše zgodovine. Korak v 
preteklost: veslajmo na čupi - 
tradicionalno plovilo slovenskih 
ribičev. Ob tej priložnosti bo-

spo, Cannavaro, Almeyda in Co- 
co so v letošnjem Interju "novin
ci": predsednik je moral zanje 
odšteti 72 milijonov evrov. Se
veda si je Moratti tako razkošje 
letos lahko brez skrbi dovolil, 
saj je odhod samega Ronalda v 
društvene blagajne prinesel 45 
milijonov evrov. Upoštevajoč 
vse nogometaše, ki so letos za
pustili Inter, se vsota dvigne na 
107 milijonov evrov. Milan je kot 
že omenjeno ponovno pridelal 
primanjkljaj. Potem ko je leta
2001 znašala izguba rdeče-čr- 
nih blagajn 100 milijonov evrov 
in potem ko je Galliani uradno 
razglasil krizo celotnega nogo
metnega sistema, je Milan leta
2002 poskrbel za novih 30 mi
lijonov evrov minusa.

Ali nogomet torej res razje
da kriza? Da, kriza, ki se ji pre
prosto pravi požrešnost nogo
metnih mogotcev.

sta dva častna člana Ribiškega 
muzeja Valentin Caharija Bab- 
čev in Vladimir Gruden Mar
tinčičev iz Nabrežine, potom
ca naših starih ribičev, ki sta še 
sama veslala čupe, pokazala in 
učila veslanje na čupi. Isti dan 
bo dana možnost zainteresira
nim, da poizkusijo ter občutijo 
čar veslanja na čupi. Za infor
macije - Mitja Bužan, te le fon 
329 3121947.



PEVSKI TEDEN SLOVENSKEGA CENTRA ZA GL ASBEN O V Z G O J  EMIL KO M EL  IZ G O RI CE  V K L A N C U  PRI K O Z I N I

15
Č E T R T E K , I 
5 . S E P T E M B If  
2002

"IMAMO SE ZARES LEPO!"
Minuli teden so učenci Slovenskega centra za glasbeno vz

gojo Emil Komel iz Gorice b ili na pevskem tednu v Klancu pri 
Kozini, kjer so v Domu duhovnosti, prenovljenem nekdanjem 
župnišču, teden dni pod vodstvom svojih učiteljev pridno vadili.

Bil pa je  to tudi čas zabave, saj si je  ravnatelj centra Komel 
prof. Silvan Kerševan s prof. Damjano Čevdek ]ug zamislil tako 
obliko dela, ki je  mladim gojencem glasbene šole omogočalo 
združevanje koristnega s prijetnim.

Poleg ravnatelja in “gonilne sile" pevskega tedna prof. Cev
c/e/c Jug so b ili v Klancu še drugi profesorji, in sicer še Dalia Vodi
ce, ki je  bila z gojenci ves čas, medtem ko sta profesorja Fabio 
Devetak in Aleksander Sluga gojence prišla učit samo nekaj dni. 
Za red, dobro voljo in glasbo izven programa je  skrbel v Klancu 
Andrej Jussa, za razgibavanje in telovadbo Katerina Brešan, za 
dobro hrano pa odlični kuharici Nada Makuc in Zdenka Brešan.

Pa se otroci niso samo učili petja in glasbe, saj so imeli vsak dan 
tudi delavnico, in sicer so se poizkušali v baletu in plesu pod 
vodstvom prof. Nataše Sirk, slikarstva so se učili pod vodstvom 
slikarja Hijacinta Jusse, medtem ko je  časnikarsko delavnico vodil 
naš odgovorni urednik Jurij Paljk in prav z njim so otroci spozna
li Novi glas in seveda tudi sami napisali, kako se počutijo  v Klan
cu. V nedeljo, J. t.m., so otroci staršem priredili imenitno akade
mijo, na kateri so igrali, peli, se zabavali in šli tudi k maši.

Pa je  še najbolje, da preberete, kaj so sami napisali o svojem 
Ijevskem tednu!

Tu se počutim dobro, a mora
mo vstajati prezgodaj! Vsak 
dan imamo drugačno delavni
co: plesno,plavalno, likovno, ča
snikarsko. Se precej pogosto de
žuje, sonca ni in tako se mora
mo igrati na karte, igramo šah 
ali damo in domino. Pojemo v 
zboru z učiteljicama Damijano 
in Dalio. Tretji "učitelj" je An
drej. Zaspati bi morali ob 21.30, 
a zaspimo šele dve uri kasneje.

Marija Gradnik, 14 let, 
solopetje in kitara

Veliko metuljev je v naši so
bi! So sivi, rjavi, črni in tisti, ki 
sem jih videl zunaj, so beli, ru
meni in oranžni.

Federico, 8 let, violina

Tukaj je lepo... je pa težko vs
tajati in takoj oditi telovadit. Vče

raj, ko je bila sreda, smo s prija
teljicami pri telovadbi tekle do 
oddaljenega mostu in tam smo 
imele razgibalne vaje. Takoj 
nato smo šli na zajtrk in seveda 
potem na pevske vaje. Zvečer 
smo s prijateljicami zaspale zelo 
pozno, prej smo igrale karte.

Eriča Gabrieli, 10 let, klavir

V sobi govorimo, pojemo, tu
di plešemo. Učiteljice bi rade, 
da bi bili tiho, pa nam vseeno 
uspe, da govorimo naprej. In 
kdo lahko reče, da govorita Re- 
becca ali Marija, če sladko spi
ta kot angelčka, ko vstopi učite
ljica. Lahko noč! Lahko noč! Ka
ko da ne! Dovolj je že, da se 
učiteljica obrne, in že začnemo 
govoriti.

Irene Donatoni, 13 let, vio
lina

Postelje so pogradi in tisti, 
ki nimamo blazin, se moramo

znajti po svoje. Žvečilnijgumiji 
so prilepljeni povsod. Ce fan
tje hodijo okrog v spodnjih 
hlačah, morajo za kazen na
praviti trideset sklec. En na
svet: vsi tisti, ki sovražite žu
želke in verjamete v duhove, 
ne hodite sem, ker spimo zra
ven pokopališča.

Maria Donatoni, 10 let, vio
lončelo

Tukaj je zelo lepo. Ob osmih 
se moramo obleči, si um iti 
zobe in takoj gremo k telovad
bi. Potem imamo zajtrk in nato 
gremo k pevskim vajam. Čez 
dan se igramo, če gre prav, za
spimo ob 23.30.

Angela Mastracco, 8 let, vio
lina

Danes so nekateri fantje po
rinili Codromaza, ki je imel na

sebi samo spodnje hlače, v so
bo deklic. Te so kričale vse pre
strašene in je seveda tako pri
tekel Andrej. Naš simpatični 
tajnik se je zato odločil, da nas 
kaznuje. M orali smo delati 
sklece pred deklicami. Bilo je 
porazno, kajti samo nekaterim 
je uspelo narediti sklece, kot se 
mora.

Martino Visinitin, 13 let, 
oboa

Vsako ju t ro  se moramo 
zbujati ob osmih, potem ima
mo telovadbo in zmeraj mora
mo teči skoraj do Kopra. Nato 
imamo zajtrk. Lepo je, ko smo 
prosti. Zvečer zmeraj klepeta
mo, učiteljica pravi, da smo 
klepetulje. Kar jemo, je oku
sno, največkrat pustimo sola
to. Skoraj vsak večer igramo 
karte, na žalost jaz vedno zgu
bim.

Tina Paljk, 8 let, flavta

Ta teden je glasbena šola 
organizirala pevski teden. Vsak 
dan telovadimo, imamo pa tu
di popoldanski program. Spim 
na pogradu. Najbolj mi je všeč, 
ko se igramo fantje proti "pu- 
pam". Grdo je, ko fantje izgu
bimo.

Jakob Fajt, 9 let, rog

Tukaj je lepo. Zjutraj vstaja
mo ob 7.30, se oblečemo in 
telovadimo. Po zajtrku posprav
ljamo sobo in gremo pet. Po 
malici spet malo pojemo, po ko
silu pa se igramo in spet po
jemo. Po večerji gremo spat. V 
naši sobi smo v petih. Spimo 
na pogradih. Zaspimo ob 23.45.

Francesca Fantini, 10 let, 
klavir

V Kozini je zelo lepo. Vsako 
jutro moramo vstajati: sicer bi 
se zbudili ob osmih, ampak 
zvonovi zvonijo že ob sedmih 
in nas zbudijo. Meni je najbolj 
všeč, ko smo v sobi, ker se ig
ram na karte in na baby-sitter. 
V naši sobi imamo tri pogra
de, pod pogradi so blazine. 
Imamo pevske vaje, zvečer se 
igramo na karte. Zvečer si tudi 
pripovedujemo pravljice. In 
potem gremo spat. Hvala, ker 
ste prebrali. Upam, da boste 
brali, kar bom napisala tudi 
prihodnjič.

Aleksija Antonič, 8 let, kla
vir

V Klancu pri Kozini se imam 
lepo, čeprav mi prijatelji na
gajajo. V sobi nas je osem fan
tov. Moja mama je tukaj za ku
harico, moja sestra pa vodi te
lovadbo. Prvi dan so zvečer 
moji prijateji "delali baldorio". 
Drugi dan pa je niso veliko, ker 
so učitelji ugasnili luč in so ne
kateri učitelji prihajali k vra
tom. Bivamo v duhovniškem 
domu. To je lepa hiša z majh
no cerkvico. Ima dve dvorišči: 
prvo je veliko, s 700 let staro 
lipo, drugo pa je manjše. Upam, 
da bomo v Klanec prišli še kdaj.

Andrej Brešan, 10 let, vio
lina

Tu smo v hiši med zelenimi 
griči. Vsak dan se igramo nove 
igre, pojemo nove pesmi in ig
ramo nove skladbe. Imamo ur
nik, ki se ga moramo držati. Če 
tega ne počnemo, nam grozi
jo, da bomo čistili stranišča. 
Z jutraj nas okoli 6.30 zbudi 
zvon z bližnje cerkve. Meni so

najbolj všeč odmori. Imeli smo 
že plesno delavnico z učitelji
co Natašo. Se danes me bolijo 
noge, ker smo toliko plesali! 
Igramo razne inštrumente in 
čakamo, da bo prišel zadnji 
dan. Zdi se, da ta trenutek ne 
bo prišel nikoli. Zvečer je naj
lepše, ker se pogovarjamo do 
pozne ure in učitelje zaradi nas 
boli glava. Upam, da bom tudi 
naslednje leto prišla sem s pri
jatelji, ker se tu zares zabava
mo in se nihče ne dolgočasi.

Noemi Cristiani, 12 let, vio
lina

Tukaj v Klancu pri Kozini je 
izredno lepo. Ko se zbudimo 
ob 7.45, ni prav prijetno. Zajtrk 
je zelo dober, upam, da bo ko
nec tedna lepo vreme. Ponoči 
in podnevi je mraz. Dva moja 
prijatelja sta kaznovana in mo
rata čistiti stranišča. Po moje 
to ni prav. Druga kazen pa je 
zame ta, da moram pisati se
daj spis Pevski teden v Klancu 
pri Kozini. Kdor išče, najde! Ni 
kaj reči!

Stefano Codromaz, 9 let, 
kitara

Dragi bralci, v torek, 27. av
gusta, smo odšli z avtobusom 
od Rdeče hiše do Klanca. Po
tovali smo po ozki cesti in prišli 
v dom. Ah, kako sem pozablji
va, pozabila sem povedati naj
važnejše, in sicer s kom in 
zakaj sem opravila to vožnjo. 
Vozila sem se s prijatelji, gojen
ci šole Emil Komel. Počitnice je 
organizirala šola in bodo traja
le en teden. Minila sta že dva 
dni in jaz se že od prvega dne 
zabavam. Program mi zelo u- 
gaja. Komaj čakam, da bomo 
šli v bazen. Ob 21.30 bi morali 
ninati, a ni skoraj nikoli tako.

Lucrezia Bogaro, 11 let

V domu se počutim kot v ka
sarni. Zjutraj nas zbudijo zvo
novi iz cerkve in tekanje fantov 
po hodniku. Po zajtrku učitelji 
kontrolirajo, če so sobe v redu. 
Med prostim časom se igramo 
zbijanje, zastavico in košarko. 
Žoga pa neštetokrat pade v bliž
nji koprivni graben. Med pev
skimi vajami se mi vedno zeha.

Rebeka Bernetič, 13 let, kla-

V Klancu je zelo lepo, tu se 
počutim dobro, ker je mnogo 
prijateljev. Veliko telovadimo, 
se igramo, imamo razne de

lavnice, bomo šli tudi v bazen. 
Vsak dan imamo pevske in in
strumentalne vaje, vodi nas 
učiteljica Damijana, z nami so 
kuharici Nada in Zdenka ter 
vzgojitelji Damijana, Andrej, 
Dalia in Katarina. Učencev je 
štiriindvajset, največje deklic, 
fantov je samo osem.

Mihal Nanut, 11 let, violon
čelo

V Klancu se počutim dobro, 
ker so tu tudi moje prijatelji
ce. Nagajajo nam fantje. Vsta
jamo zgodaj in potem tečemo 
dvajset minut. Igramo košar
ko, odbojko, zbijanje, nogo
met. Sem pa smo prišli zaradi 
petja. Vodi nas Damijana, na 
klavir igra Dalia, tu je še naš 
"služabnik" Andrej. Imamo 
dobri kuharici Nado in Zdenko. 
Prve dni se nismo igrali dosti, 
ker je deževalo. Čudno je, da me 
ni mučilo domotožja po mami 
in tatu, ker sem ga doslej ved
no čutila. Upam, da staršev s 
tem ne užalim. Skupaj smo 24 
ur in je zato malo nereda.

Veronika Srebrnič, 9 let, vio
lina

Tu v Klancu je zelo lepo. 
Večkrat mi je dolgčas. Pod 
mojo posteljo je vse počečka
no, zato mi ni preveč všeč. 
Najlepše pa mi je, ko gremo 
spat. Vsi pa nestrpno priča
kujemo lep dan v bazenu. Na 
programu piše, da je vstajanje 
ob osmih, a nas zbudijo prej 
in smo pri telovadbi še vedno 
zaspani. Všeč mi je, da spim s 
prijateljicami: s Tanjo, Marijo, 
Noemi, z Irene in s Harjet. So
ba, v kateri spim, se zdi voja
šnica. V petek gremo v bazen

v Koper. To so res lepe počit
nice.

Ivana Paljk, 10 let, klavir

Tukaj smo že tri dni. Zdi se 
mi, da dnevi minevajo zelo hi
tro. Včasih mi je dolgčas, ven
dar je vseeno lepo, saj poje
mo, igramo na inštrumente in 
takrat, ko se naveličamo vaj, 
se gremo igrat. Ne čutim do
motožja, a po pravici povem, 
da bi bila včasih raje doma, saj 
se doma lahko zbujam zjutraj, 
kadar hočem. Tukaj pa se zbu
dimo zelo zgodaj in moramo 
nato še telovaditi. Druga stvar, 
ki mi ne ugaja, je, da so z ma
no v sobi neke deklice, ki se 
pogovarjajo pozno v noč in 
zato ne morem zaspati. Meni 
je zelo všeč branje, a tukaj ne 
morem brati, saj vedno kaj de
lamo. Imamo dve odlični ku
harici. Vem, da sem napisala 
več o tistih stvareh, ki mi ne 
ugajajo, vendar je tudi veliko 
drugih stvari, ki so mi všeč. 
Jutri bomo šli v bazen, kar ne
strpno pričakujem!

Harjet Antonič, 12 let, kla-

V Klancu mi je lepo, ker se 
skupaj zabavamo z igranjem 
odbojke, z raznimi delavnica
mi in s petjem. Vsi fantje spi
mo v isti sobi in zato je tam 
veliko zgage. Ni mi všeč ju 
tranja telovadba. Po kosilu se 
navadno igramo. Na moje ve
liko veselje zmagamo pri zbija
nju vedno fantje. Imamo tudi 
delavnice in jutri gremo plavat, 
zato smo vsi veseli.

Aljaž Srebrnič, 11 let, klavir

V Klancu je zelo lepo, saj 
se tu igramo, pojemo in ima
mo razne delavnice, v katerih 
plešemo, pišemo, rišemo in 
plavamo. Zvečer je v sobah 
zelo živahno. Ob 21.30 bi 
morali že spati, a z prijatelji
cami klepetamo najmanj do 
22. ure. Ko mi zaspimo, zač
nejo učitelji igrati karte. Pra
va nadloga je ju tranja telo
vadba. Teči moramo najmanj 
200 metrov. Po zajtrku nas 
čaka "delo". Upam, da se bo
mo prihodnje leto spet vrnili 
v Klanec.

Tanja Fabiani, 11 let, klavir

Tu se počutim dobro. Naj
ljubši igri sta mi zbijanje in po
biranje žog, ki padejo v gra
ben, kjer je polno kopriv. Naša 
soba je kot vojašnica. Postelje 
so v vrsti, kakor pri vojakih, a 
mi nismo taki. Če kdo razgra
ja, ga čakajo sklece. Dežuren 
za nočno tišino sem vedno 
jaz. Ko se zbudimo, nas čaka te
lovadba. Po zajtrku imamo pev
ske vaje in razne igre. Pri zbija
nju zmagamo vedno fantje.

Gregor Černič, 12 let, klavir



Izredna ponudba knjig 
Goriške Mohorjeve družbe

od 9. septembra do 31. oktobra 2002
v KATOLIŠKI KNJIGARNI na Travniku v Gorici in 

v TRŽAŠKI KNJIGARNI v Trstu

ZELO UGODEN NAKUP KNJIG GORIŠKE MOHORJEVE DRUŽBE

CENE ZNIŽANE OD 20 DO 75%

s s g j

P R IM O R S K I SLO VENSKI B IO G R A FS K I LE K S IK O N
Cel komplet od 1. do 20. snopiča - 60,00 €

N ad a  P t r f o t
P ie lr o  B,

Nada Pertot, P O M A G A JM O  SI S A M I - 3,40 €
Milan Lipovec, CESTA R E K A  IN  LJU D JE - 3,40 €
Ivan Rudolf, SPEV V  N A N O Š K O  J U T R O  - 3,40 €
Pietro Brignoli, M A ŠA  Z A  M O JE  U S TR E LJE N E  - 3,90 €  
Zorko Jelinčič, P O D  S V IN Č E N IM  N E B O M  - 3,90 
Albert Rejec - D O M O V IN A , KJE S I - 4,30 €

Vse te knjige 
in še veliko drugih  
dobite na policah  
naših slovenskih 

knjigarn.

Boris Paternu, FRANCE PREŠEREN -  POETA SLOVENO 3,40 €
Prežihov Voranc, DOBERDO’ -  8,30 €
Lojzka Bratuž, GORIZIA NELLA LETTERATURA SLOVENA - 11,50 €
Stane Stanič, SLOVENIA -  13,50 €
L’ARTE SLOVENA DEL X X  SECOLO NEL G O R IZIA N O  -  24,00 €  GORIŠKA MOHORJEVA DRUŽBA -  TRAVNIK 25, 34170 GORICA
— ------------  — --------------------- ------------------------------------------------------------  tel. 0481 533177, fax 0481 536978, e-mail m o h o r j e v a @ a d r i a c o m . i t


